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Nekako smo se že navadili, da septembra ne razmišljamo več 
toliko o takšnih ali drugačnih užitkih, temveč le o tem, kako 
bomo preživeli in izboljšali družinski proračun, saj nam pona-
vadi novo šolsko leto, kurilna sezona, nakup ozimnice in neka-
tere druge obveznosti vzamejo življenjsko energijo. Toda v Ptu-
ju se nam poleg nekaterih drugih slovenskih mest že danes obeta 
pestro glasbeno dogajanje. Tretji mednarodni festival komorne 
in klasične glasbe bo tudi v našem mestu. 

Mogoče se komu zdi, da glasbi v zadnjih uvodnikih pos-
večamo preveč pozornosti. Toda ob nenehni naglici in v času, 
ko smo izpostavljeni duhovnemu razvrednotenju, smo lahko 
srečni ob takšnih dogajanjih. Komorna in klasična glasba naj 
bi namreč zraven nekaterih drugih užitkov tudi pomirjala. In 
če na koncertu opazujete ljudi, kdo se ne more sprostiti? Pona-
vadi tisti, ki so zelo zaposleni in ob vsej naglici pozabljajo na 
duhovno življenje. 

Tudi poslušanja seje namreč potrebno učiti, glasbi se mora-
mo predati ter ostati naravni. Smo se že kdaj o tem pogovarjali 
s svojimi otroki? Ali pa jih le seznanjamo s tem, kolikšni so bili 
ob novem šolskem letu stroški za njihovo šolanje in da se že za-
radi tega morajo učiti? 

Pa še druge stvari se nam ob tem ponujajo. Velikkrat slišimo 
turistični slogan: Ptuj - zakladnica tisočletij. Turisti bodo lahko 
sedaj muzejske in druge zbirke ter prostore doživeli povsem dru-
gače. Ponuja se nam možnost, da nekateri prostori ob glasbi in 
z njo ponovno zaživijo. Ob tem ne bi smeli pozabiti, da pridejo 
klasične koncerte poslušat ljudje s "prefinjenim" okusom tako za 
poslušanje kot opazovanje. In naj bodo takšni koncerti pri-
ložnost za promocijo našega mesta ter trženje naših naravnih in 
materialnih dobrin. Spomnimo se Verone in nekaterih drugih 
mestec, kijih - tudi zaradi glasbe - ob koncertih obiščejo gostje 
iz celega sveta. 

Ne nazadnje so doslej le redka naša podjetja spoznala, da se 
vlaganje v kulturo ter sponzoriranje v tujini zelo obnese. 

Ne pozabite se torej predati kvalitetnim užitkom glasbenega 
septembra, saj na Ptuju nimamo veliko takih priložnosti. 
Mogoče bosta vztrajnost zahtevnejše publike in prizadevanje 
organizatorjev glasbenih prireditev pripomogla, da bomo tudi 
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ORMOŽ / PRICETEK GRADNJE OBVOZNICE V SREDINI OKTOBRA 

Lokatijski nairt dopolnjen 
Po laključku razgrnitve in javni razpravi je bil 29. avgusta na izredni seji občinskega sveta Ormož 
po hitrem postopku sprejet odlok o spremembi oziroma dopolnitvi odloka lokacijskega načrta za 
ormoško obvoznico. 

"Osnovni lokacijski načrt je bil 
zelo podrobno določen, vendar s 
premajhnimi tolerancami, pri 
njegovi dopolnitvi pa gre za štiri 
spremembe. Tako bo sedaj via-
dukt čez Lešnico za poldrugi 
meter krajši, ne bo meril 308, 
temveč 306,5 metra. Nadalje je 
pri 3800 metrih planirane 
dolžine trase obvoznice spre-
memba za 20 metrov, zaradi 
dvojnih ograj pa bo viadukt po 
dokončnem projektu širši za 
približno 75 centimetrov. Četrta 
sprememba je pri odvodnjavan-
ju zalednih meteornih voda, kar 
naj bi bilo po prvotnem načrtu 
izvedeno v tako imenovani si-
fonski izvedbi pod cesto. Med 

fazo projektiranja so ta del spre-
menili, tako da je sedaj te vode 
potrebno odvesti vzporedno z 
obvoznico v Lešniški oziroma 
na drugi strani v Pavlovski po-
tok. To so štirje razlogi, ki jih za-
radi prenatančno definiranega 
lokacijskega načrta ni mogoče 
rešiti s tolerancami in jih je bilo 
potrebno dopolniti. 

Po sprejetju teh sprememb na 
občinskem svetu ter objavi v 
Uradnem vestniku so izpolnjeni 
pogoji za izdajo lokacijskega 
načrta po upravni poti, vendar 
pa sta trenutno odprti in 
nerešeni še vedno dve pre-
moženjski zadevi, ki lahko zav-
reta začetek del. Četudi so potem 

na voljo še druga pravna 
sredstva, bi to pomenilo 
odložitev gradnje oziroma 
ogrožanje same izvedbe, ker bi 
lahko preprosto zmanjkalo de-
narja, saj je vrednost celotne in-
vesticije okoli 12 milijonov 
mark," je povedal župan Vili 
Trofenik. 

Investitor gradnje ormoške 
obvoznice je DARS, rok za od-
dajo del je 15. september in po 

pridobitvi gradbenega dovoljen-
ja bi v sredini letošnjega oktobra 
pričeli gradbena dela. 

Vida Topolovec 

Pfv/sfeclr '96 
Poslušalci drugačne glasbe, ki nastaja na Ptuju, 

bodo imeli spet možnost slišati pesmi, ki jih pojejo 
mladi z vseh vetrov Ptuja. KID PTUJ organizira 27. 
septembra ptujski festival Ptujstock '96, ki bo na pros-
tem v Dravski ulici 18 (Murščeva) v Ptuju. 

Dogodek, katerega namen ni samo predstavitev 
glasbenih skupin občinstvu, bo ime l mnogo večj i me-
dijski odziv. V samozaložbi društva KID Ptuj bo nam-
reč izšel kompilacijski CD ptujske drugačne glasbe. 
Na tak način phspevamo svoj delež k promocij i Ptuja 
v Sloveniji in tujini. 

Na festivalu se bodo predstavili Grundfos, O.K., Beer-
busters, Hudobni volk, Not the same, Sleazy Snails, 
M.I.L.K. ter gostje. Festival se bo pričel ob 19. uri. 

K I D P t u j 
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PTUJ / Z 21. SEJE MESTNEGA SVETA 

Izglasovali rento 
za smracf 
Ptujski mestni svetniki in svetnice so v okviru 21. seje sveta 
mestne občine Ptuj razpravljali ob 18 točkah dnevnega reda, 
veliko pa so imeli tudi pobud in vprašanj. Med pomem-
bnejšimi so realizacija proračuna mestne občine v prvem 
polletju letos, odlok o zazidalnem načrtu za območje indust-
rijske cone 1 v Ptuju, ki zajema tudi gradnjo ptujskega 
podhoda, prostorski plani za srednjeročno in dolgoročno 
obdobje, odškodnina občanom na vplivnem območju Brstja, 
dodatna sredstva za gradnjo OŠ Hajdina in poročilo o pote-
ku sanacije v ptujskem pokrajinskem muzeju. 

Ptujski proračun v prvem pol-
letju letos pri prihodkih izkazuje 
realizacijo 56,39 odstotka v pri-
merjavi s planiranimi, tekoči od-
hodki so doseženi s 46,07 odstot-
ka, investicijski pa v višini 57,37 
odstotka, glede na plan pa s 47,80 
odstotka. Svetniki so imeli več 
vprašanj pri postavkah, ki iz-
kazujejo visoke indekse realiza-
cije, pa tudi pri tistih z nizkimi. 

Glede na plan so za 378 odstot-
kov preseženi odhodki pri investi-
ciji v osnovno šolo Hajdina, pri ka-
nalizaciji naselja severno od Ra-
belčje vasi pa so predvideni izdatki 
preseženi za 190 odstotkov. Čisto 
drugače je pri preplastitvah lokal-
nih cest v prvem polletju letos, 
kjer porabe ni bilo. Po zagotovilih 
občinske uprave bodo vse predvi-
dene preplastitve končane do 15. 
oktobra. Visoka odstopanja so tudi 
pri šolstvu, kjer so bila merila za 
porabo na tem področju sprejeta 
po sprejemu ptujskega proračuna. 

Pri odloku o zazidalnem načrtu 
za območje industrijske cone 1 v 
Ptuju, kjer je zajeta tudi gradnja 
ptujskega podhoda, so v besedilo 
5. člena dodali amandma, ki opre-
deljuje variantnost lokacije oziro-
ma predvideva štiri variante 
podhoda. Glede na izrecna 
vprašanja o ceni tega objekta so 
svetniki dobili odgovor, da se 
višina giblje med 42 in 48 milijoni 
tolarjev. Na seji projektnega sveta 
za gradnjo ptujskega podvoza, ki je 
bila v petek (dan po seji sveta) pa 
so določili po strokovni plati na-
jprimernejšo varianto. Ta poteka 
med trgovino Borovo in Ormoško 
cesto, potrditi pa jo mora tudi 
država oziroma Direkcija za ceste 
Republike Slovenije, ker bo dala 
večino denarja zanjo. 

ZA SMRAD 
POVPREČNA RENTA 
40 MARK 

Potem ko so ptujski svetniki in 
svetnice brez bistvenih pripomb v 
nadaljevanju 21. seje sveta mestne 
občine Ptuj sprejeli odlok o spreje-
mu zazidalnega načrta za jugov-

zhodni del stanovanjskega 
območja Rabelčja vas - zahod in 
predlog pravilnika o zbiranju, 
transportu in odlaganju komunal-
nih odpadkov v mestni občini Ptuj 
ter soglasje k 20-odstotnemu 
povišanju cen komunalnih stori-
tev, se je razvnela razprava o 
odškodnini občanom na vplivnem 
območju odlagališča Brstje. Šlo je 
celo tako daleč, da so najprej izgla-
sovali predlog odbora za okolje in 
prostor ter gospodarsko infra-
struktkuro, po katerem naj bi 
občani do sprejema uporabnega 
dovoljenja za deponijo prejemali 
40 mark po osebi, zatem pa do leta 
2004 dvajset. Takšen predlog je 
odbor izglasoval dve uri pred 
začetkom včerajšnje 21. seje, in kot 
so povedali ne da bi poznali zadnji 
dogovor, ki ga je vodja oddelka za 
okolje in prostor ter gospodarsko 
infrastrukturo v mestni občini 
Ptuj Stanislav Napast dosegel v 
pogajanjih s krajani oziroma odbo-
rom za zaščito interesov na 
vplivnem območju deponije 
Brstja, ki zadeva natanko 169 
prebivalcev. Da bi se izognili no-
vim težavam in zapletom (prvotno 
so krajani zahtevali mesečno rento 
v povprečju 200 mark na občana 
na vplivnem območju), so glaso-
vanje, ker naj bi bili zavedeni, 
svetniki ponovili. V drugem glaso-
vanju so sprejeli predlog občanov 
Brstja, v katerem zahtevajo 
odškodnino v povprečju 40 mark 
po osebi na mesec od izdaje 
gradbenega dovoljenja za sanacijo, 
to je od 1. maja leta 1994 pa do leta 
2004, ko naj bi deponijo zaprli. 
Odškodnina se lahko zmanjša za 
25 odstotkov, če bo do zaprtja de-
ponije prišlo pred letom 2004. 
Krajani so si tudi izgovorili 
možnost, da se jim v primeru 
ugodnejše odškodnine po zakonu 
o renti, ko bo ta sprejet, dopusti 
možnost izplačila po njem. Letos 
bodo izplačila odškodnine 169 
občanom na vplivnem območju 
deponije Brstje dosegla okrog 18 
oziroma 19 milijonov tolarjev. In-
dividualna renta pa ni edino, kar 
so oziroma bodo še dobili krajani 
tega območja kot odškodnino za-
radi deponije. V okviru kolektivne 
javne rabe so jim uredili kanaliza-
cijo, ki jo je bilo potrebno napeljati 
tudi zaradi deponije, zgradili 
pločnike, uredili razsvetljavo in 
omogočili najem kredita za tele-
fonske priključke, ki ga že vračajo. 
Za določeno obdobje so jih opros-
tili tudi plačila stroškov odvoza 

smeti, obljubili pa so jim tudi, da 
bodo asfaltirali cesto skozi Gajke. 
Ptujski svetniki in svetniki so ren-
to kot odškodnino za deponijo 
izglasovali z veliko mero odgovor-
nosti in občutljivosti, čeprav so ne-
kateri ob tem izrazili bojazen po 
novih podobnih zahtevah. Po-
dobno bi se namreč lahko zgodilo 
na Turniščah, kjer se krajani že 
dolgo pritožujejo zaradi smradu s 
farme prašičev v Dražencih. 

V okviru 21. seje sveta mestne 
občine Ptuj so razpravljali tudi o 
spremembah dolgoročnega in 
srednjeročnega plana, na katera se 
navezujeta odloka o prostroskou-. 
reditvenih pogojih za območje 
mesta Ptuja in zunaj njega. Po 
pričakovanjih se je najbolj zapletlo 
pri predvideni gradnji golf igrišča 
na hajdinski gmajni, ki po mnenju 
nekaterih svetnikov pomeni grob 
poseg v okolje. Na koncu pa so 
prostorske dokumente le sprejeli, 
obveljalo je razvojno razmišljanje 
in potreba po obogatitvi turistične 
ponudbe, in to v vseh delih razen 
za traso magistralno ceste Hajdina 
- Ormož. Prostorski dokumenti 
bodo pričeli veljati šele, ko bo tudi 
trasa te ceste usklajena in ko bodo 
dokumenti objavljeni. 

SREDSTVA ZA TALNO 
GRETJE 

Za ureditev talnega gretja v telo-
vadnici osnovne šole Hajdine je 
potrebnih dodatnih 5,384 milijo-
nov tolarjev, za opremo telovadni-
ce in šole ter kuhinje pa še dodat-
nih osemnajst milijonov. Ptujski 
mestni svetniki so v okviru točke 
dnevnega reda Dodatna sredstva za 
OS Hajdina odobrili le dodatna 
sredstva za talno gretje, za opremo 
pa se bodo dogovarjali v pri-
hodnjem letu. Prav tako se bo o 
tem potrebno še pogovarjati s kra-
jani. Razpravljali so tudi o poteku 
sanacije v Pokrajinskem muzeju 
Ptuj po prvem avgustu, ko je pričel 
delati vršilec dolžnosti direktorja 
Ivan Vidovič. Ta sedaj pripravlja 
nove računovodske izkaze in dru-
ge podatke, ki bodo dali natančne 
informacije o višini izgube v mu-
zeju. Pravilni računovodski in 
drugi podatki so med drugim tudi 
osnova za pripravo sanacijskega 
programa. Pripravlja pa tudi statut 
zavoda in akte o organizaciji in sis-
temizaciji delovnih mest. Do 14. 
oktobra bo pripravljen tudi celovit 
sanacijski program z možnimi va-
riantami. Svetniki so v razpravi o 
poročilu o dosedanjem poteku sa-
nacije v Pokrajinskem muzeju 
Ptuj še posebej izpostavili zahtevo, 
da se ugotovi odgovornost bivšega 
direktorja Borisa Miočinoviča, 
zlasti še v zadevah, ki so potekale 
že med izvajanjem sanacijskega 
programa, tako o dodatnem za-
poslovanju, o nenamenski porabi 
dela regresa in o nakupu avtomo-
bilov, ko je muzej že prikazoval iz-
gubo v svojem poslovanju. 

MG 

TEDNIK je naslednik Ptujskega 
tednika oziroma Našega dela, l<i 
ga je ustanovil Okrajni odbor OF 
Ptuj leta 1948. Izdaja RADIO -
TEDNIK, d.o.o., Ptuj. 
UREDNIŠTVO: 
Franc Lačen (v.d. direktorja), 
Ludvik Kotar (odgovorni 
urednik), Jože Šmigoc 
(pomočnik odgovornega 
urednika in lektor), Jože Bračič, 
Ivo Ciani, Majda Gornik, Viki 
Klemenčič, Martin Ozmec, Marija 
Slodnjak in Milena Zupanič 
(novinarji). ^ , 
Tehnični urednik: 
Slavko Ribarlč 
Oblikovanje strani, 
računalniška grafika in stavek: 
Slavko Ribarič 
Računalniški prelom: 
Jože Mohorlč 
PROPAGANDA: 
Oliver Težak, n 776-207 
Naslov: RADIO - TEDNIK, p.p. 
95. Raičeva 6,2250 Ptuj; rt (062) 
771-261, 779-371; 771-226; faks 
(062) 771-223. 

Celotna naročnina 5.720 tolarjev, 
za tujino 11.440 tolarjev. 
Ptuj: 52400-603-31023 
Tisk: GZP Mariborski tisk, 
Maribor 
Po mnenju Ministrstva za 
informiranje Republike Slovenije 
št. 23/58-92 z dne 12. 2. 1992 se 
šteje Tednik za izdelek 
informativnega značaja iz 13. 
točke tarifne številke 3, za 
katerega se plačuje petodstotni 
davek od prometa proizvodov. 
E - pošta: ptednik@kdm-ptuj.si 

VITOMARCI / 5 0 LOVSKIH LET 

Še zmeraj nesoglasja 
spori v zeleni bratmčini med Vitomarčani in Juršinčani se vlečefo že iz 

leta 1994, ko so lovci iz Vitomarcev ustanovili Lovsl<o družino Vitomarci, ki 
pa nima svojega lovišča: Kljub mnogim pogovorom in okroglim mizm 
vsaka stran vztraja pri svojem, novega zakona pa ni in ni. 

Občinski svet občine Destrnik - Trnovska vas je sprejet sklep o prepovedi 
lova LD Juršinci na območju KS Sv. Andraž. Ob volitvah v svete krajevnih 
skupnosti so pri Sv. Andražu izvedli referendum, na l<aterem so se tudi 
lastniki zemljišč Izrekli za podporo domačim lovcem. Župan občine Franc 
Pukšič je sklical več sestankov, vendar se juršinska stran sestanka ni nikoli 
udeležila. Lastniki zemljišč na območju KS Sv. Andraž so se fizično lotili 
opazovalnic juršinskih lovcev, saj pravijo, da so jih ti postavili brez njihove-
ga soglasja. 

Sedaj so vitomarški lovci ubrali svojo pot in postavljajo prostostoječe 
opazovalnice^ urejajo strelišče za streljanje na glinaste golobe, urejajo 
vodne površine za race in pripravljajo praznovanje 50. obletnice ustanovit-
ve Lovske družine Vmmarci (ta se je pozneje združila v enovito dmžino LD 
Juršinci). Slovesnost bo v soboto, 21. septembra, ob 15. uri. 

Zgodba se zapleta najprej z lažjimi fizičnimi obračuni in policijskimi za-
pisniki, verjetno pa bo sodišče odločilo, kdo je na kateri zemlji gospodar 

Z. Šalamun 

K O M E N T I R A M O 

Bo treba magisiralko 
skozi Lenart (res) zapreti? 
Potem ko so si lenartani pred iasom nekoliko oddahnili in z veseiieni 
pozdravili lepo speljan odsek magistralne teste Poiehova - Lendava na 
odseku med Črnim lesom in mostom na Clobovnici, si zdaj spet belijo 
glave in se jezijo zaradi zakasnitve nadaljevanja cbf skozi mesto. 

že na začetku leta so 
odločno poudarjali, da je treba 
cesto skozi mesto, ki je povsem 
uničena in po kateri je vse gos-
tejši tranzitni promet, urediti 
do jeseni, ko naj bi bile os-
rednje slovesnosti v počastitev 
800. obletnice prve omembe 
Lenarta. Zdi se, da so to bile 
zgolj pobožne želje in da od 
obnove (vsaj za zdaj ) še ne bo 
nič. Izvedeli smo namreč, da 
javni razpis za oddajo del še ni 
bil objavljen in da tudi denarja 
za obnovo ni dovolj. 

Kaj storiti? Pri Lenartu pravi-
jo, da so najodgovornejši občins-
ki možje sicer nenehno v stikih z 
ministrstvom in državno di^ 
rekcijo za ceste (o obnovi ces-
tišča so se pred poletjem v Le-
nartu pogovarjali tudi z direk-

torjem in prišli do solidnih 
kompromisnih zaključkov, pri 
katerih bo najbrž ostalo), kar pa 
je premalo. Ze svetniki so na 
preddopustnem zasedanju pove-
dali, da naj se problem reši do 
15. avgusta, sicer bodo magist-
ralko skozi Lenart zaprli. Rok je 
že zdavnaj potekel, promet skozi 
Lenart je iz dneva v dan gostejši, 
hude krvi in nejevolje je čedalje 
več in zato ni naključje, da je 
vodstvo občine Lenart znova 
pritisnilo na odgovorne. Čakajo 
na pravi odgovor državnega 
sekretarja za ceste Marjana 
Dvornika in predvsem jih zani-
ma, kaj bo z javnim razpisom za 
oddajo deli ki bi moral biti ob-
javljen že junija. Da bo denarja 
za ureditev premalo, pa v Lenar-
tu tako vedo že otroci in tako bo 

zagotovo ostalo pri napovedih 
da bodo magistralko skozi mla-
do slovenskogorilko središče (si-
cer Častitljive zgodovinske sta-
rosti) obnavljali §e lep čas. 
Počasi, kot je to že v navadi. 

Lokacijsko dovoljenje je 
pravnomočno, problemov z 
zemljišči ni, odprto je !e 
vprašanje plačila stroškov spre-
membe namembnosti zemljišča. 
Ali bi bilo bolje, če bi tudi Le-
narčani posegli po skrajnih, ven-
dar učinkovitih sredstvih -
cestnih zaporah, se sprasujejo 
mnogi in dodajajo, da je včasih 
treba tudi z glavo $kozi zid. Pa 
čeprav je ta trd in iz betona! 

M . Tos 

PTUJ / KOZJEREJCI IN MLEKARNA NA RAZPOTJU 

Mlekarna Ptuj je kot ena redkih mlekarn ^ Slov^ p̂ -ed leti začela odku-
povati kozie mleko in iz njega proizvajati sir. Do take odločitve je prišlo 
zaradi vzorno razvite kozjereje, organizirane v Kozjerejskem društvu. Od-
kup mleka je deloval vzpodbudno in kozjereja se je začela širiti, tako je 
rasla tudi količina mleka in predelava v Mlekarni. 
Kozje mleko je bilo iz razumljivih razlogov precej dražje od 
kravjega, tako je menda kozji program prinašal izgubo, ven-
dar je v boljših časih mlekarstva ni bilo težko pokriti. Danes, 
ko se Mlekarna otepa z izgubo, je vodstvo prisiljeno iskati in 
odpravljati vzroke zanjo. Ukrepi vodstva, potijeni na organih 
upravljanja, so tako prizadeli tudi kozjerejce. 

Sredi prejšnjega tedna so se z 
vodstvom Mlekarne sestali člani 
Kozjerejskega društva Ptuj, ki 
mlekarni oddajajo kozje mleko. 
Povod za sestanek na željo kozjere-
jcev je bilo nedavno obvestilo di-
rektorice Mlekarne, da bo plačilo 
za oddano mleko od 1. avgusta 
nižje za okoli 10 odstotkov in bo 
znašalo za mleko s 3,23-odstotno 
tolščo in 2,64 odstotka beljakovin 
46,71 tolarja za liter (povprečna 
dosedanja odkupna cena je znašala 
59,86 tolarja). Povpraševanje po 
kozjem siru je manjše, kot je proiz-
vodnja, in trenutno je v skladišču 
Mlekarne dobrih devet ton sira iz 
kozjega mleka. Mlekarna želi z 
nižjo odkupno ceno mleka znižati 
tudi prodajno ceno kozjega sira in 
tako zmanjšati zaloge. 

Poleg znižanje odkupne cene 
mleka je Mlekarna ponudila še tri 
možne rešitve, in sicer popolno 
ukinitev odkupa kozjega mleka, 
zmanjšanje odkupa na okoli 
10.600 litrov mesečno ali brezp-
lačno predelavo kozjega mleka v 
sir, trženje pa prevzamejo kozjere-
jci sami. Nobena možnost ni spre-
jemljiva za kozjerejce. Med njimi 
so mnogi, ki so življenjsko vezani 
na kozjerejo in težko shajajo že s 
sedanjo odkupno ceno. Direktori-
ca Mlekarne Mira Meško je od 
prvotnega obvestila kozjerejcem 
odstopila le toliko, da nova, nižja 
odkupna cena ne bo veljala od 1. 
avgusta, temveč od dneva, ko so 
kozjerejci obvestilo prejeli, to pa je 
bilo v drugi polovici avgusta. Mle-
karna bo v prihodnjem letu odku-
pila le toliko kozjega mleka, za ko-
likor bo lahko zagotovila tudi pro-
dajo, to pa je po sedanjih izkušnjah 
dobrih deset tisoč litrov mesečno. 
Mlekarni bi težko očitali neučin-
kovitost pri prodaji kozjega sira, 
saj je prodajo v letošnjem letu 
kljub zmanjšanemu zanimanju za 
kozji program povečala kar za 72 
odstotkov. Obenem je s 117 tisoč 
litri do konca julija odkupila dva 
tisoč litrov kozjega mleka več kot v 

enakem obdobju lani. Znižala je 
tudi stroške proizvodnje in prome-
ta. Zaloga, delno še iz lanskega 
leta, pa je preveliko breme in nare-
kuje opisane ukrepe, ki pa kozjere-
jce spravljajo v obup in povzročajo 
njihovo ogorčenje, ki so ga izrazili 
tudi na sestanku prejšnji teden. 
Tam so Mlekarni očitali neustrez-
no pakiranje kozjega sira oziroma 
neprivlačno obliko embalaže, se-
danji direktorici pa že od nekdaj 
odklonilen odnos do kozjega 
programa v Mlekarni. Ob razume-
vanju socialnih stisk kozjerejcev 
pa je direktorica Mira Meško 

odločno poudarila, da je njena na-
loga rešitev Mlekarne, nujne so to-
rej finančne in količinske spre-
membe v programih, ki prinašajo 
izgubo. 

Predelava kozjega mleka v 
Mlekarni Ptuj tako nima svetle 
prihodnosti, saj že dosedanjega 
obsega odkupa in predelave ne 
bo mogoče ohraniti. Ustrezno 
rešitev za kozjerejce, kozjerejo in 
za trženje izdelkov iz kozjega 
mleka bo tako potrebno iskati na 
drug način. Že nekaj časa je v 
zraku ideja o ustanovitvi kozje-
rejske zadruge. Tako bi zaintere-
sirani kozjerejci sami prevzeli 
predelavo mleka in prodajo iz-
delkov, Mlekarna pa jim je, po 
obljubi direktorice, pripravljena 
pomagati z opremo. 

J. Bračič 

P T U J / PTUJSKI PEKI PISALI PREDSEDNIKU VLADE 

Vlada ne prizna 
povišanih sfrošicov 

Ptujske pekarne in slaščičarne Ptuj so se pridružile vseslovenskemu protestu 
pekov, ki od vlade zahtevajo, da jim prizna povečane cene surovin in storitev. 

V zadnjih treh letih se je cena kmha povečala samo za dvajset odstotkov, infla-
cija pa je bila v tem obdobju približno 30-odstotna. Tudi rast plač je bila v tem 
obdobju občutno višja, od julija 1994 do julija 1996 se je vrednost izhodiščne 
plače za I. tarifni razred za živilsko dejavnost povečala za 27,64 odstotka. V struk-
turi prihodka ptujskih pekarn In slaščičarn predstavljajo plače okrog 35 odstot-
kov. Ti in še nekateri dmgi podatki kažejo na to, da nekaj ne velja pri določanji' 
cen kruha. 

"Verjamem, da vlada želi doseči samo predvideno inflacijo, ne zdi pa se nain 
prav, da se ob tem slabša položaj ene izmed dejavnosti. Zdi se mi tudi, da je pe-
kovska dejavnost že dovolj prispevala k stabilizaciji slovenskega gospodarstva iP 
socialnemu miru PrimoranI smo ukiniti proizvodnjo nerentabilnih izdelkov. Ms-
limo, da bodo potrošniki pri tem bolj prizadeti, tudi socialno ogroženi, kot pa če 
vlada sprejme naš predlog podražitve kruha. 

V Sloveniji se struktura proizvodnje in pmdaje kruha razlikuje- glede na 
območja. Štajerska še posebej odstopa pri prodaji osnovnih vrst kruha. V našem 
podjetju zavzema proizvodnja tega kruha 44 odstotkov od skupne proizvodnje, 
samo tn odstotke pa zavzema proizvodnja tistih vrst kruha, katerih cene niso 
kontrolirane oziroma določene. 

V podjetju smo že do sedaj veliko naredili pri iskanju notranjih rezerv, nimamo 
presežkov delavcev, proizvodnja je kljub hudi konkurenci ostala na ravni preteklii^ 
let, vendar temu ne sledijo finančni rezultati. S prvim julijem letos smo pričako-
vali zmanjšanje obremenitev plač v dejavnosti pekarstva. Izračun pa je pokazal, 
da prihrankov za našo dejavnost ni,'je med drugim povedala direktorica ptujskit' 
pekarn in slaščičarn Erika Mihelač. 

Slo venski peki že nekaj mes ece v čakajo, da se vlada odzove na npho v preM 
za spremembo cen, vendar odziva ni. Za skrajni izhod - stavko konec meseca • 
so se odločili, ker jih vlada in odgovorni, kot se zdi - ne jemljejo dovolj resno. 

M® 

mailto:ptednik@kdm-ptuj.si
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IZREDNA StJA MiSTMICA SVETA 

f torek, 1 7. septembra, o b 1 6. uri bo v Šolskem centru v Ptuju iz-
redna seja sveta mestne obč ine Ptuj, ki jo je predsednik sveta Mi -

lan Čuček sklical zaradi ob l ikovanja mnenja ustanovitelja za ravna-
telja OŠ Ljudski vrt Ptuj in da se svetniki pod robno seznanijo s šols-
kim centrom, zlasti še z odpr t imi vprašanj i te največje ptujske 
j ^ o b r a ž e v a l n e ustanove. 

PRIDAVANIE ZA VINOGRADNIKE 

Pruštvo v inogradnikov in sadjarjev Ptuj in ptujska kmetijska sveto-
valna služba vabita na predavanje, ki bo v torek, 1 7. septembra, 

ob 17. uri v d o m u trsničarjev in drevesničarjev v Juršincih. O opt i-
malnem času ob i ran ja grozdja, pripravi vinskih sodov, žveplanju 
mošta in drug ih aktualn ih vprašanj ih bo govor i l mag. Tone Vodovn ik 
iz Kmetijskega zavoda Mar ibor . Zaradi ob i lnega dežja in ponekod 
tudi toče je grozdje letos precej, podvrženo gni lob i . Da bi se kar na-
jbolj izognil i n jenim negat ivnim, če je žlahtna gh i loba pa tudi pozi-
tivnim uč inkom na kakovost vinske letine, je vsekakor koristno, da se 
predavanja udeleži č im več v inogradnikov in kletarjev. (JOS) 

S T i Č I l T ¥ i M U Š P i i i 

1 8. julija letos je bil uveden stečaj za Tovarno volnenih izdelkov 
i Majšperk. Stečajni upravitel j je dr. Drago Dubrovski. V tovarni je 

trenutno zaposlenih še okrog 147 delavcev. 

EIOLOŠIA S A I M I M CIOJEFIE 

fčeraj je bila v Mestni hiši v Ptuju tiskovna konferenca, na kateri so 
predstavili rezultate razvojnega projekta mehansko-b io loške čis-

tilne naprave, ki je namenjen ekološki sanacij i g^nojevke na fa rmah z 
intenzivno živinorejo. Projekt vodi mag. Štefan Celan, direktor biroja 
zo strateško-tehnološki razvoj Bistra Ptuj. 

ŠE P IOST I mism LA IEHERCIATISTE 
I z zasebnega podjet ja An imac i ja , ki bo to jesen pričelo specialis-
I t i č n o usposabl janje za pokl ic komercial ista, ki bo t ra ja lo leto dni , 
sporočajo, da imajo še nekaj prostih mest. Informaci je na telefonski 
številki 7 7 9 - 7 1 3 . 

¥ S I B O T I P I I M L I A I I I I I I C I I T 

¥ obdob ju pred prvo in d rugo svetovno vo jno so v Ptuju redno pri-
rejali p romenadne koncerte. V želji, da bi to t radic i jo ponovno 

oživili in razvijali, bo na p o b u d o cvel ičarne Spominčica v soboto, 14. 
septembra, ob 1 0 . 3 0 na Mestnem trgu v Ptuju p romenadn i koncert 
ptujske godbe na pihala. Žel ja organizator jev je, da bi jih poslej 
redno organiziral i . 

V Tlim BOM PiOTi mmm 

f ponedel jek je bila v Ljubljani skupna tiskovna konferenca 
Rdečega križa Slovenije in Inštituta za varovanje zdravja Republi-

ke Slovenije. Na njej so predstavil i novosti na področ ju omejevanja 
in preprečevanja kajenja, posebej pa so govor i l i o aktivnostih, ki jih 
najrazličnejši dejavniki pr ipravl ja jo v tednu boja proti kajenju kajen-
ju, ki se bo pričel 14. , končal pa 21 . septembra. V teh dneh bodo v 
Sloveniji v številnih krajih postavil i stojnice, ki jih pripravl ja g ibanje za 
sprejem l judem pri jaznega tobačnega zakona. V Ptuju bodo stojni-
co, ki bo 1 6 . i n i 7. septembra, pred b lagovn ico Mercator SVS orga-
nizirali programski svet za zdravstvo v okviru projekta Ptuj - zdravo 
mesto. O b m o č n a organizaci ja Rdečega križa Ptuj, referat vzgoje za 
zdravje ptujskega zdravstvenega d o m a in Društvo nekadi lcev Ptuj. 

IZGUBA V mmmmsm i o i i i š i i c i 

¥ prvem pol let ju letos je mariborska bolnišnica poslovala z izgubo 
v višini skoraj 4 5 9 mi l i jonov tolar jev. Vzrok zanjo so povečani 

materialni stroški, ki p lanirane presegajo za dvajset odstotkov, neizp-
lačana odškodnina za v laganja v ekonomi jo Pohorski dvor, na kate-
'"o čaka jo že dve leti, in zmanjšano f inanciranje Zavoda za 
zdravstveno zavarovanje Slovenije. 

SIPTELI I IS IE OBRTNIŠKE INFORMACIJE 
Izš le so septembrske informaci je O b m o č n e obrtne zbornice Ptuj, ki 
' p r i n a š a j o informaci je o letošnjem mednarodnem obr tnem sejmu v 
Celju, ki ga b o d o odpr l i v petek, 1 3. septembra, in druga za obrtn ike 
pomembna obvesti la. Člani O b m o č n e obrtne zbornice Ptuj bodo 
tudi letos razstavljali v hali A, kjer imajo sekcije za predstavitev na 
^oljo 54 m^. Dosežke ptujskih obrtn ikov si b o d o med se jmom, ki bo 
odprt do 22 . septembra, og ledal i tudi župani vseh devetih obč in na 
širšem o b m o č j u Ptuja, ki b o d o gostje obrtn ikov 1 8. septembra. 

V SOBOTO NA PTUJSKI TV 
in 7. septembra je bil v Ptuju 27 . festival d o m a č e zabavne glas-

^ b e Ptuj '96. Posnetek prvega dela festivala si b o m o lahko og leda-
" v tokratni odda j i ptujske televizije. 

P r i p r a v i l a : M G 

BORL / SKD PRIPRAVILI SREČANJE NA GRADU 

Hm Borfn tncfl mlni^r Diitor 

z blagoslovom je kapela sv. Trojice dobila prvotni namen. 

Občinski odbor SKD Gorišnica -
Cirkualne je minulo nedeljo, na 
praznik Marijinega rojstva, pripra-
vil srečanje na borlskem gradu. Po 
60 letih je bila v cerkvici ponovno 
maša in ob tej priložnosti so blago-
slovili kapelo sv. Trojice. Tokrat je 
bil na borlskem srečanju tudi minis-
ter za kulturo dr. Janez Dular. 

Tokratno srečanje na borlskem gradu 
naj bi imelo en sam namen - zavarovati 
grajsko poslopje in mu dati novo življen-
je. Tako je bilo slišati tudi od govornikov 
na srečanju, gorišniški župan S l a v k o 
V i s e n j a k pa je ob tem poudaril, da je 
vprašanje lastništva že urejeno. Po nje-
govem mnenju bo sedanja žalostna uso-
da gradu izginila le, če bosta grad in nje-
gova okolica zaživela s prisotnostjo 
občanov, naključnih obiskovalcev in lju-
di dobre volje. 

Sicer pa so se v nedeljo v borlski 
grajski cerkvici z minuto molka spomnili 
na taboriščnike in tiste, ki so v njem trpe-
li med vojno. Po kratkem orisu zgodovi-

ne gradu in usode grajske kapele, ki sojo 
pred nekaj leti dodobra izropali pa je 
bila kapela sv. Trojice z blagoslovom po-
novno odprta za bogoslužje. 

Kulturni minister D u l a r je ob pri-
ložnostnem obisku med drugim povedal: 
"Današnje dobro obiskano srečanje go-
vori, da ljudje čutijo Bori. Ker borlska 
dediščina govori tudi o delu evropske 
zgodovine, bomo morali v prihodnje res-
nično poskrbeti, da bo kulturno dogajan-
je tega okolja ostalo v Evropi. Danes je 
usoda gradu žalostna in bo trajalo lep 
čas ter terjalo veliko denarja, da se bodo 
stare rane zacelile. Treba je omeniti, da 
si je država kot lastnica gradu s tem 
naložila predvsem veliko breme, kajti 
ostaja ji le vprašanje, kje vzeti denar 'za 
njegovo obnovo. Tako kot je kapela na 
tem srečanju dobila nazaj svoj namen, 
tako se bo moralo dogajati z usodo vsega 
preostalega. Občina bo lahko kaj naredi-
la le s skromnimi sredstvi, država pa bo 
gotovo pomagala po svojih močeh." 

T a t j a n a M o i i o r i c o 

Nedeljsko srečanje je bilo dobro obiskano; na Borlu so bili 

tudi kulturni minister dr. Janez Dular, gorišniški župan Slavko 

Visenjak in občinsko vodstvo. F o t o : L A U R A 

^E^^^čf policaji supe-
^ f e ^ t i^estivalski šotor so v 
pil^l« mtopih natančno v tis-

trenutku, ko so na oder 
Ravbarji. 

je dokazano, da Ijubl-

^ p š ^ l ^ ^ ne ^enesejo šta-
'%ma. Čeprav naj bi 

^^iMtumi tv delavci, jih pod 
it^vom kapljice zanese, da 
razbijajo. 
... DA bomo imeli čez nekaj 
tednov v Ptuju namesto koman-
dirja policije šerifa. Zupan si je 
namreč šel v Ameriko nabirat 
izkušnje; konje pa že tako ima-

' v i d i se mmm 
... DA je imelo vseh pet članov 
letošnje stokovne festivalske ko-
misije očala. Menda zgolj zara-
di resnejšega videza, saj sta 
prva dva proti odru pogledova-
la nad okvirji. 
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VELIKA PLANINA / PRAVI ZAKLAD NARAVE TUDI POZNO POLETI 

Tam, kier pastirlev vrisk odmeva ••• 
Včasih si zažeiimo svežega zralia, spolcojne tišine in vsega tis-
tega, kar lahko doživimo v planinah. Tudi takrat, ko se nam je 
dopust že iztekel. Toda zaradi utrujajočega vsakdanjika nam 
primanjkuje kondicije in volje, da bi bili pripravljeni vzeti pot 
pod noge ter z nahrbtnikom pešačiti dve ali tri ure. V razvitih 
državah, na primer v Švici, po kateri se Slovenci tako radi 
zgledujemo, se lahko z gorsko železnico pripeljemo že na vsak 
dvatisočak. Na srečo pri nas še ni tako, kajti to prinaša tudi 
več civilizacije in uniči vse tisto, kar smo v začetku omenjali. 
Pa vendar lahko tudi pri nas nekatere užitke planin zaužije-
mo brez več ur trajajoče naporne hoje. 

Med temi je gotovo visoko-
gorska planota Velika planina 
(1407 m), kjer je eno najbolj oh-
ranjenih pastirskih naselij v Slo-
veniji. Je podaljšek Kamniško-
Savinjskih Alp in je res pravi 
zaklad narave. Nanjo se lahko 
pripeljemo z nihalko ali 
sedežnico. Ta vozi od ponedel-
jka do četrtka vsako polno uro 
od 8. do 18. ure, ob petkih, sobo-
tah in nedeljah pa celo do 20. 
ure. 

Poletna sezona je na Veliki 
planini ravno tako pestra kot 
zimska, saj ponuja sprehode in 
hkrati izhodišče za večje pla-
ninske ture. In to si lahko pri-
vošči vsak, ki se odloči za eno-
ali večdnevni izlet. Posebne 
užitke ponuja tudi na področju 
športa, zmajarstva, letenja s pa-
dalom in vedno bolj modernega 
ter priljubljenega gorskega kole-
sarjenja. 

Kot nam je povedal Bojan Ku-
kanja, vodja žičnic na Veliki pla-
nini, so letos za planine slabe 
vremenske razmere, a ugotavlja-
jo, da je obisk kljub temu dober. 
Obišče jih precej tujcev, največ 
Nemcev, Holandcev, Poljakov 
in iz drugih vzhodnih držav, saj 
so cene zanje zelo sprejemljive. 
Od domačih gostov jih je največ 
s štajerskega in prekmurskega 
konca. Turistična ponudba je 
kar pestra. 

"Svojega jeklena konjička pus-
tite v dolini, kjer je 24 ur varo-
vano parkirišče. Potem pa se lah-
ko odpeljete z nihalko do Šim-
novca, nadaljujete pa glede na 
razpoloženje s sedežnico ali pa 
peš. Velika planina ima razgiba-
no pokrajino s kraškimi 
vrtačami in kotlinami. Vsi so 

navdušeni nad pastirskimi 
kočami, ki jih je na^ celotnem 
področju okrog 120. Še posebej 
privlačno in zanimivo je za tu-
riste pastirsko naselje. Pastirji, 
ki so tukaj čez poletje, lahko 
pokažejo veliko zanimivega. De-
lajo sir, nekateri še celo tmiče -
okrogle kepe sira, posušene v 
dimu, ki imajo zelo dober okus. 
Pri njih je mogoče dobiti tudi 
kislo mleko, skuto in sir. Nekaj 
je tudi oglarjev, vešči -pa so še 
vrste drugih opravil. Je pa tudi 
veliko domov, v katerih lahko 
ostanete več dni. Še posebej je v 
zadnjem času privlačen 
počitniški zaselek, v katerem 
imajo svoje hišice zasebna in 
družbena podjetja. Vesel sem, da 
vedno več Slovencev odkriva ta 
biser narave tudi poleti. Poletna 
sezona je še do 30. septembra in 
upajmo, da bo do takrat še veliko 

sončnih dni," je še dodal Bojan 
Kukanja. 

V selišču Velika planina so po 
načrtih arhitekta V. Kopača 
obnovili leseno kapelo in mnogi 
prihajajo v romarsko središče 
Marije Snežne, kjer je vsako 
nedeljo ob 14. uri maša. 

S planote se odpira razgled 
proti vrhovom Kamniško- Sa-
vinjskih Alp in Ljubljanski kot-
lini. V srednjem delu planote sta 
podora Mala in Velika Vetrnica, 
ki ju povezuje naravni most. Ti 
jami je spoznal že Valvasor ter 
jima pripisoval, da od tod priha-
jajo nevihte in toča. In mogoče 
še nasvet za vse tiste, ki se boste 
odpravili raziskovat ta čudoviti 
predel Slovenije: ne pozabite 
vzeti primernega oblačila, saj je 
Velika planina znana po tem, da 
nas naenkrat obdajo gosti oblaki 
megle in presenetijo nevihte. 
Toda vse to so le drobne nepri-
jetnosti ob številnih užitkih, ki 
jih lahko doživimo. 

"Zeleni zak lad narave 
že l imo ohranit i in ga 
približati obiskovalcem," 
pravi Bojan Kukanja , 
vodja ž ičnic Vel ika Plani-
na. 

Ko se z gondolsko 
ž ičnico ^pripeljete do 
gost išča S imnovec , ima-
te pestro izbiro krajših in 
dal jših poti 

Vse hiše so gra jene v t rad ic iona lnem stilu iz lesa, poseben čar pa j i m daje 
skodlasta streha, ki sega skoraj do tal. Do gost išča Zeleni rob ( 1 6 1 2 m ) se lah-
ko pripeljete s sedežnico. 

SOVIČE / PRI VIKICI IN JOŽETU VIDOVIČU 

Dom, ki ga opaziš 
Tam, kjer se z gručastega predela haloške vasice Soviče 
spusti cesta v dolino in v blagem ovinku skrene čez prostrani 
travnik, da bi se že čez nekaj trenutkov priključila na tisto 
glavno - "veliko cesto" proti Leskovcu, že od daleč priteguje 
pozornost nova, velika enonadstropna, s cvetjem ozaljšana 
hiša sredi vzorno urejenega okolja. Nikoli prej je ni bilo tu-
kaj, ne te, ne kake starejše, tipično haloške. Bil je le travnik 
in mogoče še kakšna njivica. Zrasla je kar tako, na hitro, iz 
nuje, bi rekel, in po svoji zunanjosti prav v ničemer ne spo-
minja na tiste iz naše domače stavbne tradicije. Je taka, kot 
bi jo vzel iz primestnega okolja in jo z vsemi pridobitvami 
sodobnega stanovanjskega udobja vred prenesel sem med 
haloške lepote. Kar sili, da jo opaziš in da se spoznaš z nje-
nimi prebivalci. A jih prav tistega četrtka ni bilo doma. 

"Na dopustu so," je dejalo mlado, 
simpatično bitje, najbližja sose-
da. "Jaz le pazim na hišo, jo 
zračiminzalivamcvetje!" 

Aha, tu že niso kmetje, sem skle-
pal, sicer bi sedaj sredi poletja 
najbrž ne mogli od doma. In kot se 
je izkazalo kasneje, se nisem zmo-
til. Lastnik Jože Vidovič je kot 
šofer zaposlen pri mariborski Sna-
gi, žena Vikica pa kot administra-
torka na Policiji na Ptuju. Pri hiši 
pa je številka Soviče 14 a. 

Že takrat ko sta se 79. leta 
spoznala, Vikica meni, da je od ta-
krat že grozno dolgo, sta sanjala o 
lastni hišici. Mogoče kje na Ptuju 
ali blizu njega ali pa vsaj v Lesko-
vcu. A jima ni bilo dano ne tu ne 
tam. Naposled so Vikici starši od-
merili kos zemlje nedaleč 
domačije v Sovičah, in sicer tam, 
kjer se hribovska cesta v dolini ne-
nadoma umiri in zavije čez 
travnik. Tu sta 82. leta začela gra-
diti, a sta jima k sreči priskočila na 
pomoč še starša in sorodstvo. Na-
jbolj je seveda garal Jože sam. Do-
mala sleherno opeko je imel v ro-
kah, jo nalagal eno vrh druge, jih 
vezal z malto in počasi, vztrajno, 
dan za dnem dvigoval obod 
bodoče hiše. Moral je, denarja za 
zidarje ni imel, s posojilom pa je 
komaj zmogel za gradbeni materi-
al. Trda jima je predla takrat, in če 
ne bi bilo staršev ...! A je tudi to 
minilo, ko je bila hiša pod streho 
in pripravljena za vselitev. Danes 
se tega spominjata le še kot neke 
težke nočne more, čeprav se odp-
lačevanja vseh kreditov le še nista 
povsem znebila. 

Hiša je bila torej gotova, naselje-
na, živa. A ji je tako osamljeni na 
zgornjem koncu travnika nekaj 
manjkalo. Okoli nje si čutil praz-
nino, brezbarvnost in od daleč, z 
"velike ceste", se je zdela kot tujek 

tam pod vznožjem Haloz. Kaj sto-
riti, kaj narediti, sta razmišljala. A 
na hitro nista pogruntala! Nekega 
dne pa se je Jožetu "prižgala lučka". 
Kot šofer mariborske Snage nam-
reč še danes veliko vozi ne le po 
mestu, marveč tudi po deželi. In 
ko se je nekoč takole počasi in zla-
goma premikal med smetiščnimi 
kantami v eni od vasi, je nenado-
ma zagledal tisto, kar je sicer videl 

že velikokrat, a nikoli prav opazil: 
hišo v cvetju sredi čudovito ureje-
nega okolja. Kar privzdignilo ga je 
s sedeža. 

"To je tisto," si je dejal, "to je tis-
to, kar manjka pri nas: cvetje in 
okrasno grmičevje!" Poizvedovati 
je začel za rožami, ki bile pravšnje, 
in jih naposled staknil v Framu. 
Surfmije da se imenujejo, so mu 
dejali, in hiši se bodo zagotovo 
lepo podale. Vikica jih je posadila 
v posebna korita, jih redno zalivala 
in čuvala pred škodljivci. Ko pa so 
se razrasle in zacvetele, so se razlile 
kot rdeče beli slapovi po vseh ok-
nih in lesenem balkonu navzdol. 

da je hiša kar zažarela v živah-
nejšem videzu. Nato je Jože prijel 
še za lopato in motiko in kot nekak 
venec okoli hiše oblikoval ozko 
gredico v ilovnato haloško zemljo, 
Vikica pa vanjo posadila vrtnice in 
okrasno grmičevje. V jeseni istega 
leta sta v neposredni bližini posa-
dila še nekaj nizkega sadnega dre-
vja (jabolka in breskve) in družini-
ca danes že uživa njihove plodove. 
Trava, ki jo je tod v izobilju, pa bi 
najbrž nemarno prerasla celo dvo-
rišče in še Vikičine cvetne gredice, 
če je Jože z ročno kosilnico ne bi 
redno kosil in strigel "na krtačo". 
Tako pa je še v okras. Kako malo je 
treba, da se stvari spremenijo na 
bolje in lepše! 

Vidovičeva kakšnih posebnih 
želja kot obdržati službo in spravi-
ti oba otroka h kruhu nimata. Res 
je, takrat pred leti, ko sta bila še 
"mlajša", sta zavidala tistim v mes-
tu, češ kako lepo jim gre tam na as-
faltu. Vse imajo pri roki, vodo, 
elektriko, telefon, trgovine vseh 
vrst in za nič se jim ne treba 

"mantrati". Toda danes, ko sta 
službi sama deležna vseh urbanil 
"blagodati", se jima njun dom 
vasi zdi kot pribežališče P̂ ^ 
mestno ihtavostjo in neznosni" 
hrupom. Svojega s cvetjem in 
lenjem ozaljšanega kraljestva bi 
daj nič več ne zamenjala za mesti" 
"med in mleko". 

Nekateri porečete: "Pa kaj, tak'̂ ,, 
hiš, kot je ta, je še veliko naokol'' 
Res je, tudi sam sem jih videl, ; 
tole na spodnjem koncu sovis'' 
vasi in tako osamljeno vrh travi" 
ka sem opazil! 

PfUJ / OBLIKOVALSKI DOSEŽKI ARHITEKTA B. URSICA 

Ghsbeno-arhhekhma matineja 
v Tedniku smo že objavili 

prispevek o stolih Kvadro, na-
menjenih občasnim prireditvam 
v viteški dvorani na ptujskem 
gradu. Denar za nakup stolov je 
v svojem proračunu za leto 1996 
odmerila mestna občina Ptuj. 
Bil je zares skrajni čas za nakup 
primerne opreme za vse števil-
nejše vrhunske koncerte in dru-
ge prireditve, ki potekajo v 
grajski slavnostni dvorani. 

V članku, ki je izšel sredi juli-
ja, smo za 15. september že napo-
vedali nedeljsko matinejo, na 
kateri so bomo seznanili z arhi-
tektom Brankom Uršičem, ki je 
projektiral stole Kvadro. Branko 
Uršič je oblikovalec v tovarni 
Stol v Kamniku, velja pa za vo-
dilnega slovenskega oblikovalca 
v pohištveni industriji. 

Stoli Kvadro so njegov zadnji 
oblikovalski dosežek, 150 kosov 
za ptujski grad pa večja serija 
tega izdelka nasploh. Na željo 
naročnika je arh. Uršič posebej 
za ptujsko viteško dvorano do-
datno projektiral še mizo, uskla-
jeno s stoli Kvadro, k mizi pa 
sodi še pet razkošnejših stolov, 
izdelanih po starih Plečnikovih 

načrtih. 
Da bi našim zvestim obisko-

valcem in prijateljem ptujskega 
muzeja arhitekta Branka Uršiča 
kar najbolje predstavili, bo arhi-
tekt Marjan Kocjan, njegov so-
delavec iz tovarne Stol, v prvem 
grajskem nadstropju razstavil 
nekaj Uršičevih najbolj uspelih 
izdelkov, predvsem tiste, za ka-
tere je Branko Uršič prejemal 
nagrade in priznanja. Razstava 

bo na ogled vse do 20. oktobra. 
Izjemen del nedeljskega do-

poldneva bo recital harfistke 
Marie Graf, solistke Berlinske 
filharmonije. Njeno muziciranje 
sodi v sklop koncertov "Glasbe-
nega septembra". Vabimo vas to-
rej, da 15. septembra ob 11. uri 
pridete na ptujski grad in oboga-
tite svoje nedeljsko dopoldne! 

Marieta Cigleneiki 

Poskusna postavitev nove m i z e in stolov v 
slavnostni dvorani ptu jskega gradu. Foto: Boris Farič 
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PISE: JAKA KOŠIR / ŠTIRJE SLOVENCI V NEPALU, DA O 
NAHRBTNIKIH NE G O V O R I M O - I 

Pobro jutro, Nepal! 
0 Kdo smo, od kod 
prihajamo, kam 
gremo? 

Vprašanja, ki so nam jih zasta-
vili, a še sedaj nismo odgovorili 
panje. Pojavljala so se že in se še 
bodo, vendar nanje v enostavni 
obliki ni preveč težko odgovori-
[i. Naj me pri poskusu obnovitve 
naše skupne prigode vodi sestra 
beseda. Ti, ki kolebaš pred spo-
padom z ostrimi stavki, nikar. 
Kratkočasno in zanimivo bo. In 
smrtno zabavno. Na zdravje! 
pridruži se nam. 

0 Vsak začetek je 
težak 

Nikar ne verjemi. Lažejo. 
Naša zgodba bi se lahko pričela 
takole: Bil je zadnji večer starega 
leta. Zvezde so s svojih od-
maknjenih višin mežikale na 
bele snežene poljane, ki so se 
pretegovale pod podplati temne-
ga jezera. Stene so molčale. 
Lemež je štrlel zapičen v nebo in 
Krn mu je s svojo levjo senco de-
lal družbo. Zimska soba na koči 
pri Krnskih, jezerih je bila nabi-
to polna "nabitih" ljudi. Kaj bi 
pravil, podobne scene predobro 
poznaš, mar ne? 

"Primož, pojdiva na svež zrak". 
"Prav". 
In šla sva, stran od razuzdane 

množice, ki je požirala ostanke 
orehove potice in se zalivala s 
slivovko in podobnimi oga-
bnostmi. Med kočo in jezerom, 
ki nama je v zagrizeni temi osta-
lo nedostopno, sva se znašla v 
ovčji staji, sedla na dišeče smre-
kove plohe, dihala s polnimi 
pljuči in poslušala tišino. In 
načela to in ono temo. O knji-
gah. In o faksu. In o ženskah. In 
o ljudeh nasploh. In o deželah 
tega čudovitega planeta. In o 
tem, da je sedaj, ko smo še zeleni 
pod nosom, odprtega srca in 
praznih denarnic, skrajni čas za 
popotovanje vase in še malce ok-

rog. Odpela sva Pesem Ireni. In 
Dravski most. In nekdo je rekel 
čudežno besedo. Nepal. Pravijo, 
da obstaja. In je zelo, zelo daleč. 
Tja je pa res nemogoče priti. 
Čudno, da nisva že nazaj. Ce se 
hočeš vrniti, moraš najprej na 
pot. 

0 Rojstvo ideje in 
njeno udejanjanje 

V prejšnjih stavkih ti je bilo 
predočeno rojstvo ideje. Od sil-
vestrovanja pod Krnom so pre-
tekli dnevi, tedni. Ideja je rasla. 
Primož, s katerim sva predebati-
rala tisto noč, se je vse bolj nav-
duševal. Bil je samozavesten in 
jasnoviden. Imel je vso pravico 
do veselja in zaupanja vase. 
Smučal je že z vrha Mont Blanca 
in se večkrat povzpel na Veliki 
Klek. Študent gozdarstva na 
biotehniški fakulteti. Od slike 
do slike boljši fotograf. Član al-
pinističnega odseka Ljubljana 
Matica. Rojen Ptujčan. Od njega 
sva se nalezla navdušenja še dva 
pohajkovalca po gorah: Darja, 
študentka filozofije, ki ti bo po-
vedala del svojega doživljanja 
Nepala, ter Jaka, študent zgodo-
vine, ki te skušam popeljati čez 
brzice pripovedi. Obiskujeva Fi-
lozofsko fakulteto in sva rojena v 
Ljubljani. Darja je prav tako al-
pinistka. Sam sem zgolj ljubitelj 
samotnih poti in vrhov pod 
oblaki. Himalaja nas je klicala. 
Domačih vzpetin smo se najedli, 
nikakor ne preobjedli. Navzlic 
ljubezni do okoliških zatočišč 
nas je z enakim šarmom pri-
tegnil širni svet. Kolo dogajanja 
se je vrtelo vse hitreje. Prebirali 
smo vse o Nepalu. Časopisni 
članki svetovnih popotnikov so 
romali iz rok v roke. Pot Zaplot-
nikovega Nejca, mali gorolaz-
niški katekizem, je metala v 
odstavkih sidra v globine našega 
spomina. Gledali smo pol-
judnoznanstvene oddaje o onih 
krajih. Iskali smo stike z ljudmi, 

ki so tam že bili. Vsi so nam bili 
pripravljeni pomagati. Nekateri 
z informacijami in prostim 
časom. Redki z denarjem. Našli 
smo par sponzorjev, ki naj jih 
omenim že v začetnem delu in se 
jim srčno zahvalim. Naštevam: 
Ljubljanski Dnevnik; ptujski 
Tednik; ŠOU - študentsko mi-
nistrstvo za šport. Hvala. Nena-
zadnje naši starši. Seveda smo 
tudi sami hranili žepnino in de-
nar od priložnostnih del za ures-
ničitev sanjskega načrta. Posta-
jal je stvarnost. 

# She's got a tieket 
to ride, 

bi se drli liverpoolski 
kuštroglavci. Letalske vozovnice 
so se znašle v naših žepih. CTS -
Centro turistico studentesco v 
Trstu je posredoval pri njiho-
vem nakupu. Rezervirali smo jih 
sredi julija, vplačali sredi avgus-
ta, dvignili v začetku septembra. 
Letalska družba: Biman-Bang-
ladesh Airlines. Kraj vzleta: 
Rim. Čas odhoda: 27. 9. 1995, 
popoldne. Nič ne bi smelo biti 
narobe. Imeli smo voljo. Imeli 
smo čas. Vse bo šlo kot po maslu, 
mama. Ne skrbi. In telesna 
pripravljenost? Vsakokrat, ko 
smo se poklicali ali se dobili na 
kakšni turi, smo si zatrjevali: 
Jutri bom res začel z rednim 
trimčkanjem! Ali delaš vsak dan 
svojih petdeset sklec? Te kolena 
pri počepih kaj dajejo? 
Prmejduš, da ne! Datum odhoda 
se je zdel nevarno blizu. Starše je 
grabila panika. Prijateljem smo 
zvito zamolčali svojo odsotnost. 
(Ah, kako nam bodo zavidali to 
pot.) Prepričevali smo se: Saj to 
ni nič posebnega. Kot če greš v 
soboto na Stbržič ali če skočiš 
čez vikend na Lepo Špičje ter 
prečiš nazaj grede Zelnarice in 
Tičarice, s katerih bi najraje 
čofnil v Ledvičko ali v Dvojčka. 
Teh tur ne morem izbrisati iz 
skrite skrinje srca, toda kaj nas 

čaka v Nepalu? 

0 Uvertura in 
crescendo 

Iz Ljubljane nas je nočni vlak 
prestavil v sveto mesto. Rim. 
Karakalove terme. Angelski 
grad. Forum Romanum. Megli-
ce izpušnih plinov nad reko 
avtomobilov predstavljajo dobro 
podlago domnevi, da ni minilo 
dosti, kar je Neron dal požgati 
nekdanji center sveta. Tu je še 
cerkev svetega Petra. Vatikanski 
muzeji. Fantastične podobe žive 
zgodovine. Cezarjev duh je 
oprezal za nami v senci cipres. 
Koloseum v zadnjih škrlatnih 
žarkih. Idila. Kič. Po dveh dneh 
kolovratenja med golobjimi jata-
mi in vespami nam je bilo tega 
dovolj. Odštevali smo ure, mi-
nute. Z vlakom smo se dali dos-

taviti na rimsko letališče. Bili 
smo na tem, da oddamo prtljago. 
Čez dobro uro bomo že v zraku! 
Niti po naključju ne. Letalo bo 
imelo uro zamude. Začudenje. 
Letalo bo imelo dve uri zamude. 
Negodovanje. Pred polnočjo ne 
bomo leteli. Jeza. Saj to je čez 
šest ur! Pojasnilo: v Londonu so 
popravljali letalo, saj je imelo 
resno tehnično okvaro. Če bi le-
teli z njim prej, morda ne bi pri-
leteli (Alzvays look on the bright 
side oflife!). Bangladeška letalska 
družba je držala besedo. No, sko-
raj. Leteli smo čez dva dni. 
Medtem smo dodobra spoznali 
ostale vročekrvne sopotnike -
bangladeški sezonski delavci v 
Evropi so bili na tem, da 
predstavnika letalske družbe 
javno linčajo. Panem et circen-
ses! Mi se nismo dolgočasili. 

Spoznali smo pristna Angleža, 
ki sta nam stoično pritrdila, da je 
njuna hči bila pred letom dni "in 
Nepal" in "yes, thanks God, she 
came back alive!" V glavni leta-
liški hali smo na plastičnih klo-
picah, ki so nas čez noč prijetno 
ožulile, odigrali precej šahovs-
kih partij z Dancema. V krajšem 
elaboratu sta nam povedala vse o 
svoji "čudoviti in oh zabavni in 
sploh" domovini, ki da je tako 
lepa, da začenjata pot okrog glo-
busa. Naleteli smo še na vrsto 
Slovencev. Trije med njimi, Jan, 
Petko in Daniela, so bili tako kot 
mi študentje. Družno smo pres-
tali mučilnico čakanja. In 
dvanajst ur nočne vožnje na pro-
gi Rim - Dakka - Katmandu ter 
prvi teden na novi celini. 

Spati, nemara sanjati? Hej, 
Hamlet, nikakor ne! Zbudi se! 
Dobro jutro, Nepal! 

Nepa l zjutraj . Foto: Primož Trop 

PTUJ / LJUDSKI VRT KLIČE PO O B N O V I 

Glasbeni pavU^on -
zgrešena naložba? 

čeprav celotno območje 
Ljudskega vrta kliče po temeljiti 
ureditvi, se bomo danes ustavili pri 
glasbenem paviljonu. Ob njegovem 
odprtju v letu 1994 se je marsikaj 
obljubljalo - od promenadnih kon-
certov do druge vsebine, skratka ta 
prostor naj bi postal eno od središč 
kulturnega in drugega dogajanja v 
Ptuju, rekereakcijski center 
Ptujčanov, kot je nekoč že bil. 

Od takrat do danes smo v medijih 
pisali o glasbenem paviljonu le kot o 
^nvi vandalskih napadov. Od 
lanskega leta naprej z njim kot z ob-
lekiom skupne rabe upravlja Komu-
nalno podjetje Ptuj. Iz bližnje pre-
teklosti je znano tudi to, da so se izja-
lovili vsi poskusi, da bi prišlo do 
skupnega programa dogajanja v pa-
viljonu in okrog njega. Aktivnosti je 
spodbujal oddelek za družbene de-
lavnosti mestne občine Ptuj. Tudi v 
l̂ ližnji šoli za paviljon ne kažejo pra-
vega zanimanja, ker je v bližini ri-
bnik, ki predstavlja potencionalno 
Nevarnost za šolarje. 

V zadnjem času je znova oživela 
'deja o promenadnih koncertih v 
Ptuju, ki jih je mesto v preteklosti že 
'nielo, zlasti še pred prvo in drugo 
svetovno vojno. Zaslužna za ponov-
ilo obujanje promenadnih koncertov 

lastnica cvetiičarne Spominčica 
uanica Kogej. Prvi bo že 15. septem-
bra, soorganizatorja pa bosta ob njej 
J^estna občina in pihalni orkester 
tuj. Žal tudi v tem primeru ne bodo 

mogli uporabiti glasbenega paviljona 
v Ljudskem vrtu, ker pravijo godbe-
niki, da je premajhen. Zato bo kon-
cert pred Mesmo hišo. Pobudnica 
ideje za promenadne koncerte bo 
nanj povabila tudi stanovalce doma 
upokojencev v Ptuju in jih pogostila 
s kavo. V pogovoru z vodjo oddelka 
za družbene dejavnosti mestne 

občine Ptuj Kristino Šamperl Purg 
in koordinatorko projekta Ptuj -
zdravo mesto Majo Erjavec pa smo iz-
vedeli, da bo v okviru tega projekta 
kmalu stekel pogovor z vsemi, ki so 
dejansko odgovorni za urejanje par-
ka v Ljudskem vrtu in tudi za 
"življenje" glasbenega paviljona. 

MG 

G l a s b e n i pavi l jon v L j u d s k e m vrtu. Foto: M. Zupanič 
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PTUJ / POGOVOR Z IGORJEM RAKUŠO, USPEŠNIM PODJETNIKOM 

Esart • podietie za opremo sejmov in rautav 
I\a Igorja Rakušo, nekoč odličnega športnika - strelca na 
glinaste golobe mednarodnega formata - in danes uspešnega 
mladega podjetnika je ptujsko okolje lahko resnično ponos-
no. Po šestih letih dela njegovo podjetje za opremo sejmov in 
razstav ter izposojo sejemske opreme Esart, ki ga je ustano-
vil leta 1990, obvladuje tri največje slovenske sejme - celjske-
ga, mariborskega in radgonskega, saj je pogodbeni 
razstavljalec vseh treh sejemskih hiš. Njegovo podjetje je na-
jvečje slovensko podjetje za opremo sejmov in razstav. 

Prvo sejemsko opremo si je izpo-
sodil od Italijanov, ki so se ob kon-
cu 80. let celo zanimali, da bi v 
ptujskem Agisu izdelovali elemen-
te za opremo sejmov in razstav. Se-
jemski trg je zelo zaprt, zato je bil 
začetek izredno težak, saj se je bilo 
potrebno predstaviti v vseh se-
jemskih hišah, odziv pa je bil v 
začetku slab. 

TEŽAVNI ZAČETKI 
šele v letu 1991 se je začelo zares, 

ko so ga poklicali v Celje, kjer je 
demonstracijsko postavil halo in 
opremo, ki je bila vrhunec designa 
in uporabe na sejmih. Takrat je 
bilo drugače, odziv je presegel 
pričakovanja, tržišče se je širilo iz 
dneva v dan. V enem letu so posta-
li pogodbeni razstavljalec treh ve-
likih sejmov v Sloveniji. Danes je 
v podjetju šest redno zaposlenih, 
veliko več pa jih zaposlujejo po po-
godbi. V teh dneh končujejo 
opremljanje sejmišča na celjskem 
sejmu, kjer so opremili 80 odstot-
kov prostora. Od 10. avgusta dela-
jo tam s 50 ljudmi, pripeljali pa so 
devet vlačilcev opreme. 

Širitev tržišča je zahtevala odkup 
potrebnih elementov in opreme. V 
tem trenutku so po obsegu in 
kvadraturi največje slovensko 
podjetje za opremo sejmov, razstav 
in izposojo sejemske opreme. Za-

radi kvalitetnega dela je povpra-
ševanje po njihovih storitvah iz 
dneva v dan večje, čeprav so prak-
tično že razprodani. Pogodbe, ki 
jih sklepajo za delo na sejmih, so 
zelo trde. Dogovorjene kazni pred-
stavljajo do 30 odstotkov vrednsoti 
pogodbe, če je delo nekvalitetno 
opravljeno oziroma če je 10 odstot-
kov strank z njihovimi storitvami 
nezadovoljnih. Na jesenskem 
celjskem sejmu delajo za 430 
strank; na lanskem sejmu so imeli 
probleme z eno samo. Dejansko se 
zelo trudijo, da bi delo opravili 
stoodstotno, zato pa ne poznajo 
osemurnika. Težav s plačili nima-
jo, sejemske hiše jim plačujejo v 
roku od 30 do 60 dni; težje pa je s 
posamičnimi strankami. Lani so 
delali za 2100 strank, postavili 
18.000 m^ neto prostora in položili 
180 tisoč m^ talnih oblog. 

Od države Rakuša pričakuje, da 
bo opravila klasifikacijo podjetij, 
ki se ukvarjajo z opremljanjem se-
jmov in razstav, ter da se bodo 
podjetja specializirala. Trenutno 
se s to dejavnostjo v Sloveniji 
ukvarja 22 podjetij, od tega pa le 
štiri izpolnjujejo pogoje za 
opremljanje sejmov. Vsi drugi pa 
predvsem delajo pri zbijanju 
konkrence in vzbujajo nezaupanje 
pri strankah. Firma ESART tren-
tuno razpolaga s 400 mizami, tri 

tisoč stoli, 50 mini kuhinjami in 
kompletno električno instalacijo s 
tisoč reflektorji. Stranke so vedno 
zahtevnejše, zato je opremo 
potrebno iz leta v leto obnavljati. 
Dvajset odstotkov letne akumula-
cije vložijo v obnovo in nakup 
nove opreme; v tem pa je tudi 
razlika med specializiranimi in 
nespecializiranimi podjetji za 
opremljanje sejemskega prostora. 

ANALIZE PO 
VSAKEM SEJMU 

Njihov cilj je, da bi v celoti 
prevzeli tuje partnerje, ki 
razstavljajo na območju Slovenije, 
in da bi firmo tudi mednarodno 
uveljavili. Na radgonskem sejmu 
jim je to že uspelo. Ker so poslov-
no uspešni, poznajo jezike in so 

tudi v tehnološkem pogledu ev-
ropsko naravnani (računalniško 
opremljeni designerski projektni 
programi za izris stojnic), uspeh 
ne bi smel izostali. Po organiza-
cijski in tehnološki usposobljenos-
ti gredo v korak z Evropo. Obvla-
dovanje stroškov in organizacije je 
pri njihovem delu izrednega po-
mena. Cene na področju opreme in 
šotorov so znane, akumulacija pa 
je odvisna od tega, kako se orga-
niziraš. Po vsakem sejmu opravijo 
analizo, da se lahko za naslednjič 
pripravijo boljše in na višji ravni. 

Igor Rakuša je s svojim 
podjetjem ESART postal predmet 
zanimanja Ptujčanov v zadnjem 
času, ko je pri Termah postavil ve-
lik prireditveni šotor. Z nakupom 
je prisluhnil potrebam tega okolja, 
ki ne razpolaga s primernim prire-
ditvenim prostorom. Sicer pa 
trend takšnih šotorov pozna ves 
razviti svet. Pri tem mu je zelo po-
magala direktorica Term Slavka 

Gojčič. Brez nje, pravi Rakuša, ne 
bi šel v nakup. Tudi v tujini je 
tako, da šotori spremljajo turis-
tična naselja in ne sodijo v center 
mesta ali v industrijsko cono, kot 
si to nekateri v Ptuju predstavljajo. 
Šotor v Termah je najboljši v Slo-
veniji. Rakuša si želi, da bi ostal 
prireditveni, saj je nivo, ki ga po-
nuja, previsok za sejemske hiše. 
Rad bi tudi, da bi za za svojega vze-
li Ptujčani in bi v Ptuju ostal. Čep-
rav je zanj veliko zanimanje, to še 
ne pomeni, da bo ostal v Ptuju in 
tudi na tej lokaciji. Preselitev na 
drugo stane okrog 25 tisoč mark. 
Do odločitve bo potrebno priti čim 
prej, ker je treba šotor pripraviti za 
zimski čas. Problem pa je tudi, ker 
organizatorji prireditev v Ptuju ne 
poznajo dejanske vrednosti naje-
ma oziroma enkratne vrednosti 
najema takega prostora. Klima v 
tem šotoru je v vsakem trenutku 
idealna, ne obstaja problem kajen-
ja, plinov, kondenza oziroma 

kapljanja s platna. V njem ^̂  
dosežejo idealni akustični 
scenski učinki. Gre za dvojno plĝ . 
no, ki je UVE neprepustno 
omogoča vse te učinke. Ob mizaij 
in klopeh je v njem prostora 
2100 ljudi, v gasilski varianti pa 
4000. Če bo šotor v Ptuju ostal, bo 
potrebno v najkrajšem času poij. 
kati soinvestitorja za gostinsko 
ponudbo, ker je ena od idej, kako 
šotor zapolniti, vezana tudi na or-
ganizacijo različnih plesov, ki prav 
tako zahtevajo visoko raven opre-
me. Ta vložek je ocenjen na 180 
tisoč mark. 

Kaj mu pomeni uspeh? "Že iz 
časov, ko sem bil uspešen 
športnik, vem, da uspehov ne 
more biti, če se nenehno ne do-
kazuješ. Tako je tudi v poslu, kjer 
lahko uspeš le s trudom, ali pa tudi 
ne. O uspehu pa lahko govoriš šele, 
ko greš v penzijo." 

Ma/cfo Goznik 

Igor R a k u š a . 
Foto: Langerholc 

P T U J / GLASBENI SEPTEMBER '96 

Med pestro ponudbo koncer-
tov v okviru festivala klasične 
komorne glasbe Glasbeni sep-
tember '96, ki bodo v Mariboru, 
Slovenj Gradcu, Velenju in 
Ljubljani, bo nocoj koncert na 
Ptuju. Ob 19.30 bo v viteški dvo-
rani ptujskega gradu koncert 
mednarodno uveljavljenih umet-
nikov. Izvajali bodo baročne ko-
morne skladbe A. Vivaldija, J. M. 
Leclaira, G. P. Telemanna, J. 
Chr. Bacha. 

Nastopili bodo flavtistka Irena 
Grafenauer, violinist Gorjan 
Košuta, violončelist Miloš Mle-
jnik, oboist z Dunaja Erich Pavlik 
Mascal^ ter pianist in čembalist 
Janko Šetinc, eden izmed ustano-
viteljev mariborskega Baročnega 
fetivala in ne nazadnje duhovni 
oče in programski vodja festivala 
Glasbeni september. 

Naj vas spomnimo še na 
nedeljsko matinejo v viteški dvo-
rani na ptujskem gradu, ko bodo 
ob 11. uri predali namenu novo 
opremo dvorane. Nastopila pa bo 

harfistka Maria Graf, ki s svojo 
igro vedno znova osvaja tudi na-

jzahtevnejše koncertno občinstvo. 
MS 

I. G r a f e n a u e r in M . B u c h h o l z na l a n s k e m n a s t o p u v 
v i tešk i dvorani p t u j s k e g a g radu . Foto: Langerho lc 

LESKOVEC / SREBRNA MAŠA MIRKA ŠTABUCA 

S r e b r n o m a š n i k 
M i r k o Š t a b u c 

V župnijski cerkvi sv. Andraža v Leskovcu je bila minulo nedel-
jo slovesnost srebrne maše. Četrt stoletja službovanja v duhov-
niškem poklicu je praznoval leskovški župnik Mirko Štabuc, 
ki je v Leskovec prišel pred triindvajsetimi leti. Pridigar na 
svečani maši je bil naslovni škof dr. Vekoslav Grmič, srebmo-
mašniku pa so ob prazniku zapeli tudi domači pevci. 

Življenjska pot Mirka Štabuca 
se je začela leta 1929 v Brato-
nečicah pri Tomažu. Po končani 
gimnaziji ga je pot vodila na medi-
cinsko fakulteto, pozneje pa še na 
študij teologije. Čeprav se je v 
življenju srečal z mnogimi težava-
mi, je svoj notranji mir pozneje 
našel v duhovniškem poklicu. 

Danes župnik Mirko Štabuc v 
leskovški fari velja za preprostega, 
odprtega in delavnega človeka. Na 
slovesnosti je slavljenec povedal, 
da je srečen v Halozah in med 

ljudmi, ki so mu veliko pomagali 
pri obnovitvi cerkve in župnišča. 

Ime župnika Štabuca se bo z ve-
liki črkami zapisalo v župnijsko 
kroniko, je med drugim povedala 
tudi Ana Jagarinec, predstavnica 
župnijskega sveta, ter nadaljevala: 
"Spominjamo se 20. avgusta pred 
23 leti, ko je v našo faro prišel du-
hovnik, poln ustvarjalne energije. 
Tako smo prvič spoznali Mirka 
Štabuca, ki je pred službovanjem 
v naši fari duhovniško pot začel v 
Ločah pri Poljčanah in pri sv. Juri-

ju ob Ščavnici. Zmeraj nam je bil 
prijatelj, odprt za vsakršno 
pomoč." 

O prizadevanjih in dobrih delib 
Mirka Štabuca sta govorila tudi 
predsednik sveta KS Janko Kozel 
in škof dr. Grmič, slavljencu pa so 
ob jubileju župljani in člani vseh 
društev podarili srebrn plašč, kelih 
in še mnogo priložnostnih daril. 

Nedeljska slovesnost v Lesko-
vcu je bila bogatejša tudi z nasto-
pom domačih pevcev in lovskega 
seksteta, gospodinje iz aktiva 
žensk pa so poskrbele za praznično 
obložene mize. 

Tekst in fotografija: 

Tatlana Mohorke 

T E D N I K O V A K N J I G A R N I C A / ZAKUUCEK MEDNARODNEGA KNJIŽNEGA KVIZA Ofrocf zcf boliši svei 
Sončni vzhod prebuja naravo, 

branje knjig razsvetljuje glavo. 
(Mongolski pregovor) 

Jesenske sape so zavele in mrak tega bolj zgo-
daj na zemljo. Večerne ure se daljšajo, te pa pri-
našajo udobje s knjigo v rokah. Tako vsaj trdijo 
mnogi, ki jim pomladne in poletne mesece 
zmanjkuje časa za branje. Prav zato nadaljujemo 
Tednlkovo knjigarnico po poletnem, počitniškem 
premoru. 

V knjigarnici vas bomo seznanjali z novimi knji-
gami, ki si jlti lahko izposodite v Knjižnici Ivana 
Potrča; trudili se bomo predstavljati sodobne 
knjižne avtorje; vabili vas bomo na razstave in na 
raznovrstne prireditve v mladinskem oddelku. V 

pomladanskem delu knjigarnice vam bomo zo-
pet omogočili reševanje Mednarodnega 
knjižnega kviza, ki bo ob kančku sreče prinašal 
vzpodbudne knjižne nagrade. Pripravljeni smo 
prisluhniti tudi vašim željam: morda vas zanima-
jo knjige z določeno tematiko (naravno 
zdravljenje, sadjarstvo, biovrtnarjenje, prosti 
čas, naredi sam, slikarstvo, vzgoja in nega ot-
rok, znanstvena fantastika, poezija ...), morda 
vam je všeč roman določenega pisatelja in 
iščete še kakšno njegovo delo... Torej, pišite na 
naslov; Knjižnica Ivana Potrča, Minoritski trg 1, 
2250 Ptuj, z oznako TEDNIKOVA KNJIGARNICA. 

DAN ZLATIH KNJIG IN 
ZAKLJUČEK KVIZA 

v ponedeljek, 16. septembra, vabimo na zak-
jučno prireditev, ki bo ob 17. uri v PRAVLJIČNI 
SOBI Mladinskega oddelka v Malem gradu, 
Prešernova 35. Pripravili smo LITERARNO PO-
POLDNE s TONETOM PARTLJIČEM, ki bo 

predstavil najnovejši mladinski roman Dupleška 
mornarica. Napeta pustolovska zgodba, pretka-
na s podobami preteklega življenja ob plovni 
Dravi, postaja knjižna uspešnica mladih bracev. 
Ti zelo radi berejo tudi Partljičevi spominski, s 
humorjem obarvani knjigi Hotel sem prijeti son-
ce in Slišal sem, kako trava rase. Odraslim se je 
avtor priljubil z izvrstnimi komedijami, mnoge pa 
je presenetil z romanoma Pri Mariji Snežni zvoni 
in Starec za plotom, ki izpričujeta Partljičevo lite-
rarno zrelost in raznovrstnost 

17. september je mednarodni praznik, dan zla-
tih knjig, posvečen kvalitetni otroški literaturi. 
Le-tei je namenjena prireditev, kjer bomo po 
srečanju s pisateljem Tonetom Partljičem izvedli 
zaključno žrebanje knjižnega kviza. V pravjični 
sobi si boste laho ogledali priložnostno razstavo 
knjig Toneta Partljiča. 

KNJIŽNE NOVOSTI 
JUNAKI PETEGA RAZREDA avtorice Janje 

Vidmar so mlade navduševali v televizijski nadal-
jevanki. Pustolovščina je Izšla pri založbi Monde-
na v zbirki Zlata nit. Učenci petega razreda ljubl-
janske osnovne šole se odpravijo, seveda s pri-
volitvijo staršev, na Bled. Peterica se nehote 
zaplete v pravo kriminalko, ne manjka pa tudi lju-
bezenskih pripetjajev. Knjiga bo pritegnila k 
branju tudi tiste osnovnošolce, ki niso ravno 
strastni bralci. 

PISMO ZA ANNIE je Izjemen roman, ki ga toplo 
priporočam mladini in odraslim bralcem. Nency 
Garden z izjemnim občutkom pripoveduje 
zgodbo srednješolk, ki ugotavljata svojo dru-
gačnost. Dekleti namreč ne kažeta običajnega 
zanimanja za fante. Toplino, zaupanje In naklon-
jenost iščeta druga pri drugi. Koliko zapletov in 

trpljenja prinaša drugačnost. Vzemite to knpgo 
v roke, saj vam bo pomagala razumeti tiste, ki so 
iz teh ali drugih razlogov drugačni. Knjiga je izšla 
pri Mladinski knjigi v zbirki Odisej 

PRVA LJUBEZEN je prijetno najstniško branje, 
ki pomaga prebroditi prva razočaranja. Avtorica 

Mafy Hooper ob ljubezenski zgodbi niza zaplete 
med starši in otroki, ki težko razumejo svet 
odraslih. Sally, sveže zaljubljena, se mora s 
starši preseliti na drug konec Anglije. Izguba pri-
jateljev in navezovanje stikov v novem okolju sta 
temeljni težavi, ki begata osmošolko. Potrpežlji-
vost in razumevanje v družini pripeljeta zgodbo 
do srečnega konca in nove ljubezni. Knjiga je 
Izšla v zbirki Knjigožer pri Mladinski knjigi. 

MOJ DIVJI FANT je knjiga, ki jo preberete na 
mah. Takšne so pravzaprav vse knjige iz zbirke 
Knjigožer Mladinske knjige. Sam White, avtor, Id 
očitno odlično pozna In razume občutljive 
najstniške duše, prisrčno razplete ljubezensko 
zgodbo. Nikkl je glavna junakinja, ki niha njed Si-
monom in Jackom. Prvi je urejen in staršern 
povšečen sošolec, drugi pa nekoliko starejši 
fant nejasne preteklosti in stanu. Nikkino srce 
bije za Jacka, ki se izkaže pošten in zaupanja 
vreden fant. 

Uf/ana Klemeniii 
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pTUJ / PRENOVLJENE ORGLE V CERKVI SV. JURIJA 

Odslej mpgočl 
orgelski keaterii 

Mojstri iz orgelske delavnice Antona Jenka pri sestavljanju prenovljenih orgel: 
Miha Cigale, Peter Pire in Anton Jenko. 

V proštijski cerkvi sv. Jurija na Ptuju so organisti zadnje 
desetletje opažali pa tudi opozarjali, da več kot 100 let stare 
cerkvene orgle, 1890 jih je izdelal mariborski mojster Jože 
Brandl, že krepko pešajo, da se prevečkrat kvarijo in da je 
nanje čedalje težje igrati. Naposled so povsem utihnile. 

Nadžupnija sv. Jurija in domači 
cerkveni zbor sv. Viktorina, ki so 
mu orgle nepogrešljiv spremljeval-
ni instrument, sta se zavedala, da 
je mogoča rešitev iz nastale zagate 
le dvoja: ali kupiti povsem nove ali 
pa temeljito popraviti obstoječe -
Brandlove! Toda glede na vrtogla-
ve cene novih se je tehtnica nagni-
la v prid popravila in prenove. Pa 
tudi cena tega, 185.000 DEM, kot 
nam je povedal župnik moderator 
Janez Kmetec, ni ravno od muh. 
Doslej so jih v štirih letih nabiran-
ja in varčevanja nabrali le 45 tisoč, 
a so se kljub temu opogumili in k 
delu povabili mojstre orgelske de-
lavnice Antona Jenka iz Ljubljane. 

V začetku maja so se lotili dela, 
instrument razdrli in ga v celoti 
odpeljali v ljubljansko delavnico. 
Tam so ga temeljito pregledali. 

popravili in prenovil. Dodali so 
mu enajst novih registrov ter dose-
danjim, vendar ponovno 
uglašenim Brandlovim piščalim 
dodali še vrsto novih - predvsem 
basovskih. V začetku avgusta so ga 
na prenovljenih korskih tleh 
mestne cerkve ponovno začeli ses-
tavljati. Dela se sedaj že počasi na-
gibajo h koncu, razlika med 
nekdanjimi Brandlovimi orglami 
in novonastajajočimi pa je iz dneva 
v dan opaznejša. Ni več starega 
dvomanualnega igralnika, ki je 
zavzemal domala celo sredino 
kora, tako da je za zbor ostalo ko-
maj še kaj prostora. Zamenjal ga je 
nov, uvožen trimanualni (vsak ma-
nual s šestoktavnim obsegom), 
skonstruiran tako, da je premakl-
jiv in da ga je mogoče zavrteti oko-
li njegove osi. Tako bo lahko orga-

nist poslej po potrebi igral obrnjen 
proti piščalim in s t«n tudi proti 
pevskemu zboru ali proti oltarju. Z 
racionalno umestitvijo novega 
igralnika pa je odslej na koru do-
volj prostora še za manjšo instru-
mentalno zasedbo. Prenovljene 
orgle, ki ne bodo služile le v litur-
gične namene, marveč tudi za or-
gelske koncerte - Ptuju, mestu mu-
zeju, tako potrebne - imajo 2800 
piščali in 34 čistih registrov z 
možnostjo devetih povezav v 
zvočne skupine po barvi ali dina-
miki. S pomočjo tako imenovanih 
retromagnetov pa se bodo ob pri-
tisku na tipko oglasile takoj in ne z 
zamudo kot prejšnje. 

V petek, 4. oktobra, bodo pre-
novljene orgle, potem ko jih bo po 
večerni maši blagoslovil maribors-
ki škof dr. Franc Kramberger, na-
red za predstavitveno slovesnost. 
Nanje bo ob tej priložnosti prvi 
zaigral že dober znanec ptujskega 
koncertnega občinstva, prof. Tone 
Potočnik iz Ljubljane. 

Besedilo in foto: IC 

SLOVENSKA BISTRICA / Ž I V A H N O POSREDOVANJE IN 
TRGOVANJE Z NEPREMIČNINAMI 

MGpiBinfCiliJte - dobn IH^^^HI 
Branke Štimec tistim, ki so pred tremi leti radi zahajali na 
Štatenberg, kjer je bila direktorica tamkajšnje Impolove 
družbe, gotovo ni potrebno posebej predstavljati. Potrebno 
pa je povedati, da je že od otroških let zaljubljena v stari-
ne, tako da ji je bila prejšnja služba pisana na kožo. Sama 
pravi, da se je ob odločitvi trgovanja in posredovanja nep-
remičnin pred dvema letoma in ustanovitvi agencije za 
nepremičnine Štimec del njenih sanj končal. 

"Ko sem končala delo na Štaten-
bergu, bi se bila lahko odločila za 
kakšno službo, vendar je bila želja 
po neodvisnosti pri delu močnejša. 
To možnost sem videla na 
področju trgovanja in posredovan-
ja z nepremičninami. Ker sem po 
osnovnem poklicu pravnica, mi je 
tovrstno delo blizu, v občini pa so 
na tem področju dobre možnosti. 
Zanimivo je to, da se je na nepre-
mičninskem trgu v Slovenski Bist-
rici pričelo vse hitreje vrteti kot 
drugje, kjer se s temi deli ni nihče 
ukvarjal. Za trg so gradila podjetja 
Granit, Ibis in Svit, tako da je 
gradbeno-inženirska dejavnost pri 
nas dokaj dobro razvita. Tukaj 
sem videla svojo poklicno možnost 
in izziv," pripoveduje Branka Šti-
mec. 

Z vračanjem po vojni odvzetega 
premoženja, lastninskim preobli-
kovanjem in odkupom stanovanj 
se je pri prometu z nepremičnina-
mi marsikaj spremenilo. Ljudem 
se je predvsem z odkupom stano-
vanj ponudila priložnost, da posta-
nejo lastniki in lahko s to lastnino 
tudi razpolagajo. Za nakup nepre-
mičnin pa se odločajo preprosto 
tudi zato, ker želijo dobro naložiti 
svoj denar. Doslej so prevladovale 
naložbe v banke ali vrednostne pa-
pirje, sedaj pa mnogi že ugotavlja-
jo, da je naložba v nepremičnine 
praviloma stabilna, čeprav trenut-
no vsaj kratkoročno ne daje veli-
kih dobičkov. Nov zagon bo pro-
met z nepremičninami po mnenju 
Branke Štimec dobil, ko bodo 
ugodnejši krediti za nakup stano-
vanj, te pa si si danes predvsem 
mlade družine zaradi velikih 
bančnih obresti in kreditov na 
kratki rok težko privoščijo. 

TEDNIK: Trgovanje z nepre-
mičninami ter njihovo posredo-
vanje ni vezano samo na ozko lo-
kalno območje. 

Branka Štimec: "Kljub temu da 
je to dokaj široko zasnovano delo. 

pa se osebno držim območja 
občine Slovenska Bistrica. Tuin-
tam sicer pogledam tudi prek 
občinskih meja, vendar ambicij, da 
bi svojo dejavnost pretirano širila 
daleč naokoli po Sloveniji, vsaj pri 
posredovanju nimam." 

TEDNIK: Preselili ste se v 
obnovljene prostore bivšega slo-
venj ebistrtiškega hotela Planina. 
Prodaja in posredovanje teh 
poslovnih prostorov sta bila za 
vas brez dvoma velik izziv. 

Branka Štimec: "Vsekakor je 
bila to zame velika preizkušnja, saj 
sem prodajala za lastnika - firmo 
Svit - polovico objekta. Mirno lah-
ko trdim, da je nekdanji hotel 
zame in tudi za Slovensko Bistrico 
uspešno izpeljan nepremičninski 
projekt, v celoti prodan, kar je v 
takšnem kraju izreden dosežek. V 
njem bo 27 različnih dejavnosti, 
postal je pravi poslovni center. 
Stavba je v celoti obnovljeno v 
skladu z zahtevami Zavoda za va-
rovanje naravne in kulturne 
dediščine, tako da je ohranila svojo 
prvotno obliko, celo štorklje so se 
vrnile v svoje staro gnezdo. Seveda 
pa je druga resnica, da danes ta sta-

vba ni več hotel. V teh naših raz-
merah investitorja za hotel ni bilo 
mogoče pridobiti, kljub temu da so 
se lastniki trudili tudi na tem 
področju. Naložba v hotel je pač 
izredno velika, dobičkonosnost pa 
samo na dolgi rok." 

VIZUA 
RAZVOJA 
SLOVENSKE 
BISTRICE 

TEDNIK: Kako pa teče promet 
s stanovanji, kmetijsko zemljo in 
gozdovi? 

Branka Štimec: "V Slovenski 
Bistrici je precej prometa s stano-
vanji, malo manj pa s stano-
vanjskimi hišami, kjer se cena 
srednje velikih hiš, starih do dva-
jset let, giblje med 120 in 170 tisoč 
markami. Velika je ponudba kme-
tijskih zemljišč in gozdov, kjer je 
cena nizka. Pri slednjem bo v pri-
hodnje pred komercialno pomem-
bna naravoohranitvena vloga. Na-
jmanj je prometa s počitniškimi 
hišicami, kjer skoraj ni 
povpraševanja, pa tudi ponudba ni 
ravno velika." 

TEDNIK: Imate mogoče zaradi 
svojega dela vizijo, kako se bo 
Slovenska Bistrica razvijala v 
prihodnje? 

Branka Štimec: "Kar bom sedaj 
povedala, je samo moj pogled na 
vizijo razvoja mesta. V dolini blizu 
avtoceste bo ne glede na trenutno 
mnenje kogarkoli od Jožefovega 
hriba do izvoza na avtocesto loci-
rana industrijska cona, saj kilo-
metrskega pasu ob avtocesti nikjer 
na svetu ne morejo izkoriščati za 
kmetijstvo, ker je le preveč 
izpušnih plinov, strupov in druge-
ga, ampak se ta zemlja povsod izra-
bi za industrijski del. Za organizi-
rano stanovanjsko gradnjo je še ve-
lika možnost na Zgornji Bistrici, 
pa med 'kuglom' in bloki, kljub 
temu da bo gradnje velikih stano-
vanjskih kolosov, kot smo je bili 
vajeni doslej, v prihodnje najbrž 
vedno manj. Zanimiva bo postala 
gradnja manjših vrtnih enot ali pa 
mogoče manjših blokov in česa po-
dobnega." 

Posnetka in besedilo: 

Vida Topolovec 

Branka Štimec 

Spomini slovensicega izgnanca na leto 1941 
VIL 
Bilo je potrebno kar nekaj razlage, da so razu-

melî  kaj se na Spodnjem Štajerskem dogaja. Ko 
so videli r>ašo stisko in spoznali, da si ne more-
mo prav nič pomagati, da moramo iti tja, kamor 
nas pod stražo pripeljejo, pa so nas sprejeli 
prisrčno, kolikor je bilo v danih razmerah ~ 
mogoče. Odstopili so nam največji-In najbolje 
urejen bivalni prostor v hiši, to je spalnico gazde? 
in gazdarice. V njej sta bili dve postelji, še kar ve-
lika miza, umivalnik, nekaj stolov in omara. Na-
mestitev bi bila za tfste razmere idealna, če v sobi 
ne bi mrgolelo stenic. To se je pokazalo že prvo 
noč. Stenicam, ki so bile, kot je kazalo, nav-
dušene nad novo krvjo, je bila še prav posebno 
všeč moja kri. Zjutraj sem vstal ves bulast po ce-
lem telesu in cela koža me Je pekla. Maitia mi je 
poskušala lajšati otekline z mokrimi obkladki^: 
vendar ni dosti zaleglo. DrugI člani družine so bili 
tudi popikani, vendar še zdaleka ne toliko-kot jaz. 
Značilno pa je, da se na domačinih piki stenic 
niso poznali. Drugi večer sem si pripravil ležišče 
na mizi. Postavili smo jo na sredo prostora, tako 
da se ni ničesar dotikala, in uničili tistih nekaj ste-
nic, ki so se skrivale v razpokah mize. Vendar vse 
to ni f̂ lč koristilo: zjutraj sem bil prav toliko popi-
kan kot .prejšnji dan. Kazalo je, da so bile zverini-
ce sposobne piklrati s stropa, samo da bi prišle 
do moje krvi. To nas je vzpodbudilo, da smo se 
lotili temeljitega čiščenja vseh Špranj v prostoru. 
Hitro smo ugotovili, da je v njih vse črno stenic. 
Po intenzivnem nekajurnem delu, pri katerem 
smo uporabljali šila, nože, trščice in celo kladivo, 
je bil rezultat skoraj pol litra mrtvih steničjih tru-
pelc. Po tej akciji se je stanje izboljšalo, vendar je 

še"vedno vsaka stenica, ki je ostala v sobi, na 
koncu nekako prišla doiipene. 

Ko so se pojavila dela na polju, je vsa naša 
družina pri tem pomagala po svojih močeh. Prej 
nismo nikoli imeli nobene zemlje, tudi starši ne, 
zato je bilo za nas vse to novo in smo bili pri op-
ravilih včasih prav nerodni. V tistem času, ko smo 
živeli na tej kmetiji, smo poželi ječmen in opravili 
drugo košnjo detelje. Ko so padli prvi ječmenovi 
klasi, so jih zmeli kar z rokami In tistih nekaj kilo-
gramov zrnja takoj odnesli - na bližnjem potoku 
sta bili dve vodenici, to je majhna mlina z na-
vpično osjo «in iz take nepresejans Ječmenove 
moke z vsemi otrobi in ostrimi ječifienotllni resa-
mi vred spekli kruh. Bil je tako oster, da je kar 
praskal po grlu, vendar je bil kruh. To je pomeni-
lo, da odslej ne bo več take lakote. 

Opazoval sem, kako je gospodinja pekla kruh. 
Ko je bito testo zamešeno, je z metlico iz listnatih 
šib pometla vogal ognjišča, si odvezala aito z 
glave, jo razprostrla na ta vogal in: nanjo stresla 
pripravljen hlebec testa, da je vzhajal. Ko je testo 
dovolj naraslo, je z ognjišča odstranila žerjavico, 
stresla pripravljeno testo na razgreto ploščo, ga 
pokrila s pokrovko in zasula z žerjavico. Ruto pa 
si je, tako kot je bila, ponovno zavežala na glavo. 
Sam način peke nI sporen, na tak način se da 
speči prav dober kruh. Ker pa je bila ženska 
ušiva, postopek z naglavno ruto pri nas ni 
zbujal prevelikega s^Detita. 

Ko smo sušili deteljo, je domača hčerka prines-
la na njivo južino - ječmenove žgance in kozje 
kislo mleko. Meni so se začele kar sline cediti. 
Obe posodi je lepo razporedila po tieh, vsedli 
smo se okrog njih. dobili žlice in čakali, da 

začnemo jesiL Takrat pa je ženska ugotovila, da 
ima poln nos, usekne se kar v roko, obriše 
smrkelj ob krilo, s takiml rokami zagrabi prgišče 
žgancev in jih začne drobiti v mleko. Kakor sem 
se prej vešelil te južine, sem sedaj z odporom 
kljub lakoti pojedel le nekaj žlic. 

V takih razmerah je sestra zbolela. Vse, kar je 
od izgona dalje morala prestati, je bilo za njen niti 
desetletni organizem preveč. Dobila je hudo 
vročino In zdravnik v Cazinu je odredil zdravljenje 
v bolnišnici. Gazinska bolnišnica pa je bila v tistih 
časih sanitarni fenomen svoje vrste. V stavbi je 
bilo stanovanje za zdravnika, ambulanta s 
pomožnimi prostori In dve bolniški sobi, ena za 
moške, druga za ženske. V vsaki je bilo po deset 
postelj. Ko je v tej bolnišnici ležala moja sestra, je 
bil ženski oddelek poln bolnic raznih starostiln 
različnih bolezni, od prehladnih do gflŽe. Na vsa-
ki postelji je bil tako kot v vseh bolnišnicah 
obešen list s podatki o bolniku, diagnozo bolez-
ni, dnevno temperaturo, predpisano terapijo tn 
potrebno dieto. Zdravnik je to vestno predpiso-
val, ni pa bil on kriv, če predpisanih zdravil in 
dietne hrane ni bilo. Hrana je bila za vse enaka, 
tudi za bolnike z grižo, običajno dvakrat dnevno 
nekakšna čorba s fižolom, včasih tudi z nekaj 
ovčjega mesa. Sadja in zelenjave ni bilo razen 
tistega, kar so bolniki dobili od doma. Za sestro 
se je zelo zavzela aktivistka Rdečega križa Iz Ca-
zina, ki jo je oskrbovala z vsem najnujnejšim, 
česar v bolnišnici ni dobila. To ji je pomagalo, da 
je njen mladi organizem našel toliko moči, da je 
ozdravela. Med tem časom smo dobili dovoljen-
je, da se preselimo v Cazin. 

v CAZINU 
Poleti 1941 je bil Cazin majhno mestece, 

tipična bosanska palanka z manj kot 1000 prebî  
valci. Bii|e sedež okraja Cazin, ki je segal vse do 
hrvaške meje pri: Veliki Kladuši, ki je bila najza-
hodnejšl večji kraj v Bosni oz. Bosanski Krajini. 
Prebivalci mesta so bili pretežno muslimani, 
obrtniki, bol| kramarji kot trgovci im mali krfietje. 
Najvplivnejši med njimi je bil Nurija Pozderac, se-
nator kraljevnine Jugoslavije in član glavnega 
odbora Jugoslovanske muslimanske organi-
zaicje, ki je bila bolj levo {vendar ne preveč) us-
merjena. Ta je s svojim vplivom na okrajnega 
naŽelnika in svoje someščane dosegel, da so 
družine izgnancev dobite nekakšno zaposlitev in 
s tem dovoljenje za preselitev v mesto. Naš oče 
je dobil delo kot čevljaski pomočnik {pred odho-
dom v državno službo je bil izučen čevljar), sta-
novanje pa nam je preskrbel lastnik manjšega 
hotela na križišču glavnih ulic, ki nam je odstopil 
dve prazni sobi. V eni smo si uredili zasilno ku-
hinjo, v drugi pa smo spali kar na tleh. V etaži sta 
bila tudi tekoča voda in stranišče - čučavac. 

V Cazinu nam je zelo pomagal tudi Anton Se-
ver, upokojeni orožnik, doma menda nekje od 
Središča ob Dravi, ki je po upokojitvi s svojo 
družino ostat v Cazinu. Marsikdaj, ko mama ni 
Imela kaj dati v lonec - očetovi dohodki so bili sla-
bi, ker je bilo tudi dela malo -, smo iz njihovega 
vrta dobili krompir, stročji fižol in drugo zelenja-
vo, tako da smo se za silo pretolkli. 

Nadaljevanje prihodnjič 
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35 ansamboh in 51 novih domaSh vii 
Izzvenele so viže 27. festivala domače zabavne glasbe, Ptuj '96 je za nami. Tokrat pod šotorom ob ptujskih Termah, kar je prijetna osvežitev tudi 
radi tega, ker so ljubitelji polk in valčkov lahko sedeli ob mizah in si ob poslušanju privoščili še kaj za pod zob. 

v dveh večerih (6. in 7. septembra) je letos nastopilo kar 35 
ansamblov, slovenska scena domače zabavne glasbe pa je boga-
tejša 51 novih viž. 

Prvi, petkov večer se je v orga-
nizaciji Radio-Tednika Ptuj ter 
pod generalnim pokrovi-
teljstvom Mercatorja SVS 
predstavilo 14 ansamblov, ki so 
si možnost za finalni nastop 
priigrali na predhodnih izbirnih 
tekmovanjih v Renčah in pri 
Marjeti na Dravskem polju. 
Prvo nagrado občinstva (70.000 
tolarjev je prispeval Radio-
Tednik) so si priigrali in pripeli 

člani ansambla Frajkinclerji iz 
Maribora. Strokovna žirija je 
nagrado za najboljši kvintet 
(70.000 tolarjev je podelil Večer) 
namenila Slovenskemu kvinte-
tu iz Mengša, nagrado za na-
jboljšo malo zasedbo (in 70.000 
tolarjev Dolenjskega lista) je 

. prejel ansambel Vita z Jesenic, 
za najboljšega debitanta pa so 
izbrali ansambel Rosa iz Slo-
venj Gradca, ki je prejel še 

30.000 tolarjev nagrade Kultur-
nega centra Laško. V revialnem 
delu je v petek nastopil ansam-
bel Ekart in pozneje igral tudi 
za ples in zabavo. 

Na drugem, sobotnem festi-
valskem večeru pa so v Večeru 
novih melodij tokrat posebej 
številni poslušalci slišali 29 no-
vih viž v izvedbi uveljavljenih 
ansamblov. Najboljša polka je 
po oceni strokovne komisije 
skladba Primoža Kosca Na do-
pust v izvedbi Slovenskega 
kvinteta, ki si je prislužila 
80.000 tolarjev radia Maribor. 
Za najboljši valček so proglasili 
valček Edvina Fliserja Tam, 
kjer je srce v izvedbi avtorja in 
ansambla Ekart. Avtor je prejel 
nagrado mestne občine Ptuj 
80.000 tolarjev. Tej skladbi je 
občinstvo prisodilo tretje mesto 
in s tem denarno nagrado radia 
Ognjišče 50.000 tolarjev. Drugo 
mesto in 60.000 tolarjev Turis-
tičnega društva Vurberk so si 
pripeli in priigrali Štajerski Ba-
roni s skladbo Juhej, prvo nag-
rado in 70.000 tolarjev radia 
Šmarje pri Jelšah pa je 
občinstvo prisodilo skladbi 
Božja kazen v izvedbi ansam-
bla Ekart. Korenovo plaketo za 
najboljšo vokalno izvedbo je 
strokovna komisija v sestavi Ivo 
Ciani (predsednik), ter Tomaž To-
zon, Kajetan Zupan, Anton Hor-
vat in Vinko Štrucl, prisodila vo-
kalni skupini ansambla Brane-
ta Klavžarja, najboljše besedilo 

pa je po mnenju tričlanske ko-
misije (Jože Šmigoc - predsednik 
ter Branka Bezeljak-Glazer in Lil-
jana Klemenčič) napisal Marko 
Kočar (Spomin na Prlekijo v 
izvedbi ansambla Štrk). V revi-
alnem delu so drugi večer nasto-
pili Primorski fantje iz Pirana, 
za zabavo in ples pa skrbeli 
Mladi prijatelji iz Pesnice. 

Oba večera sta festival vodila 
voditeljska debitantka Ptuja, si-
cer pa znanka s TV ekranov He-
lena Lovše in festivalski vete-

ran Marjan Šneberger, ki je s 
ptujskim festivalom vse od nje-
govega začetka. Sobotno festi-
valsko prireditev je v celoti pos-
nela televizija Slovenija in bo o 
tem pripravila dve enourni od-
daji. Prva bo na sporedu že 
nocoj, 12. septembra, ob 21.20 
na prvem programu, druga pa 
prihodnjo soboto, 21. septem-
bra, na drugem programu. 

M. Ozmec 

Sedemindvajseti festival domače zabavne glasbe, razdeljen v nastop 
ansamblov finalistov in v Večer melodij, je srečno za nami. Poudar-
jam srečno, kajti prezgodnji septembrski mraz (11 C), ki se je v petek 
zvečer zavlekel tudi pod šotor, ansamblom, zlasti pa njihovim pihal-
cem in pevcem ni bil v prid. K sreči se je vse dobro končalo! Komisiji 
je uspeh na ptujsko sklepno prireditev pripeljati štirinajst s srebrom in 
z zlatom ozaljšanih ansamblov. Izbranci že dosegajo tisto kakovostno 
raven, kjer se vrata v svet domače zabavne glasbe na široko odpro. 
Med njimi, kar je seveda razveseljivo, je tudi nekaj debitantskih an-
samblov, zaradi mladosti članov zagotovo začetniških, a jih je po ka-
kovosti izvedbe, zvočni uglajenosti, barvni voluminoznosti in celo 
doživetemu podajanju pevcev (ans. Rosa iz Sbvenj Gradca in Štrk iz 
Ljutomera) že mogoče postaviti ob bok starih prekaljenih mačkov. Žal 
pa se jih, kar zadeva viž in zvoka, večina še vedno drži že preveč us-
taljenih, ukahf^ljenih oblik in le malokdo si prizadeva za lastno 
fiziognomijo. Se vedno je vse preveč opazen Avsenikov vpliv pri kvin-
tetih in S lakov pri triih. Včasih celo do absurda! Absolutna izjema pri 
tem pa so Frajkinclarji iz Maribora. Ti so v svojo zasedbo, trio s kont-
rabasom(!), vnesli dva najpreprostejša ljudska instrumenta, kot sta 
glavnik in leseni žlici, ter tako spomnili na zvočno podobo nekdanjih 
godčevskih zasedb. Tudi glede viže (druge, ne prve) in humomo obar-
vanega besedila so bili docela drugačni. In to je tisto, kar je zanimivo, 
ali kot je večkrat poudaril naš nekdanji spoštovani sočlan strokovne 
komisije, pokojni Bojan Adamič: "Med stotimi enakimi ansambli je 
zanimiv tisti, ki igra drugače.''' Vse pozornosti pa sta prav zaradi tega 
vredna še ansambel Vita z Jesenic in Obzorje iz Železnikov. Prvi 
(trio) zaradi dodanih blagozvenečih citer, drugi (kvintet) zaradi 
zvončkov, najbrž kovanih, vendar takih, ki jih je z zlato bronzo po-
barvanih mogoče kot spominek kupiti po vsej turistični Gorenjski. An-
sambel Ravbarji iz Ljubljane pa je celo poizkusil z vižami v kabaretni 
"štimungi" in niti ne tako slabo! 

Po vsem tem že smemo govoriti o novih zvočnih efektih in o prvih 
poizkusih oddaljevanja od do sedaj veljavnih principov. Saj ne, da bi 
za vsako ceno želeli pretrgati s tradicijo, bog ne daj, saj je temelj, na 
katerem naj prihodnje generacije "narodnjakov" gradijo nove vižars-
ke oblike, v imenu napredka boljše in drugačne od dosedanjih. Vsako 
rušenje temeljev, nekaterijo menijo, da ceh naše prve in edine slo-
venske zabavne glasbe, pa ne bi pomenih nič drugega kot začeti zno-
va in nato ponovno graditi naslednjih petdeset let. 

Z Večerom mehdij drugega festivalskega dne pa se je do sedaj zna-
ni fond domače zabavne glasbe obogatil še za naslednjih devetindva-
jset novih viž - največ, odkar smo vpeljali to festivalsko rubriko. Pri 
tem je bila nahga strokovna komisije presoditi o najboljšem valčku in 
najboljši polki. Pri valčku je bih jasno: nagrado zasluži Fliserjeva 
mehdija Tam, kjer je srce. Glede polke pa se je večji del komisije, 
glej ga, vraga, navdušil za sicer perfektno izvedeno poskočnico Na 
dopust Primoža Kosca (Shvenski kvintet), a v tipični Avsenikovi 
maniri, ne da pri tem ceh spregledal drugačnost polk Nona Ivanka 
Igorja Podpečana in Pastirski praznik Braneta Klavžarja. Pa smo 
tam! Če ima ceh komisija sem in tja manjše težavice s premagovan-
jem narodnozabavnih stereotipov, ali smemo potem zameriti ansam-
bhm vzgledovanje po že ustaljenih formah? No, pa drugič drugače! 

Ivo Ciani 

Slovenski kvintet iz M e n g š a , po mnen ju strokovne žirije najbol jši letošnji kvintet 

A n s a m b e l Vita z Jesen ic je s t rokovna komis i ja 
proglasi la za najbol jšo ma lo z a s e d b o Ptuja '96 

Najbol jš i m e d debi tant i pa so bili letos člani a n s a m -
bla Rosa iz Slovenj G r a d c a . Foto: M. Ozmec 

Večkratn i nagra jenc i - a n s a m b e l Ekart iz Prepolj 

Prvi večer so občinstvo 
najbolj navdušil i Frajkin-
clerj i iz Mar ibora 
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'Kopali so po mojem vinogradu" 
Potem ko o težavah s cesto v Zamušanih v zadnjem času 

skoraj ni slišati, pa je sedaj v ospredju izgradnja vodovodne-
ga omrežja Zamušani - Tiboici . Pred dobrima dvema tedno-
ma so se začela prva gradbena dela v ravninskem delu 
naselja Zamušani, v hribovitem predelu pa so se dela usta-
vila. Zgodba, polna težav, se je zapletla pri vinogradniku 
Francu Senici. 

Gradbeniki so namreč brez 
Itakršnegakoli soglasja skozi nje-
gov vinograd skopali dolg jarek 
in vanj že položili cevi. Franca 
Senice o tem ni nihče obvestil. 

"Pred štirinajstimi dnevi sem 
•isto po naključju izvedel, da 
imam prekopano gorico. V tisti 
lezi se nisem niti zavedal, da je 
to sploh mogoče, kajti o gradnji 
vodovoda me ni še nihče obve-

stil. Najhuje je bilo naslednji 
ian, v petek, ko sem debelo pog-
ledal, saj je bil skozi moj vino-
grad med dvema vrstama skopan 
ilolg jarek. Takoj sem o tem po 
'̂ lefonu obvestil Slavka Bratušo, 
pristojnega za infrastrukturo v 
cbčini Gorišnica, in od njega 
zahteval, da dela takoj ustavijo. 
^̂  me ni nihče poslušal, cevi so 
''ile že položene, delavci so jih 
l̂ ar sproti zakopavali, v jezi pa 
êtn ponovno poklical na sedež 

"''čine in se pritožil, da kopljejo 
mojem vinogradu. To je po-

le pomagalo, saj so se dela 
•̂ snično ustavila. V tistem tre-
" t̂ku sem bil na koncu z živci," 

Pripovedoval Franc Senica iz 
'̂ ^etkovcev, ki ima v Zamušanih 
'̂'lograd in zidanico. 
Pristojni v gorišniški občini so 

^̂ êda takoj ukrepali, dela za ne-
časa ustavili in vinogradniku 

žilici predlagali skupen pogo-
Franc Senica je v razbur-
najprej govoril o tožbi, pa 

potem premislil in privolil 
^̂  Pogovor z županom in pred-
^̂ ^̂ niki občine. Za vsak primer 

'̂ ĵel odvetnika, ta pa je še 
pogovorom na sedežu 

îne povedal, da je bil to proti-
^^ni poseg in da gre za moten-
Posesti. Tudi vodovodna trasa 

, ' ne bila bila izbrana po naj-
^ .' racionalni in najkrajši poti, 

v bližini, pri sosednjem vi-
gradniku, bi jo bilo po mnen-

. Seničevega odvetnika 
'̂ ^meje izpeljati. 

POSLEDICE V 
VINOGRADU ŠELE V 
PRIHODNJIH LETIH 

Franc Senica pravi, da je nje-
gov 12 let star vinograd utrpel 
veliko škodo, saj naj bi bilo 
uničenih več trsnih korenih, kot 
so namreč po ogledu ugotovili 

strokovnjaki s področja vino-
gradništva. "Ne morem verjeti, 
da so mi vodododne cevi napel-

jali med 260 trsi in mi tako pre-
prečili delni dostop v vinograd, 
saj bi ga moral vsaj še enkrat 
poškropiti. Grozdna letina bo le-
tos sicer dobra, bodo pa posledi-
ce zagotovo bolj vidne čez nekaj 
let. Želim samo, da mi vso škodo 
povrjeno, tožbo proti njim še 
zmeraj lahko vložim," dodaja vi-
nogradnik Senica. 

Napaka ob gradnji vodovodne-
ga sistema naj bi bila res v 
gorišniški občini pri gradbenem 
odboru in pristojnih za infra-
strukturo, kajti ti si pred gradnjo 
niso priskrbeli nobenega sogla-
sja od Senice. Gorišniška občina 
ima po pogovoru v minulem ted-
nu sedaj na svojih ramenih, da 
odpravi škodo in povrne stroške 
vinogradniku Senici, odstraniti 
mora vodovodne cevi, zakopati 
jarek in kje v bližini najti pri-
merno mesto za novo vodovod-
no traso. 

Kljub temu da se je zadeva v 
Zamušanih na srečo končala 
brez tožbe na sodišču, pa bo to 
zagotovo podražilo vodovodno 
investicijo. O stroških škode v 
vinogradu Franca Senice v tem 
trenutku še ne bi mogli govoriti, 
kajti sodni cenilec bo svoje 
poročilo še v tem tednu podal 
gorišniški občini, ta pa bo potem 
vse drugo uredila v najkrajšem 
času. 

Tekst in posnetek: 
Tat jana Mohorko 

ORMOŽ /TEŽAVE POLETNEGA KOPALIŠČA 

Bo probleme 
rešila komesija? 

Ormoško poletno kopališče je bilo podobno kot v 
zadnjih letih tudi letos s precejšnjimi stroški za silo 
u s p o s o b l j e n o . K l j u b v e l i k i m e r i o d g o v o r n o s t i 
vzdrževalca, to je Komunalnega podjetja Ormož, pa 
niso bili izpolnjeni vsi pogoji, da bi lahko pri še tako 
vestnem delu zagotavljal vse sanitamo-higienske po-
goje vode. 

Vzrok je seveda dotrajana školjka bazena in neustrezna oko-
lica za te tehnične normative. Seveda je bila kot skoraj vsako 
leto pred pričetkom kopalne sezone dilema, ali se splača dati 
sredstva (ta so letos znašala poldrugi milijon tolarjev), saj ob-
staja bojazen, da ne bo zadostno število kopalnih dni in kopal-
cev, kar je bilo še posebej vidno v letošnjem poletju. Razumlji-
vo, da potem nastane izguba, saj vstopnina komaj pokriva 
stroške vode, da o drugih ne govorimo. Mednje je potrebno 
prišteti tudi stroške tekočih anahz jamanja vzorcev vode. Ta je 
bila v ormoških bazenih veliko bolj čista kot marsikje drugod. 

Kot je povedal ormoški župan Vili Trofenik, teče razpis 
koncesije. Malo je verjetno, da se bo kdo pojavil kot interesent 
za koncesijo, še posebej ker ne bo deležen raznih občinskih 
subvencij. V vsakem primeru pa bo do naslednje kopalne sezo-
ne problematiko ormoškega bazena potrebno rešiti dolgo-
ročno. Veliko upanje vzbuja morebitno izkoriščanje tople 
vode. A to je seveda že druga tema. 

Vida Topolovec 

PTUJ /ADRINE 
UČNE DELAVNICE 

"Blazno 
resno o 
živlienju" 

Humanitarna organiza-
cija Adra iz Ptuja pri-
pravlja od 16. do 27. sep-
tembra v dvorani K S 
Jože ta Potrča na 
Potrčeva 34 v Ptuju učne 
delavnice na temo "Blaz-
no resno o življenju." 

Projekt zajema teme iz 
zdravstvenega, vzgojnega in 
duhovnega področja. Na-
menjen je predvsem mla-
dim od 15. do 19. leta, zato 
je projekt pripravljen tako, 
da udeleženci skozi 
druženje in zabavo sami 
pridejo do sklepov, kako 
pridobiti in ohraniti zdravje 
kot največjo vrednoto. Izva-
jal se bo v obliki učnih del-
avnic, ki bodo zajemale pre-
davanja, diskusije, delo v 
majhnih skupinah, učenje 
formiranja pravilnih stališš 
in procesa odločanja, degus-
tacijo zdrave hrane, glasbo, 
učenje pesmi in podobne 
teme. 

Prijave za učne delavnice 
lahko oddate danes in jutri 
na sedežu Adre, ob tem pa 
boste morali odšteti dva 
tisoč tolarjev. 

MS 

Takšen kup zemlje in globok jarek sem našel v vinogradu," je ob 
našem obisku povedal Franc Senica 

PlUJ / PRED FESTIVALOM MLADE USTVARJALNOSTI 

Delavnke in nastopi 
v organizaciji Zveze kulturnih organizacij Ptuj bo 4. in 5. 

oktobra v Ptuju v Narodnem domu potekal festival mlade 
ustvarjalnosti, na katerem pričakujejo okrog dvesto mladih 
(srednješolcev in študentov) oziroma tistih, ki jih takšno ust-
varjanje zanima. Lani je bil v Ptuju prvi takšen festival, ambi-
cija organizatorjev pa je, kot je povedala v imenu pripravljal-
nega odbora Nevenka Gerl, da bi postal tradicionalen. 

Program festivala zajema lite-
rarno, slikarsko, glasbeno in gle-
dališko delavnico, ki jih bodo 
vodili znani ustvarjalci in umet-
niki na svojih področjih (Milan 
Dekleva in Aleš Šteger, Dušan 
Kirbiš, Aldo Kumar in Zijah So-
kolovič), na ptujskih ulicah in 
trgih, na dvoriščih ter v Narod-
nem domu pa bodo potekali po-
samezni nastopi: HKD Teatar 
Rijeka - S. Beckett: U očekivan-
ju Godota; diplomanti ruske 
akademije za gledališče GITIS -
Rafti - E. Albee: Kaj se je zgodi-
lo v živalskem vrtu; predstavitev 
revije Dialogi, v kateri sodeluje-
jo: Mitja Čander, Dušan Šarotar, 
Aleš Čar, Gašper Malej, Aleš 
Šteger; predstavitev revije Men-
tor; koncert Symphoniaci Bar-
bari (Cveto Kobal, Bojan Cve-
trežnik, Igor Švarc, Milko La-
zar): novitete slovenskih 
skladateljev; koncert skupine 
Sleazy Snails iz Ptuja. V progra-

mu so tudi polnočne produkcije 
delavnic. 

Šolnina za delavnice je 2500 
tolarjev, dnevno bodo ude-
leženci prebili v vsaki delavnici 
po šest ur. Udeleženci festivala 
in delavnic bodo imeli prost 
vstop na festivalske prireditve. 
Prijave sprejema Zveza kultur-
nih organizacij Ptuj do 20. sep-
tembra. Prijava je možna tudi po 
internetu: WWW.BISTRA.SI 

Festival mlade ustvarjalnosti 
financirajo mestna občina Ptuj, 
ministrstvo za kulturo Republi-
ke Slovenije in ZKO Slovenije 
ter sponzorji. Vabilo za sodelo-
vanje je organizator poslal kul-
turnim društvom na širšem 
območju Ptuja, zvezam kultur-
nih organizacij, vsem srednjim 
šolam v Sloveniji in lanskim 
udeležencem, pa tudi univerza-
ma, 

MG 

PLESNI KLUB TANGO 

Pred novo plesno sezono 
Za šolarje so se počitnice končale drugega septembra, za 

plesalce plesnega kluba Tango pa že sredi avgusta. Tedaj 
smo se namreč odpravili v Zreče, kjer smo v čudoviti naravi 
pridobivali za ples nujno potrebno kondicijo. Prebivali smo 
v hotelskih vilah in termah in tako združili prijetne trenutke 
s koristnimi. Sicer smo trikrat dnevno trenirali, vendar smo 
hkrati tudi uživali v kopanju in druženju. 

Naš urnik se je začenjal natan-
ko tako, kot predlagajo zagovor-
niki zdravega načina življenja - z 
jutranjo telovadbo pred 
zajtrkom. Telovadili smo na 

prostem, se s tem pošteno pre-
dramili in telo vzpodbudili k 
polnemu sodelovanju. Čez dan 
smo trenirali še dvakrat in 
pošteno izmučili vse svoje 
mišice. Vsi treningi so potekali 
pod strokovnim vodstvom tre-
nerja, ki je skrbno pretehtal, kaj 
bomo počeli. Ves preostali čas 
smo izrabili za kopanje in sku-

pinske športne aktivnosti, tako 
da smo zvečer prijetno utrujeni 
posedali na klopcah pred hotel-
skimi vilami in zadovoljni kle-
petali. 

Priprav so se udeležili skoraj 
vsi športni plesalci. Tako nas je 
tiste dni skoraj trideset skupaj 
dihalo, jedlo in spalo. Bili smo 
prijetna pisana druščina, saj smo 
bili na kupu vsi - od naših 
najmlajših plesalcev do najsta-
rejših. Največje doživetje je bilo 
to dogajanje gotovo za najmlajše, 
saj so bili mnogi prvikrat v živl-

jenju za več dni stran od staršev 
in imeli možnost prebivati sku-
paj z vrstniki v lastnih sobah. 
Zahvala za to velja staršem, v ve-
liki meri pa tudi plesnemu klu-
bu, ki jim je zadevo precej 
olajšal, saj je prevzel osemdeset 
odstotkov stroškov. 

Dvajsetega avgusta smo se 
vrnili domov. Tu pa so plesalci 
pričeli to, za kar so se prej pri-
pravljali - plesne priprave. 
Zadnjih deset dni "počitnic" so 
torej preživeli v plesni dvorani. 
Treninge standardnih plesov je 
vodil Izidor Gnilšek, latinskoa-
meriških pa Borut Žuran. Seve-
da bodo plesalci tudi sedaj, ko so 
pospešene priprave končane, na-
daljevali redne treninge večkrat 
tedensko. Pred vrati je namreč 
nova sezona z mnogo tekmovan-
ji. Še posebej pa bi se radi izkaza-
li decembra pred domačim 
občinstvom . Tedaj namreč ple-
sni klub Tango na Ptuju prireja 
državno prvenstvo v stand-
ardnih plesih. 

Nova sezona pa se ne začenja 
samo za tekmovalce, temveč tudi 
za tiste, ki bi to radi šele postali 
ali pa se želijo naučiti plesati za 
lastno zabavo. Tudi ti bodo zno-
va dobili možnost. Že prejšnji 
ponedeljek je plesna šola Tango 
pričela vpisovati nove člane v 
plesne tečaje. Vsi ste prisrčno 
vabljeni v naš krog. 

Petra Zaranšek 

http://WWW.BISTRA.SI


10 • NAŠI KRA.II IN LJUDJE 12. SEPTEMBER 1996 - T E D N l ^ 
ŠTATENBERG / PETA TALUMOVA SLIKARSKA KOLONIJA 

Kolonija postoia 
vseslovenska 
Slikarji imajo pri svojem delu radi mir, lep^ in prijetno okol-
je ter prijazne ljudi. Vse to pa najdejo na Štatenbergu, sicer 
postaranem, pa vendar po duši mladem dvorcu, ki je skozi 
leta dajal gostoljubje vsem obiskovalcem, tudi likovnim 
umetnikom. Zato se leto za letom radi vračajo v te kraju. 
Letošnje pete likovne kolonije, ki je potekala v organizaciji 
Taluma in Kidričevega, se je udeležilo šestnajst likovnih 
umetnikov iz skoraj vse Slovenije, ki tako postaja že vseslo-
venskikulturnidogodek. 

Prijetno je bilo poklepetati 
kakšen dan pred uradnim zakl-
jučkom likovne kolonije z enim 
od organizatorjev, Darkom Fer-
lincem iz Taluma, ki je bil tudi 
letos glavni pokrovitelj srečanja. 

"Na Štatenbergu je 1992. leta 
našla svoj prostor prva skupina 
likovnikov in to štejemo za nas-
tanek naše kolonije. Takrat je šlo 
za srečanje ptujskih ljubiteljskih 
slikarjev, ki so v goste povabili 
prijatelje iz drugih krajev Slove-
nije, Talum iz Kidričevega pa je 
bil na tem srečanju le eden iz-
med pokroviteljev. Iz skromnih 
začetkov se je likovna kolonija 
razvila v pravi kulturni dogodek 
in v manifestacijo umetnosti. 
Zrasla pa je tudi njena kvaliteta, 
saj jo obiskuje vse več akadem-

skih slikarjev, likovnih pedago-
gov in tistih ljubiteljskih slikar-
jev, ki veljajo v tem okolju za 
zelo ustvarjalne in kvalitetne. 
Letos je kolonija že peta, postala 
je naša tradicija in tako praznu-
jemo letos že mali jubilej," pripo-
veduje Darko Ferlinc, ki je vez 
med likovno kolonijo in Talu-
mom iz Kidričevega. 

Med likovno kolonijo in Talu-
mom so se pričeli pravi 'poslov-
ni' odnosi: kolikor sredstev da 
Talum za likovno kolonijo, toli-
ko del jim slikarji odstopijo. V 
prvih dveh letih je bil Talum 
samo eden izmed pokroviteljev, 
nakar so se odločili, da bodo 
prevzeli celotno pokroviteljstvo 
nad likovno kolonijo tako v fi-
nančnem kot v organizacijskem 
pogledu. Dela, ki jih likovniki 
odstopijo sedaj že peto leto, so na 
ogled v poslovnih prostorih Ta-
luma, razen redkih, ki jih Talum 
poklanja kot poslovno darilo, 
čeprav to pri njih ni ravno 
utečena nanavada. Ker pa se je v 
teh letih nabralo že kar veliko 
število slik, so se v Talumu 
odločili, da jih bodo v letošnji 
pozni jeseni razstavili v Ptuju -
bodisi v Miheličevi galeriji ali 
kje drugje. 

Prvih začetkov štatenberške 
likovne kolonije se spominja 
tudi Veronika Rakuš s Ptujske 
Gore, saj je podobno kot letos so-
delovala tudi na prvi leta 1992. 
Povedala je, da je kolonija nasta-
la v želji, da se likovniki, 
predvsem ljubitelji, srečajo, 
sočasno pa spoznajo še svet Ha-

loz in Dravinjskih goric, ki je 
ljudem manj znan. 

V začetku je imel vse organi-
zacijske niti v svojih rokah 
Branko Gajšt iz Sestrž, ki je 
želel, da likovniki ob podobnih 
srečanjih prenesejo na platno 
prelepe motive, ki jih je okoli 
Statenberga v zanimivi Dra-

vinjski dolini veliko. Tudi sedaj 
je med organizatorji, vendar so 
mu velik del bremena pri tem 
delu odvzeli drugi, tako da se 
lahko bolj posveti slikanju. 

Poklepetali smo tudi z 
Dušanom Fišerjem, mladim 
akademskim slikarjem doma s 
Ptujske Gore, ki je bil prejšnja 
leta mentor likovnikom, še pose-
bej ker je bilo med njimi veliko 
ljubiteljev. Ker se zadnja leta 
udeležujejo likovne kolonije bolj 
ali manj akademski slikarji in li-
kovni pedagogi, ki so 'likovno' 
že formirani, pomaga Dušan kot 
domačin tudi po organizacijski 

plati. "Odločili smo se, da na Šta-
tenberg vabimo slikarje iz vse 
Slovenije, predvsem akademske. 
Tako je sedaj povsem drugače, 
kot je bilo v začetku, ko so se ko-
lonije udeleževali v glavnem lju-
bitelji iz okolice. Letos sodeluje 
v naši koloniji kar deset akadem-
skih slikarjev, celo iz Kitajske -
od tam je gospa Wang Huiquin, 
ki je sicer Ljubljančanka, Ljerka 
Kovač pa je iz Sarajeva, živi pa v 
Kopru. Ta kolonija v primerjavi 
s prejšnjimi ni več vezana na 
krajinske motive, vsak dela svo-
je, tisto, kar pač dela doma. Se-
veda se mnogi odločijo tudi za 
najznačilnejše krajinske motive. 
Tako je bil letos najznačilnejši 
motiv podrtija v nekdanjem 

grajskem hlevu. To, kar pritegne 
slikarje - bodisi ljubitelje ali aka-
demsko izobražene - je sam pros-
tor gradu, iz katerega veje, če se 
tako izrazim, neka pozitivna 
energija, ki tudi pripomore k 
boljšemu delu. Ne smemo pa po-
zabiti pohvaliti tudi 'graščaka' 
oziroma najemnika gradu, ki je 

za nas vse dni izjemno lepo 
skrbel. Geslo, ki smo si ga zadali 
mi slikarji, pa je, da Štatenberg 
vračamo prihodnosti. Na takšen 
način ga želimo bolj prikazati in 
promovirati v širši slovenski 
prostor tudi iz tega vidika," do-
daja Dušan Fišer. 

Odprtja razstave, ki so jo pos-
tavili v lepi viteški dvorani, se je 
letos v nasprotju s prejšnjimi leti 
udeležilo veliko število ljudi. Za 
to je brez dvoma po svoje poleg 
Zorana Predina, ki je poskrbel 
za primerno vzdušje, zaslužno 
tudi lepo vreme. 

Vida Topolovec 

Letošnji udeleženci ^ete 
likovne kolonije na Šta-
tenbergu, ki je potekala 
med 3. in 8. septembrom, 
so bili: Andrej Božič 
(Ptuj), Lučka Falk (Mari-
bor), Janez Ferlan (Skofja 
Loka), Metod Frlic (Ma-
lenski Vrh), Dušan Fišer 
(Ptujska Gora), Jože Foltin 
(Ptuj), Branko Gajšt 
(Sestrže), Wang Huiquin 
(Ljubljana), Manica Juvan 
(Ljubljana), Jurij Kalan 
(Ljubljana), Ljerka Kovač 
(Koper), Janez Matelič 
(Koper), Vesna Obid 
(Ljubljana), Leon Pišek 
(Cirkovce), Veronika 
Rakuš (Ptujska Gora) in 
Apolonija Simon (Ljublja-
na). 

Odprtje razstave je popestril s 'kulturnim dogodkom', kot je 
sam slikovito dejal, tudi Zoran Predin; pomagal mu je Matjaž 
Juvan. 

Eden izmed organizatorjev Talumove likovne kolonije na 
Štatenbergu Dušan Fišer, ki je bil prejšnja leta tudi strokovni 
mentor. Foto: VT 

ART / AKTIVNOSTI ZA OTROKE IN MLADINO 

Plesno-glasbena igra/nico 
V Art plesnem studiu spoz-
navamo otroke in mladino s 
sodobnim umetniškim ple-
som, zato naše delo temelji 
na razvijanju plesne kreativ-
nosti. Pogoj za kakršnokoli 
ustvaijalnost je ozaveščena 
osebnost, zato se v studiu 
ukvarjamo predvsem z oza-
veščanjem telesa in gibanja 
ter plesno-odrsko orientacijo 
v prostoru. 

Gibanje in ples temeljita na 
ritmu, zato pri našem delu pou-
darjeno skrbimo za razvoj muzi-
kalnosti. Tako se bodo letos 
otroci ob plesanju lahko naučili 
tudi osnov igranja na blok flavto 
(frulico) in branja notnega zapi-
sa, kar je dobro izhodišče za 
vstop v redno glasbeno šolo. Za 
tiste, ki radi rišejo, barvajo in 

gnetejo glino, smo pripravili do-
datni program v otroški likovni 
delavnici, ki bo pred plesno-
glasbeni delom ali po njem. 

Vpisi so vsak delavnik od ij 

do 19. ure v Ateljeju Mira naMj 

noritskem trgu 2, L nadstropje. 

Mira Mijačevi 

Glasbeno-likovna urica 

PTUJ/ NOVA KNJIGA SVA VERITAS 

Sorte in podlage vinske irte 
Slovenska vinska akademija Veritas iz Ptuja 

je pred kratkim izdala zanimivo knjigo Sorte in 
podlage vinske trte. Gre za ilustrirani prikaz 
trsnega izbora za Slovenijo. Avtorja knjige sta 
profesor dr. Lojze Hrček in dr. Zlata Korošec -
Koruza. 

Avtorja in izdajatelj želijo s knjigo zapolniti 
vrzel v vinogradniški publicistični dejavnosti. 
Gre tudi za posvetitev dolžne pozornosti vinski 
trti in pridelavi grozdja, saj brez tega ni dobrega 
vina. Knjiga daje opis razvoja ampelografskih 
preučevanj, rajonizacije vinogradništva, pride-
lave trsnega sadilnega materiala, rezultatov se-
lekcije, problematike nomenklature vinske trte, 
opisuje razvoj trsnega sortimana in elemente 
sistematičnega opisa. Knjiga opisuje tudi 32 
vinskih in šest namiznih sort ter 18 vrst ame-

riških podlag, ki jih zajema uradni trsni izbor 
za Slovenijo iz leta 1987. Kot pišeta avtorja v 
uvodu, je knjiga namenjena predvsem vino-
gradnikom, vsem, ki se želijo seznaniti s sorta-
mi vinske trte bodisi kot bodoči vinogradniki 
ali pa kot organizatorji pridelave grozdja in 
vina. 

Knjiga, ki obsega 190 strani, prinaša obilico 
zanimivega strokovnega branja, opremljena je z 
lepimi barvnimi fotografijami, ki nazorno pri-
kazujejo značilnosti vseh obravnavanih sort 
vinske trte oziroma grozdja. Urednica knjižne 
zbirke Veritas je Nataša Vodušek, značilna nas-
lovnica je delo Stojana Kerblerja, tekst pa je 
lektoriral Jože Šmigoc. 

JB 

K O G / LETNA SKUPSCINA ZZB N O V O R M O Ž 

Spreobmimie zgodovine boli 
"Vsako leto nas je manj, vsako leto smo fizično slabotnejši, nič 

pa ne more v nas zlomiti našega duha in našega prepričanja. Ni-
smo samo veteranska in stanovska organizacija, ne obujamo 
samo starih spominov, ampak smo še vedno aktivni povsod tam, 
kjer živimo. Poskušamo pa biti dobra vest slovenskega naroda, ki 
kot se zdi, pozablja, kaj je bil kdo in kje je bil v naši zgodovini," je 
uvodoma na letni konferenci borčevske organizacije, ki je bila mi-
nulo soboto na Kogu, povedal sekretar občinskega odbora Milivoj 
Žemljic. 

"Spomin pa je kot zvezda stal-
nica, ki žari enkrat bolj, drugič 
manj. Kako pa žari, je seveda od-
visno od nas samih in našega od-
nosa do nekaterih vrednot. Slo-
venci smo majhen narod, 
majhni narodi pa običajno ni-
majo velike zgodovine in velikih 
dejanj, vendar za Slovence to 
povsem ne drži. To smo dokazali 
po prvi svetovni vojni, ko smo 
branili svojo severno mejo, svojo 
odločnost pa smo pokazali tudi v 
času druge svetovne vojne, ko 
smo bili najbolj na prepihu zgo-
dovine. Tretjič pa 1991. leta, ko 
je bilo potrebno braniti Sloveni-
jo in slovenstvo," je nadaljeval 
Milivoj Zemljič. 

Kljub starosti, boleznim ter 
drugim tegobam je prišlo na 
Kog okoli 80 članov občinske 
borčevske organizacije, kar je 
nekaj manj kot polovica vseh. Za 
vse je bilo srečanje prijetno tudi 
zaradi lepega vremena in gostol-
jubnih ljudi. Prišlo je tudi nekaj 
gostov; med njimi je zbrane poz-
dravil ormoški podžupan Mi-
roslav Hanželič. V kulturnem 

programu je nastopil dekliški 
kvartet^ s Koga pod vodstvom 
Darje Zganec. Nastopila je tudi 
skupina osnovnošolcev in pris-
otnim lepo predstavila krajevno 
skupnost Kog, rojstni kraj hero-
ja prof. Jožeta Kerenčiča. 

Veliko bolečega in perečega za 
borce se je v svojem govoru dota-
knil Milivoj Zemljič, tudi 
vzdrževanja pomnikov NOB, ki 
so brez dvoma pomemben del 
naše kulturne dediščine in zgo-
dovine. Govoril je tudi o težavah 
te organizacije in posameznikov, 
še posebej tistih, ki so že bolj ali 
manj nepokretni. 

Živahna je bila tudi razprava 
o večjih socialnih razlikah, ki 
nastajajo, neupravičenem boga-
tenju na račun lastninjenja, 
borčevski zakonodaji, problema-
tiki statutarnih vprašanj, 
zdravstvenem varstvu borcev, 
birokratskem odnosu do upra-
vičencev, ki uveljavljajo pravice 
v zvezi z vojnimi zakoni, o med-
sebojnem povezovanju sorodnih 
organizacij, financiranju borčev-
ske organizacije, razvrednotenju 

NOB v nekaterih delih Slovenj 
je, bližajočih se volitvah in dn 
gem. 

V svoje sklepe so zapisali S 
protestno izjavo ljubljanske® 
mestnemu svetu o gonji za oJ 
stranitev in premestitev sponif 
nikov NOB ter izjavo o « 
snejšem sodelovanje s šolafl 
glede pietetnih proslav ob dne« 
mrtvih in vzdrževanju groW 
ter spomenikov. Sprejeli so ti)i 
program dela za prihodnje o'' 
dobje. Tako nameravajo sklici 
posvet o varstvu in vzdrževanj 
pomnikov NOB ter grobov pâ  
lih borcev, o ormoški zbirki' 
časov NOB pa se nameravajo ̂  
govoriti s predstavniki Pokraji" 
skega muzeja Ptuj. Z ormošk" 
županom Vilijem Trofenikoms 
bodo pogovorili o aktualnih pt' 
blemih organizacije, zadali pa' 
si še nekaj drugih nalog. 

Na letni skupščini ormoš̂  
borčevske organizacije so j 
nadvse toplo zahvalili Via" 
Ožboltu za uspešno 20-letnoV' 
denje. Ker pa je bila to tudi 
lilna letna konferenca, so iz "̂̂  
novo vodstvo ter nadzorni ^ 
bor. Novi predsednik občiflsl" 
ga odbora ZZB NOB Orinožj 
Martin Kramar, podpredse^ 
ca Marija Polak, sekreta^ 
posle bo opravljal Mi»' ^ 
Zemljič, blagajničarka pa bo 
naprej Marija Topolovec. 

Vida Topolo^ 
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^ORNAVA / D O B R O D E L N I K O N C E R T ALEKSANDRA M E Ž K A 

ffoncerf za obnovo gradu 
, PETEK POPOLDNE JE DVORIŠČE BAROČNEGA DVORCA V DORNAVI PONOVNO ZAŽIVELO 
p îrnavčani so zelo ponosni na 
^ let star dvorec. Tako kot 

drugi gradovi in tovrstne 
tffadbe pa je bil premalo 
^jfževan, zato ga je pošteno 
ĵ̂ el zob časa. Z leti je začel 

'feminjati svojo zunanjo in no-
jj„jo podobo. V njem sicer še 
.jjno živi 140 odraslih oseb z 
ijjerno, težjo in najtežjo motnjo 
-duševnem in telesnem razvoju, 
[joinačini se velikokrat peljejo 
J mimo njega in mnogi sploh 
i,,50 vedeli, da je na dvoriščni 
l̂ jatii v tako slabem stanju. Kjer 
jj je nekoč razprostiral najlepši 
[laročni park v Evropi, opazimo 
•j še nekaj sledov. Veliko tega je 
jjl že izginilo, toda še vedno je 

da grad in park obnovijo. 
"Ko je letošnjo pomlad prišel 

jj takratne državne sekretarke 
jj delo, družino in socialne za-

deve predlog, da bi sedanje pre-
bivalce gradu preselili drugam, 
sem spoznala, da domačinom ni 
vseeno, kaj se z gradom in v 
njem dogaja. In tako je vzklila 
ideja za dobrodelni koncert. Če 
želimo, da naši otroci ne bodo 
imeli priložnosti gledati gradu 
samo na fotografijah, ne smemo 
čakati, da bodo vse probleme 
reševali drugi. Zato smo začeli s 
to našo potjo," je na začetku po-
vedala Marija Slodnjak, ki je 
povezovala prireditev. Zaveda se 
namreč, da se vsaka ideja lahko 
uresniči le s povezovanjem in so-
delovanjem, zato so ustanovili 
poseben odbor za obnovo 
baročnega gradu v Dornavi, ki 
ga vodi Franc Zagoršak. 

Pravijo, da glasba poveže ljudi, 
zato so začeli s koncerti. Želijo 
namreč, da sedanji stanovalci 

gradu, ki živijo v zelo slabih raz-
merah, občutijo, da v svoji stiski 
niso sami. Na prvem koncertu je 
nastopal popularni Aleksander 
Mežek, ki sicer živi in ustvarja v 
Londonu. Preden je ta večno na-
smejani mladostni "britanski" 
Slovenec začel prepevati, je po-
vedal, da je bil zelo presenečen, 
ko je zagledal s soncem obsijani 
grad. Tudi on je ponudil svojo 
pomoč. S svojimi večnimi 
uspešnicami je hitro povezal vse 
udeležence koncerta. Čeprav je 
bilo nekoliko hladno, so se ob 
prijetnih skladbah vsi hitro 
ogreli. Tudi varovanci Zavoda 
dr. Marijana Borštnarja so se do-
kazali kot izredna publika, saj so 
kar nekaj pesmi prepevali skup-
no in tako ustvarili prijetno, 
sproščeno vzdušje. 

Seveda je to le začetek projekta 
obnove gradu, ki ga bo potrebno 
speljati do konca. Za njegovo 
uspešnost bodo zagotovo morali 
vključiti tudi druge. 

Petkove prireditve so se ude-
ležili tudi dornavski župan mag. 
Tone Velikonja, ki je lahko za-
enkrat obljubil le moralno pod-
poro in skrb občine. Milenko 
Rosic, direktor Zavoda za varst-
vo in delovno usposabljanje mla-
dine dr. Marijana Borštnarja, je 
orisal utrinek iz življenja sedanj-
ih stanovalcev. Vsi pa smo zelo 
pogrešali tiste, ki bi jih moralo 
najbolj skrbeti za našo kulturno 
dediščino, in sedanje lastnike ter 
skrbnike gradu. Lahko bi poka-
zali vsaj svojo pripravljenost in 
se odzvali vabilu, saj so se v pe-
tek vsi zavedali, da samo s svoj-
im prispevkom ne bodo rešili 
gradu pred propadom. 

Na začetku poti so jim fi-
nančno poleg vseh udeležencev 
pomagali občina Dornava, 

občina Kidričevo, podjetje LU-
SVIT - Irena Luci Ptuj in Ta-
mes, d.o.o., Ptuj, ki so za obnovo 
gradu prispevali skupno 107 
tisoč tolarjev. Seveda pa akcija še 

vedno teče. Vsi, ki bi še želeli po-
magati, lahko denar nakažejo na 
poseben žiro račun: Občina 
Dornava - 52400-762-96536. 

vk 

A l e k s a n d e r M e ž e k s p r e j e m a dar i lo o d 2 0 - l e t n e g a 
B r a n k a , ki g a je b o l e z e n pr ik ra jša la z a m n o g o 
t e g a , kar s m e j o uživat i zdrav i . T o d a v p e t e k j e d o -
k a z a l , d a je o b d a r o v a n z g l a s o m , kot g a i m a j o le 
redki . Foto: Ci lka 

P T U J / O B 50-LETNICI MLADINSKIH DELOVNIH BRIGAD 

Srecaii/e brigadirjev 
bo v Dornavi 

Klub brigadirjev in brigadirk ptujskih mla-
dinskih delovnih brigad se je minuli četrtek, 
5. septembra, sestal na prvem rednem zboru v 
delavskem domu Franca Krambergerja, kjer 
so se dogovorili o vsebini in programu 
množičnega srečanja brigadirk in brigadirjev 
slovenskih mladinskih delovnih brigad bo ko-
nec prihodnjega tedna, 21, septembra, v Dor-
navi, 

Predsednik kluba Feliks Bagar je udeležence 
prvega rednega zbora seznanil s temeljno listi-
no Kluba brigadirjev in brigadirk ptujskih mla-
dinskih delovnih brigad, ki so jo sprejeli na 
programsko-volilnem zboru 8. avgusta letos in 
jo sedaj hrani Pokrajinski muzej Ptuj. Poudaril 
je, da so nestrankarska organizacija in da bodo 
taki tudi ostali. Do konca leta bodo uredili tudi 
vse potrebne akte in pravilnike, k sodelovanju 
pa želijo pritegniti čim več članov, tistih, ki so 
sodelovali na kateri od povojnih zveznih ali re-
publiških mladinskih delovnih akcijah. 

Poleg članov ptujskega kluba se na vsesloven-
sko srečanje brigadirjev v Dornavi temeljito 
pripravljajo tudi člani kluba v Celju in Maribo-
ru; vsi ti so se v torek, 10. septembra, sestali na 
Gomili na tretji redni seji pokrajinskega orga-

nizacijskega odbora. Zjutraj so se zbrali pri 
osnovni šoli v Dornavi, se med potjo ustavili v 
spominskem parku pri gozdičku Laze v Most-
ju, na Gomili pa so ugodno ocenili potek pri-
prav in potrdili listo govornikov ter gostov na 
dornavskem srečanju. 

Ker za organizacijo tega srečanja niso zbrali 
niti tolarja, bodo srečanje realizirali v brigadir-
skem stilu - vsak plača zase, kar potrebuje. Pri-
hodnjo soboto, 21. septembra, pričakujejo pri-
hod udeležencev med 10. in 11. uro. Pripravili 
bodo pester kulturni program. 

Srečanje je posvečeno 50-letnici mladinskih 
delovnih brigad, Dornavo pa so izbrali za prizo-
rišče, ker je bil v tem kraju sedež MDA Pesnica 
1946, prve in največje povojne mladinske de-
lovne akcije na Slovenskem, saj je na njej sode-
lovalo kar 1.600 brigadirk in brigadirjev, pozne-
je pa je bil v Dornavi nekaj let tudi sedež zvezne 
MDA Slovenske gorice. 

Člani ptujskega kluba brigadirjev vabijo v 
Dornavo na obujanje spominov iz brigadirske-
ga življenja vse brigadirje, ki so pred desetletji 
vihteli brigadirske krampe ali lopate, potiskali 
samokolnice, urejali močvirja, sejali itd. 

M. Ozmec 

KRANJ / 6. RAZSTAVA "SLOVENSKI PROIZVOD - SLOVENSKA KAKOVOST' 

Odsev ustvarjalnosH 
V TOREK NA GORENJSKEM SEJMU OTVORITEV POMEMBNE PRIREDITVE • 
POSEBNA PROMOCIJA ZA DIPLOMATSKI ZBOR • ZNAK SLOVENSKE KAKO-
VOSTI NAJ VARUJE POTROŠNIKA 
Poslovno-prireditveni center Gorenjski sejem in 
Združenje SQ sta v Kranju pripravila novinarsko kon-
ferenco, na kateri so obširneje predstavili priprave na 
6. razstavo Slovenski proizvod - slovensica kakovost. 

V torek, 10. septembra, jo je 
slovesno odprl minister za zna-
nost in tehnologijo dr. Andrej 
Umek. Z njo so javnosti znova 
pokazali prizadevanja po uvel-
javljanju izdelkov slovenskega 
porekla in slovenske kakovosti. 
Že zdaj je za ogled veliko zani-
manje, saj gre za dokaj prestižno 
prireditev, ki je nadvse po-
membna za promocijo in uvel-
javljanje Slovenije v svetu. Zato 
ni naključje, da so pripravili po-
sebno promocijo za diplomat-
sko-konzularni zbor. Sicer pa je 

ob tej priložnosti direktor PPC 
Gorenjski sejem Franc Ekar 
poudaril, da se je začelo gibanje 
za slovensko kakovost in razpoz-
navnost jeseni 1990 leta in je še 
danes v funkciji pospeševanja in 
tudi prepričevanja o tem, kako v 
največji meri uporabljati sloven-
ske materiale, surovine in znan-
je, pa tudi delo za kakovostni iz-
delek, s katerim bomo razpoz-
navni po vsem svetu. Takšni iz-
delki bodo iskani in cenovno za-
nimivi, hkrati pa je to eden od 
pogojev za ohranitev identitete 

nacionalnega gospodarstva, je še 
povedal Franc Ekar. Med dru-
gim je postregel tudi s podat-
kom, da so doslej podelili 700 
znakov SQ in da imajo letos kar 
20 podjetij, ki kandidirajo za to 
odličje z 32 izdelki. 

Znak SQ je razpoznaven in 
opozarja potrošnike, da je izde-
lek slovenski in dovolj kakovos-
ten. To je tudi oblika zaščite in 
varovanja potrošnikov. Posebna 
odlika tovrstnih prizadevanj pa 
je promocija slovenskega blaga 
in izdelkov - znak SQ ima tudi 
funkcijo nadstandardnega po-
speševanja slovenske kakovosti 
in razpoznavnosti v svetu. 

M a r j a n Toš 

Učitelj Masten nam je posre-
''oval svoje videnje dogodkov. 

Neko noč po končani 2. sve-
'ovni vojni so prišli ob 24. uri 
^̂ "•je partizani in so mojo ženo 
JJJ mene zaprli v sodne zapore v 
•̂Ttiožu. Enkrat pozneje sem 

^^del, da so ti štirje partizani 
''•'Odložili dvema kmetoma v 
Npis neko polo, da mene in 
"̂ '̂ io ženo ustrelita. Oba kmeta 

Podpis kategorično zavrnila. 
. sva bila zaprta v Ormožu 
jJ nato odpeljana v taborišče 
•"astovec. V istem transportu je 

ormoška grofica, njen so-
j^g "rifmester" in dva posinovl-
Ĥca ter še nekateri Ormožanci. 
•̂̂h imen se ne spomnim. 

. Namestili so nas v sobi poleg 
l̂ î̂ tvašnice". Tam so na tleh 
^̂ ali umirajoči. Psihično ni 
^^dno vplivalo na nas. 

so nas premestili v 
o nad grajskimi vhodnimi 

Tam nas je bilo okrog 35. 
nismo mogli naenkrat ležati 

^ drugi so morali stati ali 
ĵ P̂ t̂i. Po dogovoru smo se 

V is:i sobi ie biia zanrta 

ptujska grofica Herberstein, če 
se ne motim upokojeni avstrij-
ski oficir itd. V logorju je bilo 
veliko Kočevarjev, tudi nekaj 
Madžarov, veliko Slovencev in 
nekaj nemške manjšine. Po moji 
cenitvi je bilo v taborišču okrog 
1200 oseb. 

Zdravstvene, higienske raz-
mere so bile obupne. Ni bilo na 
razpolago vode za umivanje. 
Glavna hrana je bila: star črviv 
grah z otrobi in košček kruha. 
Perila ni bilo mogoče prati. 
Ljudje so bili ušivi in oslabeli. 
Posebno stari ljudje so umirali 
kot muhe proti koncu jeseni, 
skoraj vsak dan so prinašali v 
rjuhah iz sob 4-6 mrtvih v 
"mrtvašnico" ali umirajoče. Na 
dvorišču gradu sem večkrat vi-
del umirajočega v kakem kotu. 
Videl sem umirajočo žensko, ka-
tera je bila razgaljena in vsa po-
mazana z "drekom", urinom in 
krvjo. Na umazaniji na telesu so 
se pasle mnoge muhe. Za "stra-
nišče" je bil izkopan globok ja-
rek. Paralelno je bilo postavlje-
no debelo steblo - drog, na kate-
rem so sedeli jetniki ob potrebi. 

Mnogim je v jarek brizgala krva-
va mešanica. 

Pozneje so jetniki dobili dov-
oljenje, da se umijejo in napijejo 
pri studencu v gozdu. Sprehod 
tja je bil pod vodstvom obo-
rožene straže. Na dvorišču lager-
ja je bil studenec, ki je bil na raz-
polago samo za stražarje. Za jet-
nike se je voda pripeljala iz 2 km 
oddaljenega izvira. Vodo so mo-
rali pripeljati jetniki sami. Na 
vozu je bil podolgovat sod, po-
doben sodu za izvoz gnojnice na 
travnik. Voz je vleklo 6 jetnikov 
in to so bili največkrat inteligen-
ca. Tudi jaz sem bil zraven -
prostovoljno. Med vožnjo v la-
ger sem z bližnjih njiv vzel zele-
no bučo in jo potisnil v vodo. Da 
buča med vožnjo ni izpadla iz 
soda, sem pokril odprtino z zele-
nimi vejami. Na dvorišču so že 
čakali, da so zeleno bučo skrili 
in si jo razdelili. Pri mnogih jet-
nikih je bilo opaziti krvavenje 
dlesni - pomanjkanje vitaminov. 
Neko nedeljo privlečemo voz z 
vodo v lager. Pričaka nas ko-
mandant taborišča. Zapove, da 
se morajo takoj zapreti vrata iz 

žice in vrata glavnega vhoda gra-
du. Tako smo ostali zaprti od 
obeh strani. Komandant nam 
zapove, da se postavimo ob steni 
gradu. Stražarju zapove, da takoj 
pride s strojnico. Ta se vleže na 
trato, napolni strojnico z muni-
cijo in meri na nas ob zidu. Ko-
mandant najde bučo v sodu. Pri-
de k nam in preišče naše žepe. 
Vsak od nas je imel v žepu 1 do 2 
krompirja. Nato je mahal z re-
volverjem okrog naših ušes. Na 
vprašanje: "Zakaj delaš to?" sem 
mu odgovoril: "Jetnikom 
manjkajo vitamini, manjka jim 
nekaj zelenega." Jetniki so gleda-
li iz oken. Komandant je takoj 
streljal na okna. 

Na drugi način sem sotrpinom 
pomagal s tihotapljenjem nekaj 
zelenega z rakvami. Rakve so iz-
delovali zunaj. Te sem pomagal 
nositi v lager. Zunaj sem raz-
ložil, da jetnikom manjkajo vita-
mini. Res so vedno dali v rakev 
zelenjavo. Tudi tu so naredili 
konec s tihotapljenjem zelenja-
ve, sadja. Rakve so izdelovali di-
rektno na sredini grajskega dvo-
rišča. 

Sadje sem tihotapil še na tretji 
način. V logorju so bili mrliči 
položeni v rakev. Jetniki so mo-
rali sami nositi mrtve na poko-
pališče k Lenartu ali Rupertu. 

Jaz sem tudi bil pri nosilcih ra-
kev na pokopališča. Spotoma je 
tekla iz rakve sokrvica. Rakev 
smo postavili v mrtvašnico. 
Koga sem nosil k pogrebu, ni-
sem imel nobenega pojma. Ko-
mandatura ni vodila nobenega 
seznama. Po tej zadnji poti 
sotrpina sem si umil roke na 
poti domov nabasal žep s sadjem 
(tudi zelenim) za sotrpine. Mo-
ral sem vedno paziti, kakšnega 
mišljenja je bil stražar. 

Neki dan popoldan me kličejo 
na dvorišče. Tam stoji moj prija-
telj Franc Kotnik (učitelj) z dve-
ma stražarjema. Kotnik me pro-
si: "Martin, prosim te, zavzemi 
se za nesrečnike v logorju. Vsak 
dan obišči ljudi, daj jim upanje 
in tolažbo. Jaz bom prestavljen v 
sodne zapore v Maribor." Njego-
vo prošnjo sem izpolnil. Vsak 
dan sem jetnike obiskal, jim dal 
tolažbo in "upanje" je bila moja 
parola. Ljudem sem prepričeval-
no govoril: "Ne obupajte, imeti 
morate trdno upanje, da pride-
mo vsi enkrat živi iz teh nes-
rečnih razmer. "Upanje" je naša 
parola. Nobeden od nas ni bil 
doslej kaj zaslišan, ni bi obsojen. 
Mi vsi smo tu zaprti brez poja-
snitve (žal, da so mnogi tu 
umrli; itd." Naslednji dan so me 

že čakali in vpraševali: "Bo kaj? 
... Kdaj? .„" 

Nekega dne - predpoldan - na 
svojem tolažilnem pohodu vi-
dim, da leži na tleh iz opeke bol-
na ženska in se joče in reče: "Jaz 
sem zelo bolna. Prosim za zdrav-
nika in javite mojo prošnjo ko-
mandantu." 

To bolnico sem poznal: bila je 
trgovka z usnjem iz Ljutomera, 
po imenu Barani, če se še prav 
spominjam. Komandant me je 
divje pogledal in zakričal: "Za 
jetnike ni nobenega zdravnika, 
zgini!" Bolna ženska je kmalu 
umrla in kje je pokopana, ne ve 
menda nihče. 

Po odpustu iz logorja sem bil 
zaposlen tudi na državnem po-
sestvu in šoli Rakičan. Enkrat 
sem bil poklican v komisijo za 
licenciranje bikov v Dolnji Len-
davi. Na vrsto pride neki kmet z 
bikom pred tričlansko komisijo. 
Kmet me gleda in gleda, nato 
reče: "Niste vi bili v logorju 
Hrastovec?" Jaz mu potrdim. 
Kmet nadaljuje: "Vi ste nam z 
vašim tolažilnim govorom dali 
upanje, vsak dan smo vas željno 
pričakovali. Vi ste bili kot du-
hovnik in ste nam dali upanje." 
Kmet je tudi omenil, da je jetni-
kom kuhal star črviv grah z 
otrobi. 
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V osmih mese€ilt infor-
macf/e 6500 gostom 
V mes tnem stolpu dela Turističnoinformativni center, ki je 
služba Gospodarskega interesnega združenja Poetovio Vi-
vat. Štirje zaposleni: Sonja Jelen, Helena Rajtmajer, Slav-
ko Kostanjevec in Andreja Črešnjevec imajo sicer delo po-
razdeljeno, vendar se bolj ali manj vsi najdejo v situacijah, 
ko domačim in tujim turistom posredujejo najrazličnejše 
informacije o turistični in siceršnji ponudbi Ptuja in okoli-
ce. Še največ se s turisti ukvarja Andreja Črešnjevec. 

Z njeno pomočjo smo tudi izve-
deli več o vtisih turistov o Ptuju, 
prednostih in pomanjkljivostih 
turistične in druge ponudbe. V 
TIC-u že nekaj časa skrbno 
spremljajo oziroma beležijo obisk 
slehernega gosta, zapišejo si vsak 
vtis. Če je vreme lepo, se pri njih 
dnevno v sezoni ustavi tudi do sto 

turistov, povprečje pa je v tem 
času med 50 in 60. Informacije jim 
dajejo v slovenskem, angleškem, 
nemškem in italijanskem jeziku. 
Med tujimi gosti prevladujejo 
Nemci, Avstrijci, vedno več pa je 
tudi Italijanov. Gostje prihajajo v 
Ptuj iz celega sveta. Zanimivo je, 
da jih veliko med njimi že ima in-
formacije o Ptuju. Zanimajo jih 
mestne znamenitosti in poti do 
njih, predvsem pot na grad, v lapi-
darij in do mitrejev ter v restavra-
cije z dobro domačo hrano. Tujce 
zadnje čase zelo zanimata tudi 
Ptujska Gora in Bori, ki se vse bolj 

uveljavlja v okviru Idriarta. Po-
potniki, pravi turisti, so že zahtev-
nejši, ti ostanejo v turističnoinfor-
mativnem centru tudi po dve uri 
in več ter hočejo več informacij o 
zgodovini Slovenije, zlasti še po 
odcepitvi, o navadah in običajih, o 
tem, kakšno je življenje ljudi pri 

O tem, da so z informacijami o 
Ptuju in okolici zadovoljni, je 
mogoče prebrati v knjigi vtisov. 
Razveseljivo je, da se jih vedno več 
vrača. Francoz s pariške Sorbone s 
slovenskim priimkom Bratušek je 
letos že drugič prišel, da bi nadal-
jeval svoje iskanje korenin. V razi-
skovanju drevesa življenja je prišel 
do leta 1720 in ugotovil, da naj bi 
ena družinska veja segala do Mu-
retincev, letos pa se je napotil v 
Zavrč. V TIC-u se vedno razveseli-
jo tudi stalnega gosta iz Švice, ki 
vsako leto v Ptuju preživi po teden 
dni, od tega najmanj pet ur dnev-
no v TIC-u. V Ptuj prihajajo tuji 
obiskovalci prek člankov v časopi-

sju, objav v drugih medijih 
obveščanja in nekdanjih jugoslo-
vanskih turističnih vodnikov. V 
TIC-u jih založijo s številnimi 
brezplačnimi tiskanimi informa-
cijami, kar jih zelo preseneča. 

TIC mesečno izdaja tudi koledar 
prireditev, ki ga pošilja na okrog 
tristo naslovov v Sloveniji in v ne-
katere novinarske hiše ter konzu-
larna predstavništva v tujini. De-
lavci TlC-a sami upotavljajo, da bi 
mesto moralo imeti tudi vodnik 
po trgovinah. Potreben je tudi po-
seben informacijski list za goste z 
vsemi pomembnejšimi podatki in 
naslovi vseh, ki sodelujejo v turis-
tični in siceršnji ponudbi Ptuja. 
Pri njihovem informiranju oziro-
ma sprehodu po mestu zelo poma-
gajo tudi table s podatki, s kateri-
mi so opremljeni vsi mestni spo-
meniki. 

Obiskovalci Ptuja pogrešajo tudi 
mali vodnik Ptuja z okolico; ta bo 
kmalu ponatisnjen v razširjeni iz-
daji. V kratkem jim bo na voljo 
tudi nova informacija o mestni tu-
ristični poti. Zelo pa pogrešajo jav-
na stranišča, zasebne sobe, ki jih je 
premalo in ki bi morale biti na ta-
kih lokacijah, da bi jim omo-
gočale, priti peš v mesto in iz nje-
ga, izvirno domačo slovensko hra-
no v ptujskih gostilnah, možnosti 
vinske pokušnje na turističnih 
kmetijah med tednom, premalo je 
narejenega tudi na področju rim-
skih izkopanin. Turisti pogrešajo 
tudi urejene kolesarske steze, ki bi 
jih mesto moralo predstaviti s po-
sebnim vodnikom, radi bi tudi na 
vrh mestnega stolpa in si ogledali 
mesto tudi s te točke, ki bi morala 
postati nova razgledna točka Ptu-
ja. Ker pa so stopnice stare in do-
trajane, tega ni mogoče. Moti jih 
tudi, da je zaprta zasebna galerija v 
stolpu, čeprav je ob odprtju precej 
obetala. Poleg tega jih preseneča 
dejstvo, da tako staro mesto, kot je 
Ptuja, nima antikvariata v Prešer-
novi ulici, kjer je vse, celo izdelki 
iz Afrike so naprodaj, ni pa anti-
kvariata. Pri spominkih, ki jih je v 
zadnjem času razveseljivo več, naj-
raje segajo po kurentih. Pri naku-

pih spominkov se običajno 
odločijo za cenejše izdelke. Pogos-
to tudi izražajo željo, da bi si ob 
odhodu iz našega mesta tudi sami 
naredili kakšen spominek, morda 
odtisnili grb mesta, najbolj pa jih 
zanima arheologija. 

Turističnoinformativni center v 
mestnem stolpu je dobra ideja, 
pravijo obiskovalci Ptuja, opazen 
je od vseh strani. Vse večji obisk -
v prvih osmih mesecih letos so z 
informacijami oskrbeli skoraj 
6500 turistov - pa je dokaz več, da 
Ptuj tako službo potrebuje, potre-
bujejo pa jo tudi obiskovalci, zlasti 
tisti iz tujine, kjer so takšni centri 
nekaj običajnega. Osebni pristop 
do gosta je potreben, saj s priti-
skom na gumb informacijskega 
avtomata, ki sicer zagotavlja neke 
podatke, pristnosti ne moremo na-
domestiti. V ptujskem TIC-u ne 
dajejo samo turističnih informacij, 
od delavcev ljudje pričakujejo, da 
bodo vedeli tudi to, kje lahko ku-
pijo sadike, sadje, pri njih iščejo 
tudi informacije za neplačane 
račune drugih in podobno. V TIC-
u na Slovenskem trgu 14 v Ptuju 
delajo vse dni v letu razen dveh. 

MG 

Ekipa TlC-a. FotoJB 

UTRINEK S FESTIVALA / 
MASKERKA KSENJA PEHLIČ 

Televizijska ' 
šminka je težkti 
Ksenja Pehlič je samostojna podjetnica, ki se poleg kozî ^ 
tologije ukvarja tudi z ličenjem. Za svoje delo vizažistke (vj 
sage fr. - obraz) se je usposabljala v tujini, ker takšne šok 
Sloveniji ni. Sploh pa je delo vizažista takšno, da se je p̂̂  
trebno nenehno izpopolnjevati. 

Na 27. festivalu domače zabavne 
glasbe Ptuj '96 je Ksenja skrbela za 
masko nastopajočih. V prostoru, 
kjer je delala, je bila gneča. Delo je 
bilo toliko težje, ker je muzikante 
ličila brez reflektorja. Za masko 
več deset nastopajočih je skrbela 
sama, ker pa so bili nastopajoči 
zelo uvidevni in prijazni ter so se 
sami postavljali v vrsto glede na 
nastope, se je vse dobro končalo. 
Če pa je vmes še ljubezen do dela, 
ni nikoli težko, pa če je gneča še 
tako velika, je povedala Ksenja, ki 
dela za vse TV hiše v Sloveniji (po-
gosto jo vabijo tudi v tujino) in za 
organizatorje najbolj znanih prire-
ditev v Sloveniji. Vsem nastopa-
jočim je nanesla tako imenovano 
televizijsko šminko, ki je težka. Pri 

Ksenja Pehlič je poskrbela za 
lepoto muzikantov 

(Foto: M. Ozmec) 

delu moraš biti zelo pazljiv, saj, 
potrebno z največjo odgovornost) 
presoditi, kakšen make up sodi j 
določen tip kože, da ne pride d 
alergije. 

PTUJ • V o d a kvalitetnejša 
Po podatkih Zavoda za zdravstveno varstvo iz Ma-

ribora, ki se kot pooblaščena institucija redno 
ukvarja z analizo pitne vode, se kvaliteta vode iz 
ptujskega vodooskrbnega sitema po rahlem 
zvišanju vsebnosti nitratov v poletnih sušnih mese-
cih (a še vedno v mejah dovoljenih količin) spet iz-
boljšuje. V drugi polovici avgusta je Komunalno 
podjetje Ptuj v omrežje vključilo že tretji globinski 
vodnjak, medtem ko je vključitev četrtega predvide-
na v sredini septembra. Z dodatnimi količinami in 
mešanjem globinske vode iz obstoječih vodnjakov 
naj težav zaradi vsebnosti nitratov ne bi bilo več. 

PTUJ # Srečanje borcev 
Zveza združenj borcev narodnoosvobodilnega 

boja v krajevni organizaciji Olge Megfič Ptuj pri-
pravlja jutri, v petek, 13. septembra, ob 16. uri v 

domu krajanov na Vičavi srečanje z vsemi, ki so jim 
v preteklosti pomagali pri uresničevanju njihovih 
akcij in načrtov. Kot je povedal predsednik Konrad 
Lah, bi se Vičavljani in Orešani na tak način radi 
zahvalili vsem svojim prijateljem in simpatizerjem. 

-OM 

PTUJ # Rašica v Omegi 
v okviru zasebne firme Ca - Teks lastnice in di-

rektorice Anice Cajnko je od nedavnega v poslov-| 
nem centru Ornega (Osojnikova 3) odpna speciali-
zirana prodajalna z eksluzivno ponudbo vrhunskih 
izdelkov pletenin Rašice. Na enem mestu je zbranai 
ponudba te priznane slovenske tovarne pletenin,: 
kar so kupci v Ptuju že dolgo pogrešali. Anica 
Cajnko je povedala, da je začetni odziv kupcev poka-
zal, da se je pravilno odloČila. Dodatno pa ponuja 
kvalitetno spodnje perilo Triumpf V novo Rašičino 
trgovino v Ptuju bodo z veseljem prihajah tudi 
moški, saj je ponudba res velika. Poskrbeli pa so 
tudi za bogato izbiro izdelkov za lovce. 

m 

j^f^dvojjjjjjjj/^jjpj 
Predsednik republike Milan 

Kučan je imel zagotovo prav, ko 
je na tiskovni konferenci potem, 
ko je podpisal odlok o razpisu 
splošnih volitev za 10. november 
letos, posebej opozoril, da je v 
interesu varovanja pravic držav-
ljanov in v interesu varovanja ug-
leda države, da v predvolilnem 
času ne bi prihajalo do dejanj, ki 
bi oteževal a izpeljavo volitev ozi-
roma svobodno izkazovanje po-
litične volje državljanov. Kar ne-
kaj primerov kaže, da se giblje-
mo na robu normalnosti. Vseka-
kor je najbolj nenormalno, da so 
se sicer povsem ligitimne raz-
prave o tem, kakšen naj bi bil vo-
lilni sistem, zdaj začele spremin-
jate v najrazličnejše oblike priti-
skov in samovoljnih dokazovanj, 
da je lahko le eden izmed 
(možnih) volilnih sistemov de-
mokratičen in pravičen, čeprav v 
demokratičnem svetu potekajo 
volitve tako po proporcionalnem 
sistemu, kakršen je zdaj v veljavi 
pri nas (in po katerem bomo vo-
lili tudi tokrat), kot po večinskem 
sistemu, kakršnega predlaga 
Janševa socialdemokratska 
stranka in za katerega le-ta sodi, 
da je edini "pravi" sistem. 

Socialdemokrati zaradi tega 
vnašalo v začetek oredvolilneaa 

obdobja elemente napetosti in 
nenormalnosti. Za razliko od 
vseh drugih strank nasprotujejo 
zdaj določenemu datumu voli-
tev, razmišljajo o tem, da bi 
zahtevali mnenje ustavnega 
sodišča in celo grozijo s pri-
tožbo na mednarodno sodišče. 

Predsednik države Kučan je v 
utemeljitvi svoje odločitve za vo-
litve 10. novembra izrecno pou-
daril, da se je za to odločil šele, 
ko se je izkazalo, da ni več niti 
teoretične možnosti, da bi lahko 
izvedli referendume o spremem-
bah volilnega sistema (spre-
membe so namreč poleg 
Janševe SDS predlagale še tudi 
nekatere druge stranke in 
državni svet) in na podlagi večin-
sko izražene volje spremenili se-
danji ali sprejeli nov volilni zakon 
še za letošnje volitve. Kljub temu 
predsednik socialdemokratov 
Janez Janša misli, da volitev še 
ni bilo treba razpisati in da je 
Kučan "panično pohitel", da bi 
ljudem preprečil, da bi sami izbi-
rali volilni sistem, po katerem bi 
volili že na teh volitvah. Prav 
tako naj bi bila po Janševem 
mnenju "skupna ocena", da bo 
konec leta prišlo do poslabšanja 
razmer "in soočania z resnico". 

Kot je znano, naj bi se volivci 
po odločitvi državnega zbora o 
vseh predlaganih novostih v vo-
lilnem sistemu odločali spomla-
di, na to odločitev pa se je 
Janševa SDS pritožila na ustav-
no sodišče. Seveda bi se ob raz-
ličnih pripombah o "hitenju" 
lahko vprašali tudi, zakaj so so-
cialdemokrati in vsi drugi predla-
gatelji sprememb volilne zako-
nodaje čakali s svojimi predlogi 
za referendume do zadnjega tre-
nutka, tik do volitev. 

ČRNE NAPOVEDI SDS -
DRNOVŠEK OPTIMIST 

v svojem prvem ugovoru na 
Kučanovo odločitev o razpisu 
volitev so socialdemokrati zapi-
sali, da je očitno, "da oblastna 
nomenklatura s hitenjem prizna-
va, da se gospodarske in social-
ne razmere poslabšujejo in da 
se zato tistim, ki so za takšno 
stanje odgovorni, mudi z razpi-
som volitev". Na takšne očitke je 
na svoji tiskovni konferenci že 
odgovoril predsednik vlade dr. 
Drnovšek. Dejal je, da zgodnje-
ga datuma volitev ni predlagal 
zato, ker bi se bal slabšanja go-
SDodarskeaa ooložaia v državi. 

Po zadnjih podatkih in ocenah 
se gospodarska rast v Sloveniji 
krepi, rast domačega proizvoda 
bo ob koncu leta celo višja, kot 
so načrtovali, inflacija pa bo pod 
10 odstotki. Komentator Repu-
blike, ki sicer opozarja tudi na 
nevarnost predvolilnih manipu-
lacij z gospodarskimi kazalci, 
priznava, da se "nekaj premika". 
"Industrija ima več naročil, pa 
tudi izdelala je v juliju tega leta 
za 5,8 odstotkov več kot v juniju, 
hkrati pa tudi za 6,2 odstotka 
več kot julija lani. Ko prištejemu 
k temu še to, da so bile zaloge 
dokončanih industrijskih izdel-
kov julija za 2 odstotka manjše 
od junijskih, bi upravičeno lahko 
pričakovali razmah proizvodnje 
v naslednjih mesecih." 

Predsednik socialdemokrat-
skega gospodarskega foruma 
dr. Jože Zagožen pa v pogovoru 
za Demokracijo ugotavlja, "da se 
je zgodba o uspehu sesula kot 
hiša iz kart" in dodaja, "da to do-
kazujejo vsi gospodarski kazal-
ci". Tega mnenja pa naj bi bili po 
njegovih zatrjevanjih tudi "vsi 
vidnejši gospodarski strokovnja-
ki". Zagožen pravi, da je sloven-
sko gospodarstvo kot celota 
poslovalo z izgubo, nezposle-
nost je še vedno več kot 14-od-
stotna, industrijska proizvodnja 
je bila v prvi polovici leta manjša 
kot lani v istem obdobju itd. "Vla-
da je napovedovala 4,8-odstot-
no gospodarsko rast, v resnici 
oa ie bila le 3.5-odstotna. Pred-

sednik Drnovšek se rad hvali z 
nizko stopnjo inflacije, a kaj po-
maga, ko pa so drugi kazalci sla-
bi." 

Vsekakor se bo v teh predvolil-
nih časih težko znajti v poplavi 
najrazličnejših "avtoritativnih" 
ocen, še zlasti ker vse kaže, da 
bodo nekateri videli in iskali 
samo črno. 

Črno je ocenil sedanji položaj v 
Sloveniji tudi nekdanji svetova-
lec nekdanjega predsednika vla-
de Lojzeta Peterleta Boris Ple-
skovič, ki je zdaj visoki uradnik 
Svetovne banke. Pleskovičje 
nedavno na srečanju Draga 96, 
dejal, da se je Slovenija v bistvu 
vrnila v stare čase in da so jo pri 
preobrazbi prehitele številne 
vzhodnoevropske države. Ne-
rodnost je le v tem, kot je zapisal 
eden izmed komentatorjev, daje 
Pleskoviča in njegove ugotovit-
ve demantiral Jean-Michel Seve-
rino, direktor oddelka v Svetovni 
banki za Srednjo Evropo, ki je 
skorajda istočasno ob uradnem 
obisku pri slovenski vladi Slove-
nijo omenil kot najuspešnejši 
primer države v prehodu v 
Srednji Evropi... 

Očitno bodo nekateri v Slove-
niji spet tekmovali v tem, kdo bo 
bolj grdo predstavil svojo državo 
pred svetom. Delo piše, daje 
predsednik Kučan na svoji ti-
skovni konferenci omenil 
"okrožnice slovenskih političnih 
strank, ki jih pošiljajo v tujino. Iz 
oriiateliskih socialdemokratskih 

krogov v Evropi so Kučana op« 
zorili na okrožnico Janše*' 
SDS, ki hoče Evropi predstavi 
slovenske razmere v kar na;i 
labši luči. Predsednik Kučan) 
to ocenil kot moralno dvomljiv® 

POLITIKANTSTVO 
NAJSLABŠE VRSTE 

Na "nenormalnost" razmer d* 
meseca pred volitvami opozai] 
tudi javno pismo predsednik 
Demokratske stranke Tonel 
Peršaka, ki doslej še ni doživ® 
kakšnega resnejšega ugovo' 
ali nasprotnega dokazovanj' 
Peršak piše, da je "Slovenija] 
zaslugi nekaterih politikov ta* 
rekoč nabita s sovraštvom, 
hom pred prihodnostjo in po" 
kantstvom najslabše vrste. V P 
litiki vse bolj prevladujejo raz' 
podtikanja in spodbuja'' 
nestrpnosti, spletke, pri''®j®J 
informacij, ponarejanje zgo"̂  
vinskih dejstev ipd. Namesto 
bi se politične stranke pred 
vami ukvarjale s predstavlja^ !̂ 
svojih programov za izboljša 
življenja, z iskanjem sogl3®! 
prihodnosti Slovenije ob P''": 
sih združevanja v Evropi, o" 
terih Slovenija mora znati 
rovati pridobitve nedavne" , 
mosvojitve /.../, se ukvâ Ĵ  
samo še z medseboĵ ^ 
obtoževanjem in spotikanl 
torej z najslabšimi metod 
boja za oblast." 

Jak Kof^ 
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Kuharski nasveti 
Slivovi imoki 

se približuje jesen, se je le težko odločiti, kateremu 
ĵju, zelenjavi ali živilu bi dala prednost v nasvetih. Ker 

joslej še nikoli n ismo govorili o slivah, bodo danes nasveti 
^ e n i e n i njim. 

Nobeno 
koščičasto sadje 
ni tako raznoli-
ko kot slive. 
Barve sadežev 
segajo od zele-

^ rumene, preko rdeče do tem-
joinodre. Temnomodra sliva 
jamson je iz vrste cibor in je su-
jdva zelo kisla. Zato jo v Veliki 
jritaniji uporabljajo le za kom-
Ijote in pite, iz njih pa pripravl-
jjjo tudi tako imenovani dam-
jjnski sir s sladkorjem (damson 
jieese). Zelenkaste, rumenkaste 
jj rdečkaste slive ali ringloji so 
jelo sladke iti imajo nežno, 
jehko meso. 

Vsekakor je vredno kdaj po-
misliti na to okusno, plemenito 
slivo, ker so posebno dobre 
sveže in za kompot. Zlatorume-
le slive, ki so komajda kaj večje 
3d češenj, pravimo jim tudi 
teioslji ali štrbonclji, so surove 
in kuhane zelo sladke in aroma-
ščne. Primerne so tudi za vla-
ženje in sušenje, iz njih pa si 
tudi lahko pripravimo okusne 
iiî erje; likerje si lahko pripravi-
mo tudi iz njihovega cvetja. Vse-

kakor so tudi sadni kolači iz teh 
sliv ali štrboncljev prava slast. V 
Evropi so doma predvsem okro-
glasto ovalne, modro-vijoličaste 
slive, ki so sladke in imajo 
mehko, okusno meso. Imajo iz-
razito vdolbino po dolgem in se 
z njo razlikujejo od češpelj. 
Medtem ko so slive cenjene kot 
namizno sadje, so češplje izrazi-
to primerne za vlaganje in peko. 

Japonske slive z velikimi 
sadeži imajo - nasprotno - zelo 
mehko in sočno meso., ki pa je 
ob koščici rahlo kislo. Barve teh 
sliv so bolj češnjevo rdeče, 
oranžne ali rumene, nikoli pa ne 
pridejo do modre ali vijolične. 

Kaj vse si lahko pripravimo iz 
sliv? 

Vsekakor so najbolj znani in 
cenjeni slivovi cmoki. Pripravl-
jamo jih lahko iz različnih vrst 
testa. Najpogosteje jih pripravi-
mo iz krompirjevega, paljenega 
ali kuhanega testa, lahko pa tudi 
iz kvašenega testa. Najpogosteje 
pripravljamo cmoke iz krompir-
jevega testa. Tega pripravimo 
tako, da krompir skuhamo, še 
vročega pretlačimo, toplemu do-
damo sol in margarino, za pol 
kilograma krompirja potrebuje-

mo 3 deke margarine, in ko se 
krompir ohladi, dodamo 1 jajce 
in 18 dkg moke ter 2 dekagrama 
pšeničnega zdroba. Vedno upo-
rabimo ostro moko, ker drugače 
dobimo bolj pacasto testo in mo-
ramo moko še dodajati, s tem pa 
na koncu dobimo trše cmoke. 
Nato testo razvaljamo za slab 
centimeter na debelo, ga 
narežemo na kvadratke in v koc-
ko položimo polovičko slive, ki 
smo je prej dobro oprali in 
osušili, nato pa močno povaljali 
v kristalnem sladkorju. Testo z 
vseh strani močno stisnemo, da 
se med kuhanjem ne izceja sok. 
Posebej v ponvi na maslu ali 
margarini prepražimo drobtini-
ce in jih prelijemo čez kuhane 
vroče cmoke. K drobtinicam bi 
lahko dodali fino sesekljane 
lešnike, orehe ali mandlje, del pa 
bi jih lahko zamenjali tudi z ma-
kom. 

Slivove cmoke iz kuhanega 
testa pa pripravimo tako, da zav-
remo 5 dl vode, jo po okusu soli-
mo, dodamo 6 dag masla ali 
margarine, in ko se maslo stali, 
dodamo 32 dag ostre moke. V 
vodo počasi prisipamo moko, s 
tem da temeljito mešamo s šibo, 
da ne nastanejo grudice. Na šte-
dilniku kuhamo še tako dolgo, 
da nastane gost cmok, ki se loči 
od posode. Testo nato do 
mlačnega ohladimo, nato pa 
med temeljitim mešanjem pri-
mešamo drugo za drugim 3 cela 
jajca. Dobro premešano testo 
vsipamo na dobro pomokano 
desko in delamo enako, kot če 
pripravljamo slivove cmoke iz 
krompirjevega testa. Cmoke ku-
hamo v slanem kropu tako dol-
go, da začnejo plavati. Kuhane 
prav tako zabelimo s prepraženi-
mi drobtinicami in jih potrese-
mo s sladkorjem v prahu. 

Vse pridne gospodinje in go-
spodinjci, pridružite se nam v 
naslednji oddaji tako, da nam 
pošljete recept na temo slivovi 
cmoki ali kakšen drugi recept, 
pri katerem uporabimo slive. 
Zelo vesela bi bila, če bi kdo pos-
lal kakšen star recept, ki tone v 
pozabo. Naš naslov: Radio-Ted-
nik, Raičeva 6, Ptuj. 

Nada Pignar, 
učitelfica kuharstva 

PRIPRAVUA MAG. BOJAN SINKO, SPEC. KLIN. PSIH. / 
<AKO OBVARUJEMO DUŠEVNO ZDRAVJE - 85. NAD. 

Izbim partneria 
11. nad. 

ljubosumnost 
Vsakdo,ki ljubi je tudi ljubosumen. Toda ljubosumnost 

If lahko tudi bolestna in tedaj nima prav nič opraviti z 
'iubeznijo, pač pa z željo obvladovanju partnerja in po go-
fPodovalnosti. T o nam postane jasno, če pomislimo,da 

bistvo take ljubosumnosti v ukazovanju partnerja, kaj 
počne ali govori, dolžan je celo polagati račune za 

^sako časovno obdobje, omejiti mora stike z ljudmi, 
^̂ ž̂iti interese zgolj na ljubosumnega partnerja ipd. 

Nevrotična ljubosumnost 
®hko spremeni v pekel še tako 
''̂ ibezen ali zakon. Pri tem vi-
l^io, da ljubosumen človek 

"Ĵ Ha nobene moči nad svojimi 
^stvi, pa naj si še tako dopove-

da njegovi sumi niso 
'opravičeni. Tudi vsi drugi uka-

! so zaman. 
. ^ '̂̂ Pazovanja kažejo, da so Iju-
i Josumni ljudje zelo negotovi. 
' j '"^dvsem niso prepričani o 
lastni vrednosti, zdi se jim, da 

; '^bezni ne zaslužijo, in ne mo-
: verjeti^ da jih ima kdo v re-

^ '̂ i rad. Če se ozremo v njiho-
otroštvo, vidimo, da je 

l^^^ne med njimi odraščala v 

hladnem čustvenem okolju, da 
ljubezni bodisi sploh niso do-
bili ali pa so se morali zanjo 
stalno boriti. Mnogi med njimi 
so čutili v otroštvu tudi veliko 
tekmovalnost, nevoščljivost in 
ljubosumnost v odnosu do se-
stra in bratov. 

Ljubosumnost je le eden od 
simptomov v zgrešenem oseb-
nostnem razvoju. Ker v začara-
nem krogu ljubosumnosti ne 
pomagajo nobeni razumski na-
sveti in dokazi, je mogoče od-
praviti ljubosumnost le s psi-
hoterapevtskim načinom 
zdravljenja. 

Posebno bolezensko obliko 

ljubosumnosti predstavlja tis-
ta, ki jo opazimo pri kronično : 
odvisnih od alkohola (alkoho- " 
likih) in pri nekaterih dušev-
nih boleznih. I 

Naslednjič pa o tem, ali se da 
partnerja spremeniti. • 

mag. Boian Šinko i 

Krvodajalci 
27. avgust: Bojan Verdenik, 

^ Krčevina pri Vurbergu, Anton 
Danko, Potrčeva 40, Ptuj, Darko 
Horvat, Tržeč 11/b, Jerneja 
Bombek Gobec, Ul. 25. maja 
19, Ptuj, Branko Mlakar, Graje-
na 46, Zvonko Juriševič, Apače 
176, Jože Kolenič, Finžgarjeva 
19, Ruj, Drago Furek, Draženci 
87/a, Iztok Kojc, Volkmerjeva 
27, Ptuj, Davorin Lubej, B. 
Kraigherja 11, Kidričevo, Ivan 
Nahberger, Draženci 72, Anton 
Mohorko, Trnovec 11, Branko 
Ivančič, Lovrenc na Dr. polju 1, 
Živko Lazič, Ul. 25. maja 5, Ptuj, 
Franjo Škvorc, J.Š. Slavenski 2, 
Franc Korez, Janški Vrh 56, 
Franc Križnjak, Brezovec 22, 
Dragica Leskovar, Cirkovce 
60/g, Stanko Širec, Kočice 
70/a, Štefan Dončec,UI.N.Tes- ' 
le 3, Kidričevo, Anton Ratek, Ki- i 
car118/b. 

29. avgust: Zlatko Kralj, 
Desnjak 33, Jože KampI, Zg. 
Hajdina 104/č, Dušan Krajnc, 
Aškerčeva 10, Ptuj, Mirko Vese-
lič, Zabovci 97/a, Jože Turk, 
Ptujska Gora 103/a, Drago Vu-
grinec, Dravinjski Vrh 3/d, Milan 
Breg, Krčevina pri Vurbergu, 
Miran Gajser, Kajuhova 11, Ki-
dričevo, Srečko Cmrečnjak, 
Draženska c. 4, Ptuj, Feliks 
Hvaleč, Gabrnik 48, Branko 
Pukšič, Formin 59, Marjan Met-
ličar, Zg. Hajdina 82, Vlado Mo-
horko, Kungota 11, Jožica 
Unuk, Kraigherjeva 18, Ruj, 
Stanislav Frčeč, Apače 242, 
Metka RašI, Žabjak 26/c, Ptuj, 
Franci Princi, Sela 28/a, Ivan 
Ogrinc, Skorba 35, Janez 
Plajnšek, Tovarniška 1, Ki-
dričevo, Dragoslav Rudolf, Lac-
kova 3, Kidričevo, Marjan Jozlč, 
Ul. Jožefe Lacko 48, Ruj, Bran-
ko Drevenšek, Mihovce 48, Sta-
nislav Šeliga, Stogovci 47, An-

ton Cenar, Mezgove! 55, Zvon-
ko Kolar, Apače 188, Vinko 
Rep, Podlože 70, Mirko Sambo-
lec, Župečja vas 2/a, Slavko Kir-
biš, Apače 45, Silvo Petek, Tra-
janova 9, Ptuj, Emil Munda, 
Strnišče 27, Branko ŠkrabI, 
Apače 171, Miran Župan, Anto-
ličičeva 22, Miklavž, Bojan 
Mere, Soviče 12, Milan Munda, 
Ul. 25. maja 5, Ptuj, Andrej 
Haložan, Slovenja vas 9, Boris 
Pšeničnik, Prušnikova 18, Mari-
bor, Bojan Lovišček, Šlandrova 
18, SI. Bistrica, Andrej Matjašič, 
Prešernova 2, Ptuj, Janez 
Goričan, Placar 11/a, Alojz Kar-
lo. Krivi Vrh 22, Marjan Tarodi, 
Arbajterjeva 8, Ptuj, Ivan Horvat, 
Gubčeva 6, Lenart, Željko Dov-
nik, Šikole 61/a, Ivan Brumen, 
Moškanjci 113, Ludvik Kokol, 
Dravska 8, Ruj, Rado Rakar, 
Poljska C. 4, Rače, Željko Taro-
di, Arbajterjeva 8, Ruj, Cvetko 
Plavčak, Kupčinji Vrh 28. 

BARMEN G O R A N SVETUJE: SKRIVNOSTI MEŠANJA PIJAČ 

Mešane piiaie. priprava sorbeta 
Danes se bomo seznanili z nekaterimi skupinami 

mešanih pijač in poskušali obuditi že skoraj pozabljen re-
cept za sorbet, ki so ga še ne dolgo tega pripravljali ob raz-
nih bogatejših obrokih za uvodno jedjo. Ker pa skupine 
mešanih pijač omenjam že v naslovu, naj nekaj vrstic 
napišem tudi o njihovih zakonitostih. 

Mešanim pijačam nekateri 
dajejo vzdevek ameriške pijače, 
saj je večina njih prevzeta prav 
iz Amerike. Zato nekateri ugi-
bajo, da se je vsa skrivnost in 
"umetnost" mešanja pijač 
pričela prav v Ameriki. 

Mešane pijače delimo na dve 
osnovni skupini: kratke 
mešane pijače, ki imajo do 7 cl 
vsebine, in dolge pijače z več 
kot 7 cl vsebine. Dolge pijače 
pripravljamo v kozarcih, večjih 
od 12 cl - tja do 33 cl. Pravilo-
ma je vsebnost alkohola v dol-
gih pijačah lažja kot pri krat-
kih, saj se razredčijo z raznimi 
brezalkoholnimi pijačami. De-
limo jih tudi na tople in hlad-
ne mešane pijače, pa tudi po 
načinu priprave (v ročnem 
mešalniku, kozarcu za mešanje, 
v gostovem kozarcu in v elek-
tričnem mešalniku). 

Vseh skupin mešanih pijač je 
okoli štirideset in med njimi so 
tudi take, ki pri nas niso pozna-
ne, zato naj omenim le nekaj 
najbolj priljubljenih. Med krat-
ke pijače spadajo aperitivni 
koktajli, koktajli po obroku, 
domišljiske pijače, flipi, ledeni 
in likerjevi frapeji in mnogo 
drugih. V skupine dolgih 
mešanih pijač pa sodijo bovle, 
koktajli s penečim vinom, bre-
zalkoholni koktajli, egg-noggs 

(mešanice z jajcem in mle-
kom), mlečni frapeji, grogi, 
punči, mešanice s pivom, sor-
beti ... In prav slednji se iz 
mnogih gostinskih lokalov 
umikajo s ponudb in se tako 
pozabljajo. 

Sorbet je polzamrznjena 
osvežilna pijača, ki ima koreni-
ne v Italiji. Sestavljen je iz sad-
nega sladoleda, sadnega soka in 
sladkornega sirupa, zaradi 
boljšega okusa pa mu dodamo 
še peneče se vino in druge 
močne žgane pijače. Pripravlja-
mo ga tako, da kozarec za sor-
bet oziroma za peneče se vino 

napolnimo s tremi kroglicami 
sladoleda, ga razrečimo z limo-
ninim sokom, okrasimo z 
koščki svežega sadja, dodamo 
nekaj brizgov viskija in likerja 
in dolijemo peneče se vino. 
Postrežemo z žličko ali dvema 
slamicama. Njegova razpoz-
navnost je, da mora biti gosto 
tekoč in rahlo kiselkastega 
okusa. 

Prepričan sem, da boste po-
skusili sorbet pripraviti tudi 
sami in tako obudili že skoraj 
pozabljeni recept. Želim Vam 
obilo zabave in dober miks! 

Goran Čebuli, žlan DBS 

LIMONIN SORBET 

Za eno pijačo potrebujemo: 
3 kepice limoninega sladoleda 
2 cl limoninega soka 
2 cl škotskega viskija 
peneče vino za dolivanje 

Pripravljamo v gostovem ko-
zarcu in z močno ohlajenimi 
pijačami. Postrežemo s slamico 
in žličko ter dekoriramo z li-
monino rezino. 

In za naše najmlajše: 

OTROŠKI SORBET 
Za eno pijačo potrebujemo: 
3 kepice vanilijevega sladoleda 

2 cl limoninega soka 
3 cl malininega sirupa 

dolijemo oranžni juice in brizg 
mineralne vode 

Pripravljamo v gostovem ko-
zarcu ter dekoriramo s poma-
rančno rezino. 

PREJELI SMO 

ODGOVOR NA 
ČLANEK 

(Tednik št. 36: »Eni smo gradi-
li, drugi zavirali« 

Raje in lažje trdo delam svoja 
kmečka opravila, kot pišem, 
vendar sem primoran odgovoriti 
na članek, ki ga je napisal v pi-
smih bralcev Tednika Zmagos-
lav Šalamun. 

Navaja, da se v obdobju, ko 
sem bil član sveta KS Trnovska 
vas, v njej ni- ničesar naredilo. 
Domačini vedo, drugi bralci pa 
ob obisku Trnovske vasi lahko 
vidijo dom krajanov, pošto in 
prve kilometre asfalta iz tistih 
časov. 

V sedanjem asfaltiranju ceste v 
Sovjak in Biš sem sodeloval z 
enakim finančnim deležem, 
1500 DM, kot pisec pisma. Ven-
dar on živi tik ob asfaltni cesti, 
do mene pa vodi še 600 m maka-

dama, za katerega sem želel, da 
se ga vsaj del asfaltira in je zaradi 
tega postal predmet spora. 

Upam in mislim, da se je pisec 
napada name z načinom 
izražanja, vsebino in podpisom 
znanim in neznanim bralcem 
sam najbolje predstavil! 

Jože Majerič 

NA KONCU 
ODLOČAJO ISTI 

Svet deluje drugače, kot so 
uradne verzije. Dokazovanje 
poštenosti volilnih sistemov ni 
zasnovano na resnici, temveč ko-
ristnosti. 

Zelo na kratko: če si izvoljen 
po proporcionalnem sistemu, 
lahko vladaš, če ti to dovoli elita. 
Pri večinskem sistemu pa je iz-
voljen le del elite. Bistvene razli-
ke ni. V obeh primerih odločajo 
isti. V proporcionalnem preko 
posrednikov, v večinskem pa kar 

sami. 
Vprašanje je samo, kaj vodi eli-

to. Koristoljubje ali domoljubje? 
V tranziciji je tudi to vprašanje 
odveč. Vsi bi zamenjali kri za 
zlato. 

Nerodno bo, če dobijo zlate 
žile. Takrat bo tudi njihovo 
sranje grozno. 

Ignac Vrhovšek ml. 

PODPORA SVETNIKU 
MIRU LETONJI 

v Neodvisnih sindikatih Slo-
venije smo prijetno presenečeni 
nad socialno naravnanostjo in 
težnjah za odkrivanjem nepra-
vilnosti v gospodarstvu in držav-
nih inštitucijah s strani svetnika 
mestne občine Ptuj g. Mira Le-
tonja. Še posebej to velja za nje-
govo delovanje v primerti ptuj-
skega Pokrajinskega muzeja, pri 
katerem se je še enkrat potrdilo 
pravilo, da politične stranke in 
njihovi svetniki, ki imajo ned-
vomno večjo moč in vpliv kot pa 
posameznik med njimi, zadev, 
za katere so bili izvoljeni, ne iz-
vajajo z zadostno zagnanostjo, in 
kot kaže, raje pokrivajo izgube, 
takšne ali drugačne, na takšne 
ali drugačen način, kot pa da bi 
se ob pravem času lotili odkri-
vanja nepravilnosti, ki jih je na 
širšem ptujskem območju na 
žalost v izobilju, in bi s takšnim 
pristopom do omenjene proble-
matike vsaj delno poskušali raz-
bremeniti hrbet davkoplačeval-
cev. 

Na koncu ne morem mimo 
dejstva, da politične stranke, ki 
so bile na volitvah izrazito proti-
korupcijsko in socialno usmerje-
ne, ne izvajajo v zadostni meri 
takrat začrtane politike. Zakaj je 
tako, ne vem, vem pa samo to, da 
bodo morali slej ko prej svojim 
volivcem podati pojasnilo. 

Neodvisni sindikati Slovenije: 
Zdenko Kolar 

^ivovi cmoki 
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"Cesfo sem veiinoma 
vzdrievmi sam" 
Slabe ceste in težko dostopni kraji so večni problem Slo-
venskih goric. Veliko blatnih cest so že uredili, mnoge 
med njimi asfaltirali, toda še vedno j ih je ogromno neure-
jenih. 

Štefan Kocmut iz Rotmana v 
občini Juršinci ima že več let težave s 
cesto, ki pelje do njegove hiše. "Leta 
1995 sem se obrnil na takratno KS 
Polenšak, saj ta cesta pripelje iz Hla-
poncev in so bili oni pristojni zanjo. 
Prosil sem jih za ureditev ceste, saj je 
do nas peljal le ozek kolovoz. Kljub 
večkramim prošnjam so bili gluhi in 
nazadnje sem se odločil, da uredim" 
cesto na svoje stroške, saj stoji v tem 
predelu le naša hiša in tudi najbolj 
potrebujemo cesto, po tistem kolovo-
zu pa se nisi mogel pripeljati niti s 
traktorjem. Po ogledu posebne ko-

misije iz takratnega sekretariata za 
komunalno infrastrukturo v bivši 
ptujski občini so mi dali soglasje za 
ureditev ceste. Najprej sem moral 
odkupiti nekaj zemljišča, saj sem 
spremenil traso za cesto, ker je bil 
obstoječi kolovoz preveč strm. Ta-
krat sem imel kar nekaj težav z neka-
terimi sosedi, saj so trasi nove ceste 
nasprotovali. Kljub vsem zapletom 
smo uspeli urediti lepo pot, čeprav je 

bila to za nas kar precejšnja investi-
cija," razburjen pove Štefan Kocmut. 
V nadaljevanju doda, da so mu vsa ta 
leta pri vzdrževanju ceste pomagali 
nekateri sosedje, skoraj nič pa občina 
Juršinci. 

Okrog ceste pa se je začelo pred 
kratkim ponovno zatikati, ko so v 
občini želeli, da Štefan Kocmut do-
voli, da lahko omenjeno cesto upo-
rabljajo vsi. Juršinski župan Alojz 
Kaučič je povedal, da je omenjena 
cesta v referendumskem programu 
ter jo nameravajo v prihodnje poso-
dobiti in asfaltirati, vendar le pod 

pogojem, če bo dostopna za vse. Šte-
fan pripomni, da se o tem res nekaj 
govori, vendar pričakuje, da se bodo 
z občine prišli pogovorit osebno. 
"Bojim se dati cesto iz svojih rok. 
Zdaj vem, da sem jaz odgovoren za 
njeno vzdrževanje. Imam namreč 
slabe izkušnje z občino. V neposred-
ni bližini, na Vinšaku, so namreč 
pred meseci navozili gramoz in ga 

pustili v kupih. Zaradi tega je cesta z 
avtomobilom neprevozna." 

Štefan Kocmut in njegovi družin-
ski člani so se zdaj že nekako navadi-
li in ubrali za povezavo z Juršinci ne-
koliko daljšo pot čez Hlaponce. Ob 
koncu Štefan še pove, da ničemur ne 
nasprotuje, le želi si, da bi tudi do 
njih vodila nekoč "gladka" cesta, ki 
bi bila prevozna ob vseh letnih časih 
in v vseh vremenskih razmerah. Nje-
gove želje razumemo, saj smo Koc-
mutove obiskali po močnem nalivu 
in na poti imeli kar nekaj težav. 

MS 

Š t e f a n K o c m u t k a ž e , k j e Je p o t e k a l prvotn i k o l o v o z 

EVROPSKO PRVENSTVO V 
RADIOGONIOMETRIJI 

Slovemi uspešni 
Pretekli teden je bilo v Borovcu v Bolgariji 

evropsko prvenstvo v amaterski radiogoniome-
triji oziroma iskanju skritih radijskih postaj. V 
slovenski reprezentanci je bilo tudi sedem tek-
movalcev iz Ormoža. Tekmovalci so bili 
razvrščeni v štiri kategorije in so tekmovali na 
dveh frekvencah: na UKV in na kratkem valu. 
Zelo dobro organiziranega tekmovanje se je 
udeležilo 170 tekmovalcev iz devetnajstih 
držav. 

Naši radioamaterji so dosegli lep uspeh, še po-
sebej na UKV področju. Med juniorji je Andrej 
Rakuša dosegel 10. mesto, Mitja Lukner pa 20; 
ekipno sta osvojila 7. mesto. Pri veteranih je 
Jože Kosi osvojil 10. mesto, Ivan Lazar 22., 

ekipno pa 6. Med seniorji je Gregor Patemos.\ 
ter iz Domžal dosegel 28., Božidar Puklavec pg' 
34.; ekipno sta bila dvanajsta. V ženski katcgo, 
riji je Mojca Kosi osvojila 18. mesto, Tanja 
Kosi pa je zamudila na cilj. i 

Na kratkem valu so tekmovalci dosegli nas-1 
lednje rezultate: med veterani Jože Kosi 15 
Ivan Lazar 30., ekipno 8.; pri juniorjih Andrej 
Rakuša 23,, Mitja Lukner 29., ekipno 9.; med 
ženskami Mojca Kosi 32., Tanja Kosi 36., ekip. 
no 12.; pri seniorjih Božidar Puklavec 33., Gre-
gor Paternoster 39., ekipno 13. 

Obe tekmovanji je motil dež, teren je bil raz. 
močen in težji za merjenje, gibanje in orientaci-
jo, tako so imeli več uspeha bolj izkušeni tek-
movalci. Ker so bili naši reprezentanti zelo do-
bro tehnično in tudi primerno kondicijsko pri-
pravljeni, so tudi v teh oteženih razemrah lahko 
ustvarili tako dobre rezultate. 

ROKOMET 

V soboto zaietek 
v prvi in prvi B ligi 

v soboto je bil v ptujski 
športni dvorani Center kako-
vosten moški rokometni tur-
nir. Nastopili so slovenski 
prvoligaš Gorenje iz Velenja, 
član hrvaške prve B lige In-
dustrogradnja iz Zagreba in 
domača Drava, članica slo-
venske prve B lige. V prvi 
tekmi je Gorenje z 19:18 pre-
magalo Dravo, nato pa kar z 
38:21 Industrogradnjo. V 
tretji tekmi je Drava po viso-
kem vodstvo v prvem polčasu 
s 15:7 v drugem popustila, pa 
vendar premagala Za-
grebčane s 23:22. 

Turnir je bil predzadnja pri-
prava rokometašev Drave pred 
začetkom prvenstva v novi 1. 
B ligi, v kateri bo po pet naj-
boljših moštev iz vzhodne in 
zahodne skupine prejšnje dru-
ge lige ter bivša prvoligaša 

Fructal iẑ  Ajdovščine in 
Inženiring Šarbek iz Litije. 

Zadnjo tekmo pred startom 
pa so Ptujčani odigrali sinoči v 
športni dvorani Center, ko so 
se v predkolu pokalnega tek-
movanja pomerili z novim 
prvoligašem Lisco iz Sevnice. 
Povratna tekma bo prihodnjo 
sredo v Sevnici. Tako močne 
tekme pred prvo tekmo v ligi 
trener Ivan Hrupič ni načrto-
val, vendar je obveznosti pač 
potrebno sprejeti. Ptujska eki-
pa bo zagotovo startala kot ena 
najmlajših, saj v soboto v ekipi 
zaradi poškodb ne bo Vrtariča 
in Sagadina, morda tudi ne 
Hrnjadoviča, pa tudi postopek 
registracije Alana Potočnjaka 
še ni končan. Tako bodo bre-
me močne lige v začetku mora-
li prevzeti mladi ptujski igral-
ci, ki so se na prvenstvo pri-

pravljali tudi z dvema trenin-
goma na dan. Tako so minuli 
konec tedna opravili trening v 
petek zvečer in soboto dopol-
dan, popoldan pa odigrali 
močan turnir. Očitno trener 
pripravlja v Ptuju novo močno 
ekipo, ki pa bo v naslednji fazi 
odvisna predvsem od vodstva 
kluba, če bo to uspelo zagoto-
viti ustrezne pogoje. Zaenkrat 
na to žal ne kaže. 

Kakorkoli že, Drava se bo v 
prvem krogu v soboto zvečer v 
Ptuju pomerila z Besnico z 
Gorenjske, ki je bila minulo 
prvenstvo najuspešnejša ekipa 
spomladanskega dela. Gre za 
hitro in agresivno ekipo, zato 
čaka mlade Ptujčane v soboto 
težka tekma, ki jo bodo v 
športni dvorani Center začeli 
ob 19. uri. 

I .k . 

LENART • 
Avtoreli invalidov 

Na 13. avtorelliju Zvezj 
društev invalidov v Lenartu f 
sodelovalo 140 tekmovalcev i; 
vseh slovenskih regij. Skupt 
zmagovalec zanimivega tekmo-
vanja, ki so ga obogatili še s 
spretnostnimi vožnjami, strel-
janjem z zračno puško in ruskis 
kegljanjem, je ekipa Ljubljana 
Šiška pred Vrhniko, Velenjem. 
Lenartom in Ravnami n; 
Koroškem. V ženski konkurena 
so zmagale članice Društev inva-
lidov iz Velenja pred Logatcen 
in Ljubljano - Šiško, meč 
moškimi pa so slavili gostitelji 
člani Društva invalidov iz Len 
arta, pred Vrhniko in Ljubljane 
- Šiška. Tekmovanje je pripravi 
lo lenarško društvo invalidov, 
udeležence in goste pa so poz 
dravili župan dr. Slavko Kram-
berger, predsednik krajev® 
skupnosti Lenart Edo Golob ii 
predsednik Zveze društev inva-
lidov Slovenije Marjan Kroflič. 
Prireditev je bila vključena t 
program praznovanja 800. oblet-
nice prve omembe Lenarta. 

Ml 

S L . B I S T R I C A / JOŽE KOŽELJ EDEN ZADNJIH LONČARJEV 

lonimstvo pred zatonom 
"Lončarstvo je v našem mestu in okolici preed zatonom," z 
zaskrbljenostjo ugotavlja nekoč dobro poznani zasebni 
obrtnik, 75-letni Jože Koželj z Zidanškove 7 v Slov. Bistri-
ci, ki je delal še v časih, ko je pomenilo lončarstvo dono-
sen posel , sedaj pa je že deset let v pokoju. Za njim je več 
kot 40 let samostojne lončarske obrti, od tega vsaj polovi-
ca obdobja "zlatih časov", ko so se izdelki iz gline prodaja-
li - danes bi rekli - kar "za med". 

Sodobnejši materiali in novi 
načini pripravljanja jedi, gojenje 
cvetja v plastičnih posodah in 
kamini, ki so zamenjali pril-
jubljene kmečke peči, so izdelke 
iz gline počasi, vendar vztrajno 
potiskali na obrobje vsakdanjega 
življenja. To je pomenilo tudi 
pričetek zatona cvetočega ob-
dobja ene najstarejših obrti -
lončarstva. 

Pred približno petdesetimi leti 
je Jože Koželj pričel samostojno 
obrt lončarja. V tej obrti je videl 
trdno zagotovilo za uspešno go-
spodarjenje in zanesljiv kruh. 
Kot dober učenec je kmalu post-
al uspešen obrtnik. Izdeloval je 
glinasto kuhinjsko posodo, lon-
ce za hranjenje ter kisanje repe 
in zelja, cvetlične lončke, razne 
pekače, pa tudi okrasne vazice in 
druge figurice, ki so služile za 
spomin ali domači okras. Poseb-
no uspešen pa je bi pri izdelavi 
domačih kmečkih peči, za katere 
je izdelal vse potrebne elemente 
in jih po želji tudi zazidal. 

S prodajo izdelkov v času nje-
govega lončarskega dela ni bilo 
težav, če izvzame tiste z prevozi, 
saj je bilo potrebno robo voziti 
do kupcev, to pa je bilo naj-
večkrat po raznih sejmih in ob 

cerkvenih praznikih. Robo je 
bilo potrebno naložiti na lojtrni 
voz in jo prepeljati tudi po več 
deset kilometrov daleč. Naj-
večkrat je prodajal na območju 
današnje občine Ptuj, velikokrat 
pa tudi v pohorskih krajih. Vozi-
ti z vozom po razritih kamnitih 
cestah je bila že majhna umet-
nost, kljub temu pa so na cilj pri-
peljali tudi nekaj črepinj. Za 
srečo, kot so radi rekli. 

Velikokrat je bilo potrebna od 
doma oditi tudi za več dni zato je 
domače delo ostalo v breme ženi 
Slavici, a se je temu kar dobro 

privadila, saj je vedela, da bodo z 
izkupičkom lahko kupili druge, 
za življenje prav tako potrebne 
stvari, pa tudi živila in repro-
dukcijski material. Pomemben 
strošek je bila tudi kurjava, 
predvsem bukov les, ki so ga po-
trebovali za žganje gline. 

V dobrih starih časih je bilo v 
delavnici Jožeta Koželja kar ne-
kaj vajencev in pomočnikov. 
Skupno se je lončarske obrti pri 
tem mojstru izučilo blizu 20 
lončarjev, od teh pa danes v 
lončarstvu žal ni ostal nihče. 
Poiskali so si donosnejše službe 
v industriji ali drugih obrteh. Še 
najbližji stroki so ostali kerami-
ki in to po zaslugi vračanja zani-
manja za lončene peči, ki jih 
vgrajujejo v počitniških hišicah 
ali drugih luksuznih objektih. 
Občutiti pa je tudi povečevanje 
zanimanja za glinasto posodo za 
pečenje. 

Kljub letom Jože Koželj - Pepi 
še vedno rad zavrti kolovrat za 
oblikovanje gline, vendar ne več 
zato, da bi kaj zaslužil ampak 
preprosto zato, ker mu je obliko-
vanje gline zraslo pod kožo in ga 
še danes ohranja zadovoljnega in 
vitalnega. Če bi kateri od 
mlajših pokazal zanimanje za to 
dejavnost, bi še vedno bil pri-
pravljen svoje znanje prenesti 
mlajšim rodovom, saj kar ne 
more verjeti, da je ostal eden 
zadnjih lončarjev ne samo v Slo-
venski Bistrici, ampak tudi 
mnogo širši okolici. 

Fotografija in tekst: 
Viktor Horvat 

BARBARIN M O D N I KOTIČEK 

Vofaški videz 

Že od nekdaj so vojaške uniforme 
vzbujale pozornost in dajale časten 
videz. Nastale so predvsem iz 
potrebe po prepoznavanju 
pripadnosti določeni strani in 
varovanju telesa pred različnimi 
poškodbami in vremenom. 

Najprej so bile izdelane iz veliko 
lažjih materialov, kasneje pa so 
morale prenesti marsikatero 
poškodbo, tako da so se začeli 
posluževati čiste volne in pri tem je 
do danes tudi ostalo. Srajce so 
bombažne, da dihajo in vpijajo pot. 
Že nekajkrat jih je moda vzela za 
svoje, ampak vedno nekoliko 
drugače. 

Letos bi lahko za jesen trdili, daje 
vojaški stil smernica številka ena. 
Podobnosti s pravimi vojaškimi 
uniformami so velike, a še vedno 
toliko drugačne, da jih lahko 

oblečemo tudi za najbolj svečane 
priložnosti. 

GLAVNE 
ZNAČILNOSTI 
TEGA SLOGA 

Oblačila so krojena točno po 
postavi in ne moremo si privoščiti 
eno ali dve številki prevelikega 
suknjiča zaradi same udobnosti. 
Kljub prileganju k telesu pa nam 
sodobne tkanine omogočajo 
nemoteno gibanje in dobro počutje. 

Visoka zaprtost oblačil je druga 
pomembna značilnost. Naj bo to 
obleka ali suknjič, oba sta zaprta 
prav do vratu, majhen dekolte si 
lahko privoščimo le pri fazona 
ovratniku. Drugače so ovratniki 
večinoma stoječi, tako imenovani 
"ruski", zelo pogost pa je tudi 
srajčni. Enorednega zapiranja se-
poslužujejo pri ruskih ovratnikih, 

drugače pa skoraj ne gre brez 
vrst gumbov. Žepi s poklopd^^ 
našiti, tudi tisti zgoraj, tako da 
največkrat na jakno našiti štirf 
dva večja spodaj in dva man]^ 
zgoraj v prsnem delu. Kot pika 
"i", pa je pas, ki oprijeto linijo 
poudari. 

Barbara Plav«* 
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Petovia uspešno 
soboto, 7. septembra, sta mladin-

greda Mojsilovič in Špela Lukner 
^ jgli velik uspeh na 1. odprtem 
fnirju za mladinke v Novi Gorici. 

Ua je osvojila 2., Breda pa 3. mes-
Zm^govalka turnirja je bila Mar-

ta Safran, do letošnje sezone člani-
KTK Petovia in aktualna evrop-

u kadetska prvakinja. Mladinca 
vjejc Janžekovič in Marko Zafoštnik 
Ijjce udeležila 1. odprtega turnirja 
L mladince v Škofji Loki. Nejc, ki v 
Jadinski konkurenci tekmuje prvo 
fio, se je uvrstil v finalni del turnir-
•^et je klonil pred Tadejem Kogo-
•jjjij trenutno drugouvrščenim mla-
dincem po točkovanjih za jakosmo 
jjstvico sezone 96/97, Marku pa je 
jitstitev v finalni del turnirja pre-
jfčil Tomaž Jager, kadetski državni 
oprezen tan t. 

DS 

KOLESARSTVO • 
Mlajši v Semiču 
Kolesarji Perutnine Ptuj so v sobo-

;o nastopili na državnem prvenstvu 
a mlajše v Semiču. Med dečki B je 
l̂ atevž Zavec dirko končal v glav-
jini, med dečki kategorije A pa je 
\latjaž Finžgar po smoli z verigo v 
radnjem delu osvojil deveto mesto. 

I.k. 

KIKBOKS • Drugi 
turnir v full Icontaktu 
v soboto je bilo v Mariboru drugo 
iiolo državnega prvenstva v full kon-
alttu. Turnir je bil tudi neke vrste 
izbirni za reprezentanco Slovenije, 

ki bo od 19. do 21. septembra nasto-
pala na evropskem prvenstvu v 
Gradcu v Avstriji. 

Nastopala sta dva Ormožana in en 
Ptujčan. Dani Marhold (Ormož) je 
izgubil proti Mariborčanu Mladenu 
PavUnu. Ormožan Milan Korotaj in 
Ptujčan Branko Fidler pa sta imela 
med seboj zelo dobro demonstracij-
sko borbo, saj selektor Vladimir Si-
tar ni dovolil imeti prave borbe zara-
di nastopa obeh na evropskem 
prvenstvu. 

V soboto, 14. septembra, bodo na 
Ptuju zaključne priprave reprezen-
tance, kjer bodo določeni potniki za 
Gradec. 

Franc Slodnfak 

ATLETIKA • Mednarod-
ni triatlon v Gradežu 

7. septembra je bil v Italiji v 
majhnem turističnem letovišču Gra-
do (Gradež) že 3. mednarodni triat-
lon, ki se ga je udeležilo 416 tekmo-
valcev iz 21 držav. Član TK Maraton 
iz Ptuja Rado Ačimovič se je absolut-
no uvrstil v prvo četrtino tekmoval-
cev, v svoji kategoriji pa je zasedel 
odlično 11. mesto in bil najbolje 
uvrščeni Slovenec (med veterani) 
med številnimi slovenskimi triadon-
ci. 

DAS 

ATLETIKA • Maraton 
'kralja Matjaža" 

18. avgusta je bil v Črni na 
Koroškem že 16 maraton. V malem 
maratonu na 21 km je sodelovalo 150 
špormikov. Ivan Golob iz Ormoža, 
član TK Maraton iz Ptuja, se je zno-
va izkazal. Absolumo je dosegel 5. 

mesto, v svoji kategoriji pa odlično 3. 
mesto. 

Drago S. A^lmovl^ 

POHORJE • 
16. gozdni tek 

V lepem vremenu je bil 25. avgusta 
pri hotelu Belvi že 16. gozdni tek, ki 
se ga je udeležilo 161 tekmovalcev. 
Na zelo naporni progi (6 km vzpo-
na), ki je bila dolga 12 km, je član 
TK Maraton iz Ptuja Ivan Golob 
znova potrdil svojo nadarjenost in se 
uvrstil na 5. mesto absolutno ter 
zmagal v svoji kategoriji. Teka se je 
uspešno udeležil tudi Primož Meško 
iz Ormoža, prav tako član TK Mara-
ton iz Ptuja. 

Drago S. A^imovi^ 

MALI NOGOMET« 
Turnir v Juršincih 

športno društvo Slovenske gorice 
Juršinci je v nedeljo, 8. septembra, 
organiziralo dnevni turnir v malem 
nogometu. Na njem je sodelovalo 
osem ekip, ki so prikazale precej bor-
benosti in znanja. Zmagala je ekipa 
UNION TEAM - Juršinci, pred eki-
po JAMEKS CROATIA 90 iz Zagre-
ba, tretja pa je bila ekipa MIZARST-
VO ŠIROVNIK iz Selc. 

Darko Pcnriin 

BOKS« 
Revija na prostem 

Boksarski klub Ptuj bo v soboto ob 
14. uri na parkirnem prostoru pred 
bistrojem Gabrovec pripravil tretjo 
boksarsko revijo na prostem, na-
menjeno popularizaciji tega športa. 
Nastopili bodo najboljši slovenski in 
hrvaški boksarji, nastopa pa še niso 
potrdili avstrijski borci. Na reviji bo 
devet borb. Vstopnine ne bo. 

Danilo Mainšek 

ROKOJAET / DUŠAN GREGORIN SPREJEL IZZIV 

Samozavest za nove podvige 
Iz tabora ptujskih rokometašic smo izvedeli, da je vroč trenerski 
stolček zasedel izkušeni strateg Dušan Gregorin. Povabila kluba, pri 
laterem je začel bogato trenersko kariero, pač ni mogel ignorirati. 
Ne vemo, ali prihaja ob najboljšem času, kajti lahko se zgodi, da ne 
liotehtneje stopil v središče primerne pozornosti, ki si jo nedvomno 
zasluži. 
Teden priprav mlade vrste 

ftujčank na Kozjaku je mimo, v 
klubu pa je čutiti veliko zadovoljst-
vo z opravljenim delom. 
'Začetek je gotovo vzpodbuden. 

Izleta so izredno delavna, discipli-
nirana, konkurenca je vidna. Razpo-
''Ž€nje je odlično, vse mladenke so 
îtrave in brez poškodb." 
Pod taktirko prvega strokovnega 

loža Dušana Gregorina, pomočnika 
'^ija Vaupotiča ter podpredsedni-

Alojza Klanečka se je na Pohorju 
potilo štirinajst igralk prvega 
®o5tya. In čemu so posvečali na tre-
•"ngih v prvem obdobju največ časa? 
°azične priprave so zajele vadbo 
•̂ držljivosti, gibljivosti, hitrostne 
^držljivosti, skupne taktike in indi-
d̂ualni trening. Za nekatere kar 

tika preizkušnja. Brez tega žal ne 
Tudi v prihodnje tega ritma ne 

•̂ •no spreminjali." 
PriŽRK Ptuj normalno nadaljuje-

'°<ielo. "Sprva bomo testirali igralke. 

da vidimo, kako so izpolnile progra-
me. Delali bomo na tehnično-tak-
tičnih elementih in eksplozivnosti, 
nato še na relaksaciji in koncentraci-
ji. V vsakem primeru bomo po-
skušali pokriti vse aspekte." 

Kaj manjka sedanji ekipi? "Slabos-
ti moramo odpraviti, z discipUno v 
igri to ne bo tako težko. Toda to se ne 
da spremeniti čez noč, potreben je 
čas. Danes pa potrpljenje in dolgo-
ročnost ne štejeta prav veliko in tako 
navijači kot tudi pokrovitelji stavijo 
le na rezultat." 

In kakšna bo igra ŽRK Ptuj v novi 
sezoni? "Videli jo boste, upam, da ne 
bomo razočarali." 

Kakšen je vozni red do pričetka 
prvenstvenih obračunov? "Do prve 
ligaške tekme 21. septembra bomo 
odigrali do osem tekem in opravili 
skupno kar 50 treningov. V nizu pri-
jateljskih srečanj bomo med drugim 
gostovali pri hrvaških ekipah. Sele 
na turnirjih v tujini, ko so vse tekmi-

ce fizično odlično pripravljene, 
lahko primerjaš vrednost dela in na-
predka. Vse to bo za našo mladost 
velika priložnost za pridobivanje 
izkušenj. Zaključno "piljenje" forme 
se je začelo v začetku septembra, ko 
bo že znana udarna postava za novo 
prvenstvo," je razkril program pri-
prav trener ptujskih rokometašic. 

Ivo Komik 

'̂ Ot blisk se je po Ptuju razširila 
"JĴ ca: "Umrl je Boris Kvas!" Med 
l̂ l̂skimi rokometnimi zanesenja-

Še posebej med člani ženskega 
^^ometnega kluba je imela ta no-

Zastrašujočo in bolečo moč. 
. I jo je slišal, ji najprej ni mo-

®li ni hotel verjeti. Toda resni-
5' posebej tista tragična, je neu-
l̂ ĵ ĵena in z vso žalostjo seže tja, 
vj.̂ ^^jbolj boli in kjer prinaša naj-
t̂  nenadomestljivo praznino, 
j . v družino, med prijatelje, 
y n e delavce... 
ijj. mnogimi ptujskimi rokome-
^ ^ še ohranja slika iz časov, ko je 

prišel med nas. To je bilo leta 
Vf̂. 'čas, ko se je s svojo družino 

tujine na Ptuj. Kot avtopre-
roi( postal povezan ne samo z 
loĴ ^ t̂om, ampak prakdčno s ce-
{(jĵ "̂  ptujskim športom. Postal je 

ki je s popolnostjo 
veselje in delo. Nobeno delo 

•Ud pretežko in nobena ura 
bila prerana in ne prepozna, 

o si je vzel čas za delo in šport, 
za rokomet. Z vsakim 

L. ^ našem rokometnem okolju 

je postajal vedno bolj nepogrešljiv in 
to je trajalo leta, desetletje in še več. 

Skupaj z otroki se je veselil vsake-
ga, tudi najmanjšega uspeha. Če je 
bil kdaj razočaran z rezultati ali z de-
lom drugih članov, tega ni nikoli po-
kazal. To je bil Boris. Vedno nasme-

jan, vedno pripravljen na delo. Ro-
komet je sprejel za svojega in nema-
lokrat je v rokometno delo vključil 
še svojo družino, ki mu je, hvala 
bogu, vedno razumevajoče stala ob 
strani. Tudi tukaj je našel popolnost. 

S svojim šaljivim pogledom in na-
smehom je vedno našel pot do mla-
dine, med katero se je izredno dobro 
počutil. Tudi v času reorganizacije 
ptujskega rokometa je s svojim opti-
mizmom smelo gledal naprej, saj se 
je zavedal, da ga ženski rokomet po-
trebuje. 

Sedaj, ko se soočamo s tragično 
usodo, komaj dojemamo, kaj se je 
zgodilo. V ženskem rokometnem 
klubu je nastala ogromna, prav zares 
ogromna praznina. Ne bo več Borisa, 
ki bo poskrbel za vse tekoče pisar-
niške zadeve. Ne bo več Borisa, ki bo 
poskrbel tudi za tiste majhne, ampak 
nepogrešljive stvari. Ne bo več Bori-
sa, ki bo treniral dekleta, vskočil na 
pomoč drugim trenerjem. Dekleta 
ne bodo več klicala: "Ata Kvas!" 

2. SLOVENSKA LIGA 
Rezultati 4. igralnega dneva: 

Drava - Rudar Trbovlje 1:0, 
Dravograd - Železničar Mari-
bor 2:0, BST Domžale - Nafta 
1:1, Set Vevče - Jadran 2:0, 
Šentjur - Črnuče 2:0, Piran -
Ljubljana 1:0, Zagorje 
Goriške opekarne 1:0, Naklo -
Era Šmartno 1:1. 

1. DRAVA 4 3 1 0 11:5 10 
2. SET VEVČE 4 3 1 O 5;1 10 
3. GORIŠKE OPEKARNE 4 3 0 1 10:2 9 
4. DRAVOGRAD 4 3 O 1 4:2 9 
5. NAFTA 4 2 2 O 7:4 8 
6. ŠENTJUR 4 2 1 1 5:5 7 
7. ZAGORJE 4 2 O 2 8:6 6 
8. NAKLO 4 1 2 1 4:4 5 
9. BST DOMŽALE 4 1 1 2 3:3 4 
10. ŽELEZNIČAR (MB) 4 1 1 2 3:4 4 
11. ČRNUČE 4 1 1 2 2:4 4 
12. PIRAN 4 1 1 2 2:5 4 
13. JADRAN 4 1 1 3 3:7 4 
14. RUDAR TRBOVLJE 4 1 O 3 4:8 3 
15. LJUBLJANA 4 0 1 3 3:7 1 
16. ERA ŠMARTNO 4 O 1 3 2:8 1 

Pari 5. igralnega dne - 15. 
septembra: Železničar Mari-
bor - Drava, Era Šmartno - Set 
Vevče, Nafta - Naklo, Rudar 
Trbovlje - BST Domžale, 
Goriške opekarne - Dravograd, 
Ljubljana - Zagorje, Črnuče -
Piran, Jadran - Šentjur. 

DRAVA: RUDAR 
TRBOVLJE 1:0 (0:0) 

Stadion Drave v Ptuju, gledal-
cev 700, sodnik Kokolj iz 
Škofljice. 

Strelec: 1:0 Krizanič (82.'). 
Drava: Lešnik, Koren, Hotko 

(Vogrinec), Mlakar, Karanavič, 
T. Vršič, Volk, Zec (Krizanič), 
Emeršič, Bloudek, Vesenjak (Goj-
košek) 

Nogometaši Drave so proti 
vedno neugodnemu nasprotni-
ku Rudarju iz Trbovelj nastopi-
li močno oslabljeni: zaradi 
poškodbe in bolezni nista nas-
topila A. Vršič in Fanedl, zara-
di rdečih kartonov pa Čeh in 
Plošnik. Rudarji so napovedo-
vali težko borbo. V Ptuj so 
prišli po točko in praktično vse 
podredili temu cilju, edino pri-
ložnost so imeli v 35. minuti in 
še to jim je s slabim posredo-
vanjem omogočila domača 
obramba. Tudi v drugem 
polčasu smo lahko videli teren-
sko premoč Drave in srčno 
hranjenje igralcev Rudarja. 
Trener domačih je poizkušal z 
menjavami igralcev, kar seje 
obrestovalo. Igra je postala ne-
koliko hitrejša, s tem pa tudi 
več priložnosti za domače. Dra-
vi je veliko uslugo naredil gos-
tujoči igralec Smajilovič, ki je 
grobo zrušil Mlakarja, za kar je 
prejel rdeči karton. Vse napore 
ptujskih nogometašev pa je s 
prvim zadetkom v dresu 
Ptujčanov poplačal Marko 
Križanič. Gostom pa se je nena-
doma ponudila priložnost za 
zadetek v 88. minuti, vendar je 
bil novinec v vratih domačih, 
vratar Lešnik, na pravem mestu 
in žogo izbil v kot. 

Do več kot zaslužene zmage 
so ptujski nogometaši prišli 
težje, kot smo pričakovali. Z 
novimi tremi točkami so tre-
nutno na prvem mestu v 2. 
SNL. 

3. SLOVENSKA LIGA -
VZHOD 

Rezultati tekem 3. kroga: 
Aluminij - Dravinja 5:1, 
Črenšovci - Pohorje 1:0, Tur-
nišče - Kungota Broker 1:1, Pa-
loma - Steklar 2:0, Unior -
Odranci 0:0, Kovinar - MM 
Brunšvik 6:0, Goričanka - Per-
toci Bakovci 0:1. 

1 .PERT0CIBAK0VCI 3 3 0 O 13:2 9 
2. ALUMINIJ 3 3 0 0 11:1 9 
3. PALOMA 3 3 O O 8:1 9 
4. UNIOR 3 2 1 O 4:0 7 
5. ČRENŠOVCI 3 2 O 1 8:4 6 
6. KOVINAR 3 1 1 1 7:3 4 
7. STEKLAR 3 1 1 1 5:5 4 
8. POHORJE 3 1 O 2 3:2 3 
9. ODRANCI 3 O 2 1 2:4 2 
LO.TURNIŠČE 3 0 2 1 5:12 2 
11. GORIČANKA 3 0 1 2 2:5 1 
12. DRAVINJA 3 0 1 2 2:9 1 
13. KUNGOTA BROKER 3 0 1 2 2:13 1 
14. M M BRUNŠVIK 3 0 0 3 0:11 O 

Razpored tekem 4. kroga, so-
bota, 14. septembra, ob 16.30: 
Dravinja - MM Brunšvik, 
Odranci - Kovinar, Pertoci 
Bakovci - Paloma, Kungota 
Broker - Goričanka, Pohorje -
Turnišče, Aluminij 
Črenšovci; nedelja, 15. septem-
bra, ob 16.30: Steklar - Unior. 

ALUMINIJ - DRAVINJA 
5:1 (5:0) 

Stadion Aluminija, gledalcev 
200, sodnik Velički iz Maribo-
ra. 

Strelci: 1:0 R. Hojnik (4. minu-
ta), 2:0 Pole (8.), 3:0 Kristofič 
(13.), -4:0 Rozman (16.), 5:0 
Zmko (22.), 5:1 Ivetič (55.). 

Aluminij: Šmigoc, Krajnc, Kris-
tofič, Zemljič, Emeršič, Fridl 
(Stumberger), Pok, Boškavič 
(Ivančič), R. Hojnik, Rozman, 
Zmko (Gorše). 

Nogometaši Aluminija so po-
trebovali za zmago samo 22 mi-
nut. Gostje iz Slovenskih 
Konjic so v tem času zaigrali iz-
redno slabo. To so izkoristili 
domači napadalci in pridno 
polnili mrežo Dravinje. Do 
konca polčasa je bilo še najmanj 
toliko priložnosti za zadetek, 
kot so dosegli zadetkov. Na-
mesto da bi v drugem polčasu 
dotolkli nasprotnika, so domači 
nogometaši zaigrali slabše in 
prepustili gostom rahlo teren-
sko premoč. Ti so to izkoristili 
in dosegli častni zadetek. Do 
konca srečanja je bilo veliko 
priložnosti za zvišanje rezultata 
domačih, vendar so bili sila ne-
spretni pred gostujočimi vrati 
ter dopustili, da se je Dravinja 
poceni izvlekla. 

V soboto nogometaši Alumi-
nija gostijo na svojem igrišču 
ekipo Črenšovcev, sicer novin-
ca v 3. SNL - vzhod. 

Danilo Kiainšek 

1. LIGA MNZ PTUJ 
Rezultati tekem 3. kroga: Bi-

strica - Skorba 0:5, Stojnci - Vi-
dem 0:10, Gerečja vas -
Gorišnica 5:2, Pragersko - Dor-
nava 2:1, Središče - Hajdina 
0:3, Boč - Slovenja vas 2:0 

1 .V IDEM 3 3 0 0 15:1 9 
2. SKORBA 3 2 1 0 11:2 7 
3. HAJDINA 3 2 1 O 7:1 7 
4. GEREČJA VAS 3 2 1 0 9:4 7 
5. BOČ 3 2 1 0 6:3 7 
6. SLOVENJA VAS 3 1 1 1 7:7 4 
7. GORIŠNICA 3 1 O 2 6:7 3 
8. PRAGERSKO 3 1 O 2 4:8 3 
9. DORNAVA 3 0 1 2 2:5 1 
10. SREDIŠČE 3 0 1 2 4:9 1 
11. BISTRICA 3 0 1 2 1:9 1 
12. STOJNCI 3 0 0 3 1:17 O 

Razpored tekem 4. kroga: ne-
delja, 15. septembra, ob 10.30: 
Dornava - Gorišnica, Skorba -
Gerečja vas; nedelja, 15. sep-
tembra, ob 16.30: Videm - Boč, 
Slovenja vas - Bistrica, Hajdina 
- Stojnci, Pragersko - Središče. 

2. LIGA MNZ PTUJ 
Rezultati tekem 3. kroga: 

Podvinci - Apače 2:1, Mladinec 
- Hajdoše 6:0, Tržeč - Markovci 
3:5, Bukovci - Rogoznica Elteh 
0:1, Ormož - Grajena, 5:1, Sp. 
Polskava - Pago Leskovec 3:4. 

I . O R M O Ž 3 3 O O 9:1 9 
2 . R 0 G 0 Z N . E L T E H 3 2 1 O 3:1 7 
3. MARKOVCI 3 2 0 1 10:6 6 
4 . PODVINCI 3 2 O 1 6:4 6 
5. PAGO LESKOVEC 3 2 O 1 6:4 6 
6. APAČE 3 2 O 1 4:2 6 
7. GRAJENA 3 2 O 1 4:5 6 
8. MLADINEC 3 1 1 1 8:6 4 
9. TRŽEČ 3 1 O 2 9:7 3 
10. SP. POLSKAVA 3 O O 3 3:7 O 
I I . BUKOVCI 3 O O 3 1:9 O 
12. HAJDOŠE 3 0 0 3 1:12 0 

Razpored tekem 4. kroga: so-
bota, 14. septembra, ob 16.30: 
Rogoznica Elteh - Pago Lesko-
vec; nedelja, 15. septembra, ob 
10.30: Markovci - Bukovci, 
Hajdoše - Tržeč; nedelja, 15. 
septembra, ob 16.30: Grajena -
Mladinec, Apače - Ormož, Sp. 
Polskava - Podvinci 

2. SLOVENSKA MLA-
DINSKA LIGA - VZHOD 

Rezultati tekem 2. kroga: 
Dravinja - Krško 0:1, Prager-
sko - Beltrans 5:2, Beltinci -
Starše 2:5, Steklar - Slovenj 
Gradec 2:2, Era Šmartno - Ko-
vinar 2:2, Nafta - Aluminij 2:1. 

Razpored tekem 3. kroga: so-
bota, 14. septembra, ob 14.30: 
Aluminij - Dravinja, Kovinar 
Št. - Nafta, Slovenj Gradec - Era 
Šmartno, Starše - Steklar, Bel-
trans - Beltinci, Krško - Prager-
sko. 

MLADINA - VZHOD 
Rezultati tekem 2. kroga: Bu-

kovci - Videm 1:0, Rogoznica 
Elteh - Stojnci 2:3, Središče -
Gorišnica 1:4, Ormož - Dorna-
va 1:6. 

Razpored tekem 3. kroga: so-
bota, 21. septembra, ob 14.00: 
Videm - Rogoznica Elteh; so-
bota, 21. septembra, ob 16.00: 
Gorišnica - Ormož, Stojnci -
Središče, Skorba - Bukovci. 

MLADINA - ZAHOD 
Rezultati tekem 2. kroga: Bi-

strica - Hajdina 0:0, Unior -
Slovenja vas 5:0, Sp. Polskava -
Šentjur 1:10, Boč - Gerečja vas 
1:1. 

Razpored tekem 3. kroga: so-
bota, 21. septembra, ob 14.00: 
Gerečja vas - Bistrica, Šentjur -
Unior; sobota, 21. septembra, 
ob 16.30: Slovenja vas - Boč, 
Hajdina - Sp. Polskava. 

Branko Lešnik 
1 

Edini zadete/c na tekmi Drave in Rudarja. Foto: L Kotar 
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Poletje je čas velikih koncertov 
na prostem. V Izoli so se ob zakl-
jučku poletja odločili, da bodo v 
petek, 13. septembra, na prostem 
organizirali velik koncert skupi-
ne DEEP PURPLE! 

METALLICA nastopa v postavi 
James Halfield, Jason Newsteed, 
Lars Urlich in Kirk Hammett. 
Fantje so letos posneli in izdali al-
bum Load, ki se odlično prodaja ter 
je že dosegel milijonsko naklado. 
METALLICA je po pesmi Until it 
Sleeps pripravila drugo pesem z al-
buma Load, katere naslov je 
HERO OF THE DAY -
tipično heavy metal pesem! 

Konkurenca skupini Metallica je 
občasno tudi skupina IRON MAI-
DEN, ki pa po odhodu prvotnega 
pevca Bruca Dickinsona ne dosega 
več velikih uspehov. IRON MAI-
DEN so lani z novim pevcem Bla-
zeom Bayleyem imeli ponesrečeno 
turnejo po ZDA, vendar se skupina 
vrača s komadom VIRUS 

Britanski indie band THE CHAR-
LATANS je v juliju izgubil svojega 
bobnarja, saj ga je povozil avto. V 
spomin na bobnarja Billa Collinsa 
so THE CHARLATANS izdali 
trdo ročk pesem z naslovom ONE 
TO A N O T H E R ( ^ ^ ^ . 

Neodvisni britanski glasbeni časo-
pis New Musical Express je napo-
vedal svetlo prihodnost bandu 
KULA SHAKER, ki je že imel ve-
liko uspeha z melodično indie 
skladbo Tattva. KULA SHAKER 
pridno snemajo skladbe za album 
in hkrati izdajajo še eno dobro in-
die skladbo HEY DUDE 
ki se je že v prvem tednu uvrstila na 
drugo mesto britanske lestvice ma-
lih plošč. 

Trio LET LOOSE je prišel na glas-
beno prizorišče leta 1994 s pop-
rock uspešnico Crazy for you. LET 
LOOSE so letos nastopili tudi v 
Sloveniji v TV oddaji Poglej in za-
deni in sedaj so pripravili prijetno 
popevko z naslovom TAKE IT 
EASY 

Pevke SUZANNE VEGA se neka-
teri spomnite po fantastični pesmi 
Luka in plesnem hitu Tom's Di-
ner, ki jo je zapela s studijsko sku-
pino DNA. Ob koncu leta bo SU-
ZANNE postregla z novim albu-
mom, na katerem bo tudi nova 
pesem z naslovom NO CHEAP 
THRILL 

Kvartet štirih izvrstnih ameriških 
soul vokalistk sestavljajo dve pri-
hajajoči zvezdi BRANDV & TA-
MIA ter dve stari, a še zmeraj 

i odlični pevki GLADVS KNIGHT 
I & CHAKA KHAN. Pod produ-
I centstvom L.A. Reida so pevke od-
i pele klasično soul pesem MIS-
' S INGYOU(¥**) 
i 

Ameriški ženski soul trio SWV je 
ob skupini TLC najuspešnejša soul 
skupina 90. v ZDA. Kratice SWV 

j pomenijo ime skupine Sisters with 
Voices. Sestre so z albuma New Be-
gining snele drugo soul pesem z 
naslovom USE YOUR HEART 

Mi:! 

RN'B kvartet MN'8 sestavljajo 
fantje z umetniškimi imeni Kule 
T., Ke, G-Man in Dee Tails. MN 8 
so lani sloveli s komadom Got a 
Little something For you, ki ji se-
daj dodajajo podoben komad z nas-
lovom TUFF ACT TO FOLLOW 

V Nemčiji je še vedno zelo popular-
na skupina RNB s techno koma-
dom Spring. RNB so pripravili v 
svojem študiju novo potencialno 
techno uspešnico z naslovom REA-
LITY 

David Breznik 

c^Mladi dopisniki 
KULTURNI DAN V 
LUTKOVNEM 
GLEDALIŠČU MARIBOR 

Obiskali smo Lutkovno gledališče 
Maribor. Ogledali smo sj lutkovno 
predstavo Bine Štampe Žmavc Ure 
kralja Mina. 

Nekoč je živel kralj Min, ki se ni 
hotel starati. Ugotovil je, da njegova 
brada ni več črna. Na pomoč je po-
klical urarčka in čarovnika. A čarov-
nik in urarček mu nista mogla poma-
gati. Zato se je kralj Min odločil, da 
bo nastavil času past. Urarčku je re-
kel, naj upočasni vse ure v kraljestvu. 

Naslednji dan, ko je bil čas za 
zajtrk, je kralj Min nestrpno čakal 
sluga Alfreda, da mu ga pripravi. 
Ampak zajtrk se je predolgo kuhal in 
ni bil več užiten. 

Po zajtrku je Min šel vsak dan jez-
dit. Tokrat je bil bolj utrujen kot pa 
takrat, ko ure še niso bile upočasnje-
ne. 

Kralja Mina so obiskali pekovka, 
ribič in vrtnar, ki so se zelo pri-
toževali zaradi upočasnjenih ur. 

Zvečer je kralj Min sprejel nezado-
voljne obiskovalce - lorda McLocka, 
turškega generala in indokinsko 
princeso. Ti obiskovalci so bili neza-
dovoljni zato, ker jih je kralj Min 
pustil čakati zelo dolgo same. Po zelo 

napornem dnevu pa se je kralj Min 
odločil, da bo ure nastavil spet po 
starem času. 

Zgodba mi je bila zelo všeč tudi 
zato, ker so bile lutke lepo izdelane. 

Da smo si ogledali lepo predstavo, 
so poskrbeli režiser, ki je režiral ce-
lotno predstavo, in lutkarji ali igral-
ci, ki so oživili lutke. Kostumogra-
fmja je bila Breda Varlova, ki je izde-
lala kostume, lutke in naredila 
sceno. 

Pri predstavi sodelujejo tudi: ko-
reograf, ki poskrbi za gibe, lektor, ki 
skrbi za pravilno izreko igralcev, ter 
mojster za ton in luč. 

Po predstavi smo si ogledali delav-
nico, kjer izdelujejo lutke, gardero-
bo, v kateri se pripravljajo za nastop, 
in dvorano. 

Barbara Kozoderc, 4. c, 
OŠ Lovrenc na Dravskem polju 

ŠTAJERSKA 
PRESTOLNICA 

Učiteljice biologije, zgodovine in 
slovenščine so se odločile, da bi bilo 
dobro pouk organizirati nekoliko 
drugače. Odločile so se združiti nara-
voslovni in kulturni dan. Tako smo 
se v četrtek, 16. maja, odpeljali iz-
pred naše šole proti Mariboru. 

Najprej smo se posvetili biologiji 
in obiskali akvarij in terarij. Našo 
pozornost so pritegnile ribe in ribi-

ce, ki ne domujejo samo v evropskih, 
ampak tudi v azijskih in afriških vo-
dah. Meni so bili najbolj všeč somi 
in piranje. Piranje so zgledale za ste-
klom popolnoma nenevarne, a opis 
nas je prepričal ravno o naspromem. 
Že smo se znašli v terariju. To je 
prostor, kjer so razstavljene različne 
vrste plazilcev. Učiteljica biologije 
nam je naročila, da si mora.vsak 
učenec izbrati pet živali in si o njih 
zapisati vse podatke. S sošolcem Da-
mirom sva si izbrala želvo hrastovko, 
tigrastega pitona, mehiško mokasin-
ko, kajmana in bengalskega varana. 
Med naštetimi živalmi je nekaj 
smrtno nevarnih plazilcev. 

In že smo pohiteli do spomenika 
Josipa Jurčiča. Letos smo se pri pou-
ku slovenščine bolj natančno, tudi s 
pomočjo videokasete, seznanili nje-
govim življenjem in delom. Jurij 
Kozjak, slovenski janičar, se je 
znašel tudi na seznamu knjig za 
domače branje in bralno značko. 

Potrebnih je bilo le nekaj korakov 
in že smo se znašli v muzeju, kamor 
nas je poslala učiteljica zgodovine. 
Prijazen vodič, arheolog, nam je ob 

konkretnih primerih razlagal, kako 
je potekalo življenje na štajerskih 
deh v obdobju prazgodovine in sta-
rejše zgodovine. O vseh teh stvareh 
smo se letos pri zgodovini tudi učili. 
Mene je zelo zanimalo, kaj se skriva 
za napisom ETNOLOŠKA ZBIR-
KA. Kmalu sem se lahko prepričal, 
da je zbirka zelo bogata. V spomin so 
se mi najbolj vtisnila vojaška oblačila 
in čelade iz prve in druge svetovne 
vojne. 

Želeli smo priti do spomenika An-
tona Martina - Slomška, a žal to ni 
bilo več mogoče, ker je bilo že vse 
pripravljeno za papežev obisk v Ma-
riboru. 

Pomudili pa smo se ob spomeniku 
Rudolfa Maistra, ki je bil slovenski 
general in pesnik. Mojo pozornost je 
pritegnila še čisto sveža rdeča vrmi-
ca, ki jo je nekdo položil na podsta-
vek spomenika. 

Naš čas se je iztekel, zato smo mo-
rali pohiteti, da se ne bi avtobusni 
šofer jezil zaradi predolgega čakanja. 

Kombinacija naravoslovnega in 
kulturnega dne mi je bila kar všeč. 
Dan se mi je zdel koristno izrabljen 

in poučen. Mnogo stvari, ki smo jih 
spoznavali pri rednem pouku s 
pomočjo učbenikov, smo lahko sedaj 
tudi v resnici videli. Menim, da bi 
moralo biti takih in podobnih dni v 
šolskem letu še več. 

David Sok, 6. a, 
OŠ Gorišnica 

MUCE IN KUŽKI 
Danes smo si ogledali azil. V azilu 

smo videli muce in kužke. Tam lepo 
skrbijo za najdene živaU. Najbolj mi 
je bil všeč belo-rjav mešanec. 

Patricija Mohorko, 1. r., 
OŠ Sela 

POMEMBEN PES OLI 
Mrzlega zimskega dne sedim pri 

topli peči v kuhinji in opazujem 
črnega štirinožca. Tudi njemu prija 
kuhinjska toplota. Žival, ki jo opazu-
jem, se precej razlikuje od drugih 
domačih ljubljenčkov. Namensko so 
jo izučili za ljudi, ki so še pred krat-
kim videli to prečudovito naravo in 
svet. 

Psiček sliši na ime Oli. Oli je pes 
vodič, ki vodi mojo teto. Če je na ces-
ti postavljena ovira, se ustavi, da nje-
gova lastnica otipa s palico, zakaj se 
je njen pes pravzaprav ustavil. Kadar 
ga obiščem, pride k meni in mi pri-
nese copate. Velikokrat me prosi za 
kakšen keks. Svojo tačko položi na 
mojo nogo, jaz mu z veseljem poti-

snem kaj v gobček. Pomembna je 
mdi debelost psa. Pes ne sme biti de-
bel, ker zaostaja v hoji, kar pa ne 
sme. Če se psiček zredi, ima vs^ po-
nedeljek post. Vendar pri Oliju to ni 
potrebno. 

Tudi zato imam svojega prija-
teljčka zelo rada in sem nanj pono-
sna. 

Martina Šlamberger, 5. a, 
OŠ Hajdina 

ZAPRLI SO ME 
Zaprli so me v kletko. Ne spomnim 

se več, kdaj je to bilo. Kletka, ki je 
moj dom, stoji pri oknu otroške 
sobe. Večkrat jo obsije sonce in ta-
krat sem najbolj srečen, tako da 
skačem, prepevam in se veselim. 

Včasih me spustijo po sobi, da 
lahko svobodno letam in skačem, ko 
mi prinesejo najljubšo hrano. Ko se 
najem, počivam in čakam, da me pri-
dejo obiskat otroci. Rad se pogovar-
jam z otroki. Naučili so me mnogo 
lepega. Dali so mi ime Čopi. to pa 
zato, ker sem lep in imam na glavi 
velik čopek. Navadil sem se že živeti 
v kletki. Čakam pa dan, ko bodo po-
zabili zapreti okno in me spustili po 
sobi. Takrat bom srečen poletel v 
svobodo. 

Anže Golob, 5. a, 
OŠ Kidričevo 
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Nttš €ili nai bo kulfurni prosior 
V OKVIRU POJEKTA KONTINUITETA OBLIKOVANJA PROSTORA V 
SLOVENSKIH GORICAH SNUJEJO OBETAVNE REŠITVE • DOBRI 
OBETI ZA BENEDIKT IN VOLIČINO 

TEDNIK: Benedikt je eno od 
krajevnih področij v osrednjih 
Slovenskih goricah, ki so ohrani-
la nekaj krajinskih in arhitektur-
nih posebnosti. Katere so in 
kako bi jih lahko izkoristili za ak-
tualna razvojna prizadevanja? 

Borut Juvanec: Benedikt je do-
kaj značilen kraj Slovenskih goric: 
leži v vzdolžni dolini, ki jo je pre-
sekala cesta, v križišču in s poudar-
kom naselja v zvoniku cerkve. Ok-
olje je dokaj avtentično, nad vasjo 
na dominantni legi cerkev Treh 
kraljev, ki obvladuje dokajšen 
prostor Slovenskih goric v celoti. 
Cesta sledi staro traso rimske ces-
te, ob njej imamo kup kulturnih 
ostalin nekdanjih časov, izkopani-
ne pričajo o bogati kulturi. Danes 
so najpomembnejše gomile. Pri 
tem bi bilo treba podpreti arheolo-
ge s Ptuja in krajevno skupnost 
Benedikt, saj bi ob pravem prikazu 
položaja gomil v prostoru, v 
družbi, o njihovem delovanju in o 
sestavi (česar ne najdemo ne v Slo-
veniji ne v bližnji okolici) lahko 
tak projekt postal vodilni in naj-
bolj nazoren te vrste daleč naokoli. 
Tako prostor kot vsebina to dovol-
jujeta - več, prav kličeta k ureditvi. 

Cerkev sv. Treh kraljev je 
mogočen spomenik (dejansko in v 
prenesenem pomenu), a od-
maknjen in neurejen ne pride do 
svoje veljave. Nekatere žalostne 
"strokovne" rešitve tistih, ki bi mo-
rali za kompleks skrbeti, stanje le 
še slabšajo. Gre za problem okolja 
in dostopov, mirujočega prometa, 
organizacije izrabe kompleksa, 
skratka za vse tisto, kar občutljiv 
spomenik lahko v današnjemm 
času približa današnjemu človeku. 
Tak, kot je, ga žal odbija. 

Naselje Benedikt je ob novejših 
gradnjah postalo preveliko; neure-
jene arhitekture tujega tipa ali pa 
sploh brez tipa in brez oblike, ki 
rastejo kot rakaste tvorbe in dušijo 
morebitni razvoj naselja, žal prev-
ladujejo. Nujno bi bilo zastaviti ce-
lovit projekt ureditvenega načna z 
vsemi možnostmi, ki jih je možno 
izrabiti, da bi rešili, kar se rešiti da. 
Obstoječe zgradbe, ki niso v skla-
du z velikostjo ali s tipiko, bi bilo 
možno nekako zakriti z zelenjem. 
Zelenje nasploh (predvsem tipična 
drevesa) bi moralo biti tisti ele-
ment, ki bi nakazoval obliko stare-
ga naselja, center z možnostmi zbi-
ranja vaščanov, tako mladih kot 
starejših, in nove sklope, 
predvsem domačije, ki so na 
obronkih hribov v okolici še kako 
pomemben arhitekturni element. 

Pri tem je treba povedati zelo po-
memebno reč: da je razvoj kraja 
odvisen predvsem od organizacije 
dela in hotenj. Napori gospoda 
Gumzarja na krajevni skupnosti za 
razvoj naselja že prinašajo rezulta-
te. Gre za niz elementov, ki ses-
tavljajo novo identiteto. Ti ele-
menti jo le sestavljajo, zaokrožimo 
jo lahko le s celovitim posegom 
ureditve vsega - šele takrat bo delo 
doseglo rezultat: urejen videz na-
selja in enotnost v oblikovanju 
prostora. 

Slatina je značilnost Slovenskih 
goric, ki je v zdanjih letih tako iz-
ginila, da je mladi sploh ne pozna-
jo več. K sreči še vedno obstajojo 
ljudje, ki znajo to ceniti: začeta 
dela ob obnovi nekaterih vrelcev 
to dokazujejo. Rezultati ne morejo 
biti slabi: prepričan sem, da bo ob-
jekt nad vasjo zaživel že naslednji 
dan, ko bo postal spet tisto, kar je 
nekdaj že bil. 

Kultura krajine, kultura objek-
tov ali sklopov je le odsev kulture 
ljudi, ki v tem prostoru bivajo. 
Kulturen človek zasluži kulturo: 
mora pa zanjo tudi kaj narediti. To 

je dejstvo, na katerega žal premno-
gokrat pozabljamo. 

Krajina okrog Benedikta je dokaj 
značilna za vse Slovenske gorice, 
ob previdni obdelavi melioracij iz-
pred nekaj deset let bi lahko spet 
postala tisto, kar je nekdaj bila. 
Značilna drevesa, sklopi domačih 
grmovnic, livade in polja, pa trta 
se morajo ob skladni ureditvi zliti 
v eno - v kulturno krajino, pa kar-
koli to že komu pomeni. Gre za 
skladnost. Za skladnost narave (ki 
smo jo v dobršni meri že spreme-
niU - a spreminjamo se tudi mi 
sami), za skladnost človekovih po-
segov vanjo in za skladnost med 
ljudmi. Če bomo dosegli slednje, 
bo narejeno največ. 

TEDNIK: Kako izrabiti vsa ta 
bogastva za jutri.' 

Prvič se jih moramo zavedati, 
drugič jih moramo negovati, zanje 
kaj postoriti, v nadgradnji, ki ji do-
damo kanček svojih izkušenj in 
predvsem kulture - v tem pa je 
bistvo. In če bo ta nadgradnja 
vnesla kaj novega v staro, če bo 
dediščina naših prednikov vsaj 
sled v najnovejši tehniki in tehno-
logiji, če bomo sestavljali vse svoje 
moči in vsa svoja znanja za kultu-

ro: takrat bo tudi prostor bolj kva-
litetnejši. Lepši. Uporabnejši. Z 
eno besedo: kulturen. To je ves naš 
cilj. 

TEDNIK: Kakšna je, če sploh 
je, razlika v stopnji ohranjanja 
arhitekturne dediščine tega dela 
Slovenskih goric? Kje je arhitek-
tura obdržala več prvobitnosti in 
posebnosti in kje so bili modemi 
posegi zadnjih let manj negativ-
ni? 

Borut Juvanec: Stopnja ohran-
janja oziroma ohranitve kulturne 
dediščine med Benediktom in 
Voličino kaže na tipiko: asfaltna 
cesta prinaša možnosti dostopa 
ljudi v mesto, k službam. To pri-
naša denar, istočasno pa daje mes-
to vzglede. Ti vzgledi so nekri-
tično prenašani na vas, zato tudi 
toliko nepravih rešitev. Pri tem je 
treba poudariti, da so vsi posegi 
narejeni dobronamerno, z dobro 
voljo, a brez pravega odnosa, brez 
znanja in brez kulture. Spomnim 
se pred leti na Zavrhu, ko "oča niso 
dovolili" popraviti strehe in so 
domači živeli v nemogočih razme-
rah. To je druga skrajnost, ki pa v 
končni fazi le skrbi za avten-
tičnost, za prave, stare, dobre 
rešitve. Primer Benedikta, ki je 
prej prišel do asfaltne ceste od 
Zavrha, govori o večjem "razvoju" 
Benedikta in o večji "zaostalosti" 
Zavrha. Rezultat je več še ohranje-
nih hiš na Zavrhu kot v Benedik-
tu. Seveda pa tak negativen razvoj 
nedvomno sledi: zadnja leta, ko je 
tudi Zavrh dobil asfalt, so se nena-
doma odprle možnosti. Te 
možnosti so dovoljevale večje po-
sege, kot so jih bili lastniki zmožni 
obvladati: od tod so hiše iz ozkih. 

dolgih, tipičnih oblik postale kva-
dratne in dvonadstropne, z blagi-
mi nakloni, po možnosti s salonit-
no kritino, z balkoni, s ploščicami 
kot oblogo in s kičastimi slikami, 
ki na daleč kažejo slab okus lastni-
ka. Gre za tipični problem, ko ima 
človek v denarnici več kot v glavi. 
Kmet - in pri tem mislim na pra-
vega, ponosnega in bistrega kmeta 
- ne bi nikoli pristal na spremem-
bo v vaškega posebneža, bogataša, 
v graščaka. 

TEDNIK: Ali ima slovenskogo-
riška arhitektura temelje v tradi-
ciji in do kolikšne mere jo 
upošteva sodobno gradbeništvo? 

Borut Juvanec: Vsaka arhitektu-
ra (pri tem mislim na pravo arhi-
tekturo) ima temelje v tradiciji, v 
dediščini, v izročilu, v kulturi. 
Današnje gradbeništvo je tako, kot 
smo ljudje: so mali, veliki, debeli 
in suhi. In kateri smo tisti pravi? 
In katera je tista prava arhitektu-
ra? 

Anomalije obstajajo, odkar ob-
staja svet, le da jih danes več poz-
namo. Več jih opazimo, nastajajo 
pa iz različnih nagibov: iz neznan-
ja, iz nesposobnosti biti enak med 
enakimi, iz organizacijskih razlo-

gov (dosegljivost načrtov, cena, 
možnost, da kupiš načrt, potem 
"narediš tako ali tako vse po svo-
je"), iz upravnih razlogov (nestro-
kovnost posameznikov, oblast 
neumnosti, nerazumevanje strok 
in napačno tolmačenje pravnih ak-
tov) ali preprosto iz lenobe: 
zahtevno in dobro hišo je težko na-
risati, serijski, tipski načrt pa enos-
tavno prekopirati in se potem ne 
zmeniti več za gradnjo. Arhitektu-
ra je ideja, je zasnova, je načrtovan-
je, je gradnja, je ureditev zgradbe, 
urejanje okolja in ne nazadnje živl-
jenje v zgradbi in z njo. Arhitektu-
ra je zahtevna reč: mnogokrat pa 
vanjo posegajo tisti, ki se nanjo 
prav nič ne spoznajo, pa so si s ko-
molci ali z drugimi lastnostmi iz-
borili moč in oblast. Silos v Lenar-
tu je tipičen primer: ko je v njego-
vo postavitev posegla politika. Po-
litika ni cipa, je usklajevanje inter-
esov; in pri silosu so bili neki in-
teresi pač močnejši. Poglejte ga in 
presodite sami: ali obstaja na svetu 
denar, ki bi bil vreden spačka, ki 
moli kvišku sredi mesta? In pri 
tem sem prepričan, da glavni ak-
terji še danes ne vedo, kaj so nare-
dili Lenartu. Vse za špricar in za 
dva. Srečni ljudje. In prav zato je 
tako zelo pomembno, da normalni 
ljudje naredijo vse, kar je v njihovi 
moči, da se to ne bi več ponovilo. 
Iz vsake napake se moramo kaj 
naučiti. 

In če že sprašujete za moj odnos 
do takih stvari: žalosten sem. Ni-
sem pa skeptičen, verjamem in bo-
rim se, da se napake ne bi ponav-
ljale. Z nekaterimi projekti smo 
poskušali prav to: vnašati elemen-
te dediščine starih kultur v novih 

izvedbah, z novimi materiali in z 
novimi tehnologijami v današnji 
čas. 

TEDNIK: Jutrišnje rešitve za 
slovenskogoriško podeželje in 
vaši pogledi na urejanje 
podeželja, vasi in domačije? 

Borut Juvanec: Mislim, da sem 
postavil predlog strokovnih pogo-
jev za organizacijo projektiranja na 
podeželju in ob tem tudi v naseljih 
in v mestih tega podeželja vsaj za 
severovzhodno Slovenijo. Organi-
zacija in izvedba sta sicer v povoj-
ih, pričakujem pa, da bo v nekaj le-
tih tudi to steklo. Ko se bodo umi-
rila politična gibanja okrog orga-
nizacije urejanja prostora tako na 
občinah kot v državi, ko bodo 
stekle regije in povezovanja na te-
matskih ravneh, takrat bo mogoče 
priti do povsem urejenih razmer 
na tem področju. Do takrat bi mo-
rali uvesti neke vrste moratorij ali 
vsaj omejiti gradnjo na lokacije, ki 
niso ključnega pomena za krajino, 
za naselja ali za mesta. Pri tem je 
pomembno, da obstaja kar nekaj 
organiziranih projektov, ki poma-
gajo posamezniku pri gradnji 
boljše domačije. Naj omenim le 
projekt Kontinuiteta oblikovanja 
prostora, pa CRPOV (Celostni raz-
voj podeželja in obnova vasi), kjer 
sodeluje tudi država, na primer 
ministrstvo za kmetijstvo, pri or-
ganizaciji pa občine (Lenart je pri 
tem kar za vzgled) in krajevne 
skupnosti (na primer Benedikt, 
kjer se dejavnosti v prostoru že kar 
odražajo), ne smemo pozabiti ne-
katerih organizacij in posamezni-
kov (na primer JASAMA iz Lenar-
ta). 

Ob tem pa je vendar treba omeni-
ti tudi nekaj težav, ki spremljajo te 
napore: vsi mislimo, da smo "gra-
ditelji" in da vsi vse znamo. Tudi 
če pridemo do dobrih rešitev na 
papirju, jih sicer z dobro voljo, a z 
uničujočim rezultatom izničimo, 
ko hoče vsak posameznik stro-
kovnjakovo delo "le malo popravi-
ti". Če smo strokovnjaki, nam je 
treba verjeti. Vsak poseg prinaša 
spremembe, vsaka sprememba pri-
naša tehnične težave, ki druga za 
drugo rešitve dražijo, komplicirajo 
in so v končni fazi lahko povsem 

neustrezne. Vse pa - z dobrimi na-
meni. To ne gre. 

TEDNIK: Kako tudi zakonsko 
doseči večjo harmonijo med po-
nesrečenimi posegi iz polpretek-
le zgodovine in novimi rešitvami, 
ki počasi osvajajo slovenskogo-
riško podeželje. Kakšen je vaš 
pogled na zgodovinsko oz. spo-
meniško zaščitene zgradbe, ki pa 
tudi zaradi pomanjkanja denarja 
propadajo? 

Borut Juvanec: Rešitve za za-
konsko ureditev odnosov med sla-
bimi rešitvami in današnjimi pre-
prosto ni. Edina možnost je: ena 
sama roka. Ormož na primer ni le 
rezultat dela profesorja Moškona 
in njegovih sodelavcev, pač pa je 
predvsem rezultat zaupanja in ho-
tenja župana Drofenika, da naredi 
kaj dobrega tudi v prostoru. Župan 
je tisti, ki lahko največ naredi. Na 
področju arhitekture se rezultati 
tudi največ vidijo: in prav tu je 
možnost za uspešnega župana. 

Toliko o organizaciji, v stroki pa 
vidim rešitev v uvedbi novega in-
stituta "mestni arhitekt', ki je 
lahko res arhitekt ali pa odbor pri 
županu. Namen je skrbeti za pose-
ge v prostor in predvsem tudi nad-
zorovati izvedbe ter stanje. To 
nam danes manjka Ob formalni 

^ LENART 

uvedbi te službe bodo tudi odgo. 
vornosti vseh bolj jasne. In sarno 
eno slabo hišo bomo podrli, vsi 
drugi bodo nenadoma vedeli, kaj 
je prav. Stvar je bolj preprosta kot 
se zdi. 

TEDNIK: Je trg Lenart mesto 
tradicije ali kombinacija ne-
spretnih rešitev? 

Borut Juvanec: Lenart kot mes-
to ima v starem delu dva centra: 
okrog cerkve in podaljšek proti 
Ptuju, v novem delu pa bi bilo 
možno ustvariti nove centre, ki bi 
tematsko zaokroževali dejavnosti: 
kulturni center, prodajni center 
raznih namembnosti, obrtni cen-
ter, prometni center itd. Prav ima-
te, gospod Toš, gre za kombinacijo 
nespretnih rešitev. Kombinacija 
poudarja kompleksnost, in odgo-
vornosti niso le na eni strani. Toda 
s pomočjo nas vseh je treba spre-
meniti tisto, kar je slabo, in pouda-
riti tisto, na kar smo ponosni. V 
Lenartu lahko najdemo kar nekaj 
takih, na različnih področjih. Pre-
poznati jih moramo, vzpodbudin 
jih moramo in jim dati možnosti. 
Videli boste, na koncu nas ne bo 
sram našega dela in nam ne bo žal 
naših naporov. Izplača se. 

Pogovor pripravih 
Marfan Toš 

Prof. Borut Juvanec med Lenarčani. 

Cerkev obnavljajo 
Pred dnevi so začeli urejati 

in obnavljati pročelja farne 
cerkve sv. Lenarta v Lenar-
tu, tako da bo eden naj-
važnejših ostankov lenarške 

' preteklosti in pomemben 
spomenik kulture v jubilej-

; nem letu 800. obletnice prve 
t omembe dobil lepši videz. 
, Lani so v cerkvi uredili nove 

orgle, na katerih bo na pred-
večer letošnje Lenartove ne-

f delje, v soboto, 2. novembra, 
I celovečerni orgelski koncert. 
I Besedilo in foto: M . Toš 

SLOVENSKA BISTRICA / ZIDARSKI ODRI SREDI MESTA 

Obnmwlimlm knllšmlm 
in MmmmMimnBkm mFkmv 

ž e lep čas v letošnjem poletju v s a m e m m e s t n e m sre-
dišču obnavljajo kar dva p o m e m b n a objekta. T o sta 
pročelje in tudi notranjščina mat ične knjižnice dr. Josipa 
Vošnjaka ter bližnja samostanka cerkev, kjer 'lepšajo' 
zvonik in prekrivajo ostrešje. 

Oba objekta sta bila brez dvoma 
potrebna temeljite obnove, še po-
sebej to velja za slovenjebistriško 
knjižnico, kjer je dokaj dotrajana 
notranjščina, ki je niso obnovljali 
že lep čas. Tako so knjižne police 

začasno preselili kar na hodnike 
ter v sejno sobo, ki je nadstropje 
više. 

Kljub vsem gradbenim in tudi 
prostorskim težavam pa v 
knjižnici delo čez poletje ni 

zamrlo, izposoja m drugo aeio jc 
potekalo kljub utesnjenim razme-
ram skoraj nemoteno. Mogoče še 
kakšnih dobrih deset dni in bodo 
dela v notranjščini, kjer morajo sa-
nirati tudi vlažne stene ter tla, 
končana. Obnova je delo gradbe-
nega podjetja Granit iz Slovenske 
Bistrice. 

Vida Topolovec 
Poslopje slovenjebistriške knjižnice v začasni preobleki. 

Foto: VT 

Zidarski odri so postavljeni 
tudi pri bližnji samostanski 
cerkvi. Foto: VT 
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PTUJ 

Nov vandaliiem 
Ob pogledu na obe fotografiji 

se človek mora vprašati, s 
kakšnimi ljudmi ima vse oprav-
ka. Ali je v resnici potrebno, da 
si objestnost zdravimo na takšne 
načine? Morda bi vandalizem 
posamezniku še odpustili, ker pa 
so ti primeri v Ptuju, zlasti v sta-
rem mestnem jedru, vse pogos-
tejši, jim je nekako treba pris-
triči peruti. Še dobro, da imamo 
nekaj meščanov, ki s sprotnim 
opozarjanjem na takše primere 
preprečujejo še kaj hujšega. 
Dokler pa objestnežev ne bo do-
letela pravična kazen, se bodo še 
naprej bohotili. Lahko jim samo 

še dobronamerno prišepnemo, 
da s takšnim ravnanjem ne ško-
dujejo samo sebi, temveč tudi 
mestu, ki si želi biti turistično, 

Foto: Langerholc 
prijazno do stanovalcev in obi-
skovalcev. 

MG 

KOLESARSTVO / ZA VELIKO N A G R A D O SLOVENSKE BISTRICE 

Soiiceif kolesmrski praznik 
Več kot 200 kolesarjev iz devetih slovenskih klubov se je v nedeljo na dokaj zahtevni petkilometrski krožni progi po-
tegovalo za veliko nagrado (zlato kolo) Slovenske Bistrice. Progo je del tekmovalcev prevozil 25 krat, kar je skupno 
125 km. Med najmlajšimi tekmovalci so se dobro držali tudi domačini. 

Najboljši Andrej Hauptman 
(Rog), Boštjan Mervar (Krka), 
Uroš Gnezda in Tadej Križnar 
(oba Sava) so kmalu 'ušli' glav-
nini, ta pa ni imela prave volje, 
da bi pohitela za ubežniki. Razli-
ka se je povečevala in na cilju so 
najboljši imeli kar sedem minut 
prednosti. Zmagovalca za veliko 
nagrado Slovenske Bistrice, po-
kal Roga in Tovarne olja Gea, je 
odločil finiš. Tako je Kranjčanu 
Tadeju Križnarju uspelo pre-
magati Boštjana Mervarja in 
Andreja Hauptmana, četrti pa 
je bil Uroš Gnezda. 

Foto: VT 

Pri starejših mladincih je bil 
prvi Darko Mrvar (Rog), pri 
mlajših mladincih je najhitreje 
vozil Sebastjan Miklavž (Hit 
Casino), sledil mu je Borut 
Božič (Sloga), tretji pa je bil 
Matej Marin (Femtnina Ptuj). 

V kategoriji starjših dečkov je 
zmagala šla v celoti v Maribor, 
pri mlajših pa prvo mesto v Aj-
dovščino, na ostala mesta pa so 
se zvrstili najmlajši slovenjebi-
striški kolesarji. 

Vida Topolovec 

Planinski kofliek 

Predavanle 
In Met 

# 18, septembra ob 20. uri 
vabimo člane PD Ptuj v nove 
prostore na Prešernovi 27, 
kjer bomo ob diapozitivih 
obujali spomine na letošnje 
akcije. Pripravlja ga Sandi 
Kelnerič. "Hrana in pijača iz 
nahrbtnika." Vstop prost! 

NA UR5UO 
GORO 
(1696 M) 

Planinsko društvo Ptuj vabi 
planince in ljubitelje pohod-
ništva v soboto, 21. septem-
bra, na 1969 metrov visoko 
Uršljo goro ali Plešivec, kot 
goro imenujejo domačini. V 

dneh, ko na vrata že trka je-
sen, gozdovi pa se obarvajo z 
raznimi škrlatnimi odtenki, 
so izleti v sredogorje še pose-
bej privlačni. Udeleženci po-
hoda se bomo tokrat odpravili 
na koroško lepotico že sedmo 
leto zapovrstjo, zatorej za-
vihtite nahrbtnike na ramena 
ter na pohod povabite tudi 
znance in prijatelje. 

Skupne hoje bo 4-5 ur. Hra-
na iz nahrbtnika in v planin-
skih kočah. Opremite se vre-
menu primerno, saj so jutra 
precej hladna, seveda pa ne 
pozabite na planinsko opre-
mo (čevlji, vetrovka, nahrbt-
nik). Vrnitev v Ptuj do 19.30 
ure. Cena, ki vključuje prevoz 
s posebnim avtobusom, orga-
nizacijo in vodenje, znaša za 
člane PD 1200 tolarjev, za 
mlade planince 1000 tolarjev 
in za nečlane PD 1900 tolar-
jev. Izlet bo v vsakem vreme-
nu! Vodil bo Uroš Vidovič s 
sovodniki. 

Odbor za informiranje 
in propagando PD Ptuj 

ZANIMIVOSTI NARAVE 

Paradižnik velikan 
Kar nekajkrat smo to poletje 

pisali o velikih paradižnikih. 
Tokratni pa je v resnici orjak 
med vsemi, saj je tehtal dva ki-
lograma. Pridelala ga je Marija 
Krajnc s Potrčeve 48 v Ptuju. 
Sadike za letošnjo sezono je 

vzgojila iz lastnega semena. Pa-
radižnik velikan je zrastel v 
haloškem vinogradu. Nasploh 
je bila cela sadika močnejša od 
drugih in je bogato obrodila. 

MG 

Marija Krajnc in paradižnik velikan. Foto: Kosi 

PREJELI SMO 
Zatajili so šolo 
v Cirkulanah 

Lokalna samouprava, ki jo je 
prinesla dobro leto stara zakono-
daja, doživlja spremembe oziro-
ma popravlja napake z zakonom 
o spremembah občin. Nekatere 
občine so nastale namreč v par-
lamentu brez zdrave osnove za 
enakopravno delovanje. 

Prej velike občine so imele v 
svoji sestavi nerazvite demograf-
sko ogrožene kraje, ki bi se kot 
samostojne občine ali na podlagi 
logičnih povezav lažje razvijale. 
Občina Gorišnica, ki je nastala 
kot posledica odločitve državne-
ga zbora in nima ustrezne 
logične povezave, je tipičen pri-
mer, kako ne bi smelo biti. Svet-
niki 10:6 se gredo čudne dvojne 
politike pri odločanju o razvoju 
različnih delov občine. Pričako-
vati bi bilo, da ai bo občinska po-
litika prizadevala za dosego ena-
komerne razvitosti vseh delov 
občine. 

Osvetlil bi rad razvoj šolstva v 
občini Gorišnica (kjer v grbu 
občine ni obljubljenega imena 
Cirkulane), ki rešuje svoje šolst-
vo, kot da cirkulanske šole ni. 
Svetniki so ob potrjevanju in-
vesticije šole v Gorišnici pozabi-
li, da imajo še šolo Cirkulane s 
specifičnim velikim šolskim 
okolišem in velikimi prostorski-
mi težavami. 

Šola Gorišnica je taka, kot je 
danes, bila dozidana leta 1972, 
pred štirimi leti pa še sanirana, 
za kar so bila vložena velika 
sredstva republike in bivše 
občine Ptuj. 

Del teh zgradb je danes na-
menjen rušitvi ali opustiti vi: 

Poruši se: obnovljena (leta 
1972) stara šola z 981 m prosto-
ra, leta 1972 zgrajena in že sani-
rana telovadnica s 365 m pros-
tora; zasipa se ali opusti 463 m^ 
prostora. 

Skupaj se uniči dobrega 1.809 
m prostora, ki bi ga v Cirkula-
nah spremenili v "zlata" vredne 
prostore. Sprašujem se, ali je 
Gorišnica res tako bogata 
občina, da bo zmogla te m na-
domestiti poleg še novih 2.984 
m , predvidenih po idejnem 
projektu, in to do leta 1998, ko bi 
se naj začel po županovih bese-
dah zidati prizidek v Cirkula-

nah. 
Svetniki, ali res verjamete to? 
4.793 m^ novih površin po 

idejnem projektu in maketi ses-
tavlja: 2.321 m šolskega prosto-
ra X 1200 DEM X 89 SIT = 
247,882.800,00 SIT; 1.879 m^ 
(športna hala) x 1200 DEM x 89 
SIT = 200,677.200 SIT; 593 m^ 
(obč. prostori) x 1200 DEM x 89 
SIT = 63.332.400,00 SIT. 

Skupaj je to 4.793 m^ x 1200 
DEM X 89 SIT = 511,892.400,00 
SIT. K temu bo potrebnih še 30 
% sredstev, da bodo novi objekti 
zaživeli. Idejni projekt je nad 
vsemi republiškimi standardi, 
zato bo država sodelovala le pri 
3.031 m površin z maksimalno 
50 % sredstev. 

To pomeni 3.031 m2 x 600 
DEM X 89 SIT = 161.855.400,00 
SIT, občina pa mora zagotoviti 
350,037.000,00 SIT, 30 % in še 
kaj 153,567.720,00 SIT oziroma 
skupaj: 503,604.720,00 SIT. 

Pri tem se mi poraja poleg 
vprašanja, ali Gorišnica zmore, 
tudi vprašanje, ali potrebuje vse, 
kar se načrtuje. Za drugo polovi-
co občine Cirkulane pa nima 
posluha, še manj sredstva, da bi 
se uredili pogoji do normativov. 

Šola Cirkulane potrebuje po 
usklajenih idejnih načrtih in lo-
kacijskem dovoljenju 493 m no-
vega prostora in 140 m adapta-
cije stare šole. V prizidku je tudi 
nova kuhinja z jedilnico. V se-
danji kuhinji je kuhanje dovolje-
no še to šolsko leto 1996/97 
(predviden čas za ureditev raz-
mer); izdana je namreč odločba 
o prepovedi kuhanja. Za omeje-
no investicijo potrebuje šola Cir-
kulane cca 50 milijonov SIT 
občinskih sredstev, ostalo pokri-
je država. 

Občinskemu svetu - svetnikom 
priporočam, da si za bodoče 
odločanje pridobijo dovolj infor-
macij, za nazaj pa popravijo na-
pake. Racionalnost naj velja za 
celo občino, ne samo za Haloze. 
Naj se ne pogovarjajo MI in VI, 
temveč MI. Voljeni ste od 
občanov, ki imajo skupno usodo 
v občini Gorišnica. Svet v raz-
merju 10:6 ni enakopraven. Pre-
pričan sem, da bo vaša odločitev 
lažja, če si boste kdaj pridobili 
mnenje ustrezne strokovne ko-
misije. 

Pri šolski politiki naj ne trpi 
otrok, pa četudi se je rodil v Ha-
lozah. 

Franc Kekec 

KASASTVO / DRŽAVNO PRVENSTVO 
TRILETNIKOV V LJUTOMERU 

Nagrath Ma Jasana B 
OSEM KASAŠKIH DIRK iN PROGLASITEV NOVEGA ABSOL-
UTNEGA REKORDERJA SLOVENSKIH HIPODROMOV BEN-
JAMINA C LEEJA Z VOZNIKOM JANKOM MAKOTERJEM 

KK Ljutomer je bil gostitelj 
letošnjega državnega prvenstva 
triletnih kasačev, na katerem je 
pod pokroviteljstvom ministrst-
va za kmetijstvo in gozdarstvo 
Slovenije sodelovalo 10 naj-
boljših triletnih kasačev Slove-
nije. Po pričakovanju je zmagal 
izvenserijski kasač Jason B z 
voznikom Mirkom Gregorcem 
iz RC Brdo, ki je v osmem 
letošnjem stanu osmič suvereno 
zmagal. Voznik je ubral pravo 
taktiko, pa tudi sicer ta kasač v 
svojem razredu nima pravega 
tekmeca. Na 2200 metrov dolgi 
progi je dosegel kilometrski čas 
1:23,2, z zmago pa potrdil kako-
vost brdske reje. Drugi je bil lju-
tomerski kasač Lord Lobell na 
vajetih Slavka Jureša (1:23,3) in 
tretji Lui B z voznikom Zvone-
tom Vidicem iz RC Brdo 
(1:23,4). 

Prvenstvo je bilo zanimivo, 
škoda, da se je prejšnjo nedeljo v 
Ljutomeru zbralo precej manj 
gledalcev, kot je to za zibelko 
slovenskega kasaštva v navadi. 
Sicer pa so organizatorji 
poskrbeli za osem dirk, uradno 
pa so promovirali tudi novega 

absolutnega rekorderja sloven-
skih hipodromov Benjamina C 
Leeja z voznikom Jankom Ma-
koterjem. Njegov čas 1:14,3 iz 
Gornje Radgone bo ostal zapisan 
v analih kasaškega športa. 

Prvo nedeljsko dirko dveletnih 
kasačev je dobil Demos MS na 
vajetih Marka Slaviča (1:20,5), 
ki nadaljuje serijo zmag. Drugo 
dirko je dobil Li Lobell Branka 
Puharja iz Ljutomera (1:23,8), 
tretjo pa Agil (1:23,4) Boruta 
Antončiča iz Šentjerneja. Zma-
govalec četrte dirke je bil Quai B 
Ivana Kosca iz Komende 
(1:21,2), peto pa je dobil Lili Lo-
bell na vajetih Dušana Zorka iz 
Ljutomera (1:22,1). V šesti je bil 
start zaradi poškodbe kobile Šte-
le razveljavljen, v ponovljenem 
pa je dirko dobil Lavishy Danie-
la Herica iz Ljutomera (1:19,6). 
Sedma dirka je bila v znamenju 
Akrija na vajetih Janeza 
Štrempflja z Visokega z naj-
boljšim časom dneva 1:19,1, 
zadnjo dirko, prvenstvo triletni-
kov, pa je dobil Jason B iz RC 
Brdo. 

M. Toš 
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UUBUANA / K O N Č A N SEMINAR ZA EVANGELIZACIJO 

Pater Tardif molil, Jezus ozdravijal 
Pod naslovom Pridi, Gospod Jezus, z močjo svojega duha 
prenovi obličje 7.emlje^ se je v nedeljo na stadionu za 
Bežigradom v Ljubljani zaključil tridnevni seminar za evan-
gelizacijo, ki sta ga organizirala Prenova v duhu., prenovit-
veno gibanje v katoliški cerkvi, in župnijski urad Ljubljana 
Bežigrad. Mnogoštevilna čudežna ozdravljenja je vse tri dni 
spremljalo več kot 25.000 ljudi. 

Seminar je vodil pater Emi-
lien Tardif, katoliški duhovnik 
in karizmatik iz Dominikan-
ske republike, ki je leta 1973 
čudežno ozdravel od pljučne 
tuberkuloze. Od takrat se po-
sveča oznanjevanju evangelija 
in molitvi za ozdravljenje bol-
nih. 

"Oznanjam eno samo resni-
co, da je Jezus edini Odrešenik 
in da ne smemo čakati druge-
ga. Bistvo mojega pridiganja je 
pokazati svetu, da je Jezus da-
nes živ v svoji Cerkvi," je pou-
daril pater Tardif. Pred nasto-
pom je vsako jutro vsaj tri ure 
ostajal v osebnem pogovoru z 
Jezusom Kristusom in v molit-
vi za bolne. 

Vsak popoldan je bila sv. 
maša, ki jo je vodil eden od slo-
venskih škofov, in po obhajilu 
je sledila molitev za ozdravl-
jenje, ki jo je izgovoril p. Tar-

dif. Po daru vednosti, ki ga 
ima, je že vnaprej sproti napo-
vedal številna ozdravljenja glu-
hih, slepih, epileptikov, astma-

tikov, rakavih bolnikov, mno-
gih tistih, ki so imeli hrbte-
nične težave, težko gibljiva ra-

mena in noge, težave s kolki, 
artritis, prebavne probleme, 
nezmožnost zanositve, težave v 
zakonu, z nespečnostjo in tako 
naprej. "Nenehno se zahvaljuj-
mo Jezusu in ga slavimo," je 
poudaril pater Tardif, "saj je 
tako veliko ozdravljenj, da 
vseh ne morem našteti." 

Pretreseni smo se ozirali 
med bolnike in invalide, ki so 
sedeli ob oltarju, ter na 

množice po tribunah, kjer so 
čakali mnogi potrebni fizične 
ali psihične ozdravitve, saj se je 

vsake toliko časa nekdo dvig-
nil v nepopisnem veselju, ko je 
opazil, da je bolezen odvzeta. 
Nato smo poslušali pričanja 
ozdravljencev, ki so nas prev-
zela. 

Ko sem med odmorom 
spraševal ljudi, kako se počuti-
jo, sem dobival takele odgovo-
re: neverjetno, nepopisno, ne 
znam povedati, čudežno, ne-
mogoče in tako naprej. Pa ven-
dar je vse to bila resnica. Videli 
smo jo z lastnimi očmi in mo-
remo ji biti priča. 

"To so znamenja, s katerimi 
Bog potrjuje, da je beseda, ki jo 
oznanjam, resnica," je še pove-
dal pater Tardif. 

O podrobnostih si preberite 
v prihodnjem Tedniku. 

F. Muzek 

CEUE / JUTRI ODPRTJE 29. MEDNARODNEGA OBRTNEGA SEJMA 

Z zakonom nad delo na imo 
Jutri bodo v Celju odprli 29. mednarodni obrtni sejem, ki bo odprt do 
22. septebmra. Sejem je namenjen predvsem obrtnikom, njihovim iz-
delkom in njihovemu znanju. Obrtniki se predstavljajo v sejemskem in 
prodajnem delu. Sejmišče letos obsega 57.500 m površine, od tega za-
sedajo obrtniški razstavljavci več kot polovico. 

ž e po tradiciji bodo sejem 
v Celju spremljali številne 
prireditve, posvetovanja in 
pogovori. Podobno kot v 
prejšnjih letih bo v času sej-
ma Obrtna zbornica Sloveni-
je načela nekaj aktualnih 
obrtniških tem. Letos bo to v 
prvi vrsti celovita analiza 
dela na črno. Gre za pojav, ki 
je v Sloveniji močno razvit, 
posledice pa najbolj občutijo 
prav obrtniki. Analiza pri-
naša tudi precej predlogov za 
preprečevanje dela na črno, 
med drugim tudi predlog po-

sebnega zakona. 
Za merjenje sive ekonomi-

je se ponavadi uporablja njen 
delež v bruto doamčem 
proizvodu. V Sloveniji naj bi 
bilo sive ekonomije več kot 
25 odstotkov BDP V Slove-
niji delo na črno ni zakonsko 
urejeno in torej ne vemo, kaj 
je v resnici. Naši zakoni zelo 
natančno določajo, kaj vse 
morajo izpolnjevati legalni 
subjekti, za šušmarje pa tega 
ni. 

Drugo vprašanje, o kate-
rem želijo na sejmu prav tako 

govoriti, je dodatna zakonska 
zaščita malih delodajalcev, 
tretje pa predstavitev pomis-
lekov v zvezi s predlaganim 
davkom na dodano vrednost. 

Na celjskem sejmu se bo 
predstavilo tudi več obrtni-
kov in podjetnikov s ptujske-
ga območja. Gre v glavnem 
za stare znance sejma, ki v tej 
predstavitvi vidijo nekatere 
poslovne prednosti in jih 
tudi znajo izkoristiti. 
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GRADIŠČA, CIRKULANE / SE O ŠKODI PO NEURJU S T O Č O 

Pmadetih 80 - 90 
hektariev vinogradov 
Poročali smo že, da je neurje s točo pred štirinajstimi 
dnevi nerediio precej šiiode v vinogradiii in na poljiii na 
območju naselij neicdanje KS Cikulane v občini 
Gorišnica. Najiiuje je na vinorodnem območju Gradišč, 
iger je škode na okrog 90 hektarjih površin. Do pone-
deljka so v občini dobili že 200 prijav škode, nekaj jih 
še pričakujejo do konca tedna, ko se izteče rok za prija-
vo, do taiirat pa bo svoje delo na terenu opravila tudi 
posebna občinska komisija. 

Po sicer še neuradnih podat-
kih, so po neurju najbolj priza-
deta naselja: Gradišča, Prista-
va, Slatina, nekoliko manj pa 
Paradiž, Mali Okič in Cirku-
lane. Tajnik gorišniške občine 
Alojz Ivanuš pravi, da so dobi-
li največ vlog za olajšave prav 
od vinogradnikov. Neurje s 
točo je na vinorodnem 
območju pustilo za dobrih 50 
odstotkov škode, posledice pa 
se opazijo še na vrtninah, 

krmni pesi, v sadovnjakih, pa 
tudi koruza in krompir sta ne-
koliko poškodovana. Čeprav v 
tem trenutku natančnih podat-
kov o nastali škodi še nimajo, 
pa je po oceni gorišniškega taj-
nika neurje prizadelo od 80 -
90 hektarjev vinogradov. 

Sicer pa je posebna občinska 
komisija že včeraj začela delo, 
ko je obiskala oškodovance v 
Gradiščah, danes pa je na tere-
nu še po ostalem prizadetem 

območju. Tajnik Ivanuš med 
drugim dodaja, da bi komisija 
imela veliko manj težav pri 
delu, če bi bili lastniki prizade-
tih parcel na dan ogleda doma 
in bi si škodo pogledali skupaj 
s komisijo. Natančno poročilo 
o škodi naj bi komisija pripra-
vila do konca tedna, do sobote 
pa bodo v Gorišnici in v Cir-
kualanah še zbirali prijave 
škode. 

Neurje s točo pred dvema 
tednoma pa ni pustilo posledic 
samo v vinogradih in na poljih, 
temveč tudi na cestah v naselj-
ih nekdanje KS Cirkulane. 
Močan naliv je s cest odnesel 
precej gramoza in poškodoval 
nekatere manjše odseke v hri-
bovitih območjih, sprožilo pa 
se je tudi nekaj manjših plazov. 

Z Mohorico 

Kulturni 
križem Itražem 
PTUJ • V ponedeljek, 
16. septembra, ob 17. 
uri bo v pravljični sobi 
mladinskega oddelka 
ptujske knjižnice lite-
ramo popoldne s To-
netom Partljičem. Pri-
reditev je posvečena 
dnevu zlatih knjig in 
zaključku mednarod-
nega knjižnega kviza. 
Obenem bo v pravljični 
sobi odprta razstava 
najboljših likovnih del, 
nastalih v okviru Mate 
Groharjeve kolonije v 
Škofji Loki junija letos. 
PTUJ • Danes, v 
četrtek, 12. septem-
bra, ob 19.30 bo v 
viteški dvorani v okviru 
Glasbenega septem-
bra '96 komorni kon-
cert, na katerem bodo 
nastopili Irena Grafe-
nauer, flavta. E. Pavlik -
Mascal, oboa, G. 
Košuta, violina, M. 
Mlejnik, violončelo, in 
J, Šetinc, čembalo. 
PTUJ # Danes, v 
četrtek, ob 18. uri bo v 
Razstavišču pod gra-
dom, Prešernova 37, 
odprtje razstave skulp-
tur Gabrijela Berliča in 
akvarelov Petra Petro-
viča. 
PTUJ • V nedeljo, 15. 
septembra, ob 11. uri 
bo v viteški dvorani ne-
deljska matineja z Ma-
rio Graf, harfistko in 
srečanje z arhitektom 
B. Uršičem, ki je izdelal 
novo opremo (stole in 
mizo) za viteško dvora-
no. 
PIRAN # Ptujski slikar-
ji, člani likovne sekcije 
pri DPD Soboda, so od 
2. do 6.spetembra ust-
varjali na letošnjem pi-
ranskem slikarskem 
extempore. Med 300 
slikarji je strokovna ko-
misija izbrala 50 slik, ki 
so jih minulo nedeljo 
razstavili in ob tem po-
delili nagrade naj-
boljšim slikarjem. 
Ptujčan Dušan Fišer 
je prejel najvišjo nagra-
do (grand prix), med 
prejemniki nagrad pa 
sta tudi Franc Simo-
nlč in Jože Foltin, sli-
ka Branka Gajšta pa 
je bila odkupljena. 
ŠENTILJ • ZKO Pe-
snica je v septembru 
pripravila razstavo slik 
ptujskega slikarja 
Branka Gajšta, ki so 
na ogled v Raizmano-
vem hramu v Šentilju. 
Gajšt bo v Šentilju raz-
stavljal še do konca 
septembra. 

TRCIl V STOJEČI 
TOVORNJAK 

V nedeljo, 1. septembra, ob 
20.20 je po magistralni cesti 
skozi Kidričevo vozil osebni 
avto 63-letni Julijan H. iz Podvi-
na. Verjetno je prepozno opazil 
prometni znak, ki opozarja na 
delo na cesti, ga povozil in trčil 
v zadnji del tovornjaka, ki je za-
radi okvare stal na cestišču. V 
trčenju se je Julijan H. hudo ra-
nil. 

ČELHO TRČILA 
KOMBI IN FKKO 

Po magistralni cesti od Mari-
bora proti Slovenski Bistrici je v 
ponedeljek, 2. septembra, ne-
kaj po 7. uri vozil kombi 42-let-
ni Marjan R iz Maribora. Zunaj 
naselja Fram je začel prihitevati 
avtobus, z nasprotne strani pa 
je prav tedaj s fičkom pripeljala 
29-letna Mira O. z Devine pri 
Slovenski Bistrici. Vozili sta 
čelno trčili, voznik kombija in 
njegov sopotnik, 27-letni Bran-
ko S., iz Maribora ter voznica 
fička so bili hudo ranjeni in so 
jih prepeljali v mariborsko bol-
nišnico. 

mOPEDIST HUDO 
RANJEN 

V četrtek, 5. septembra, ob 
11.30 se je po Ormoški cesti v 
Ruju proti Budini peljal s kole-
som z motorjem F.H. Mimo nje-
ga je peljal s precejšnjo hitrost-
jo tovornjak. Mopedist je padel 
desno na bankino in se pri tem 
hudo ranil, neznani voznik to-
vornega vozila pa je odpeljal 
naprej. Zaradi tega policisti 
prosijo neznanega voznika to-
vornjaka in vse morebitne 
očividce, da se jim oglasijo in s 
tem pomagajo razjasniti oko-
liščine te prometne nezgode. 

TRČIl V KOLESARJA 
IN ODPELJAL 

V petek, 6. septembra, okoli 
21. ure je neznani voznik oseb-
nega avtomobila znamke Opel 
kadett oranžne barve vozil po 
magistralni cesti od Ptuja proti 
Hajdini. V križišču Mariborske 
in Zagrebške ceste je med za-
vijanjem v levo trčil v 43-letne-
ga Marjana O. s Hajdine, ki se 
je s kolesom pripeljal nasproti. 
Kolesar je padel in se hudo ra-
nil, voznik avtomobila pa je po 
nezgodi odpeljal proti Tržcu. 
Policisti so pozvali voznika av-
tomobila, ki ima od trčenja s 
kolesom poškodovan avto na 
sprednji levi strani, da se jim 
oglasi, prav tako prosijo more-
bitne očividce, da se jim ogla-
sijo in opišejo svoje videnje 
nesreče. 

z AVTOM TRČIL V 
PEŠCA 

V Kolodvorski ulici v Sloven-
ski Bistrici je v petek, 6. sep-
tembra, okoli 8. ure 27-letni 
Roman C. iz Slovenske Bistrice 
s sprednjim delom svojega 
osebnega avtomobila trčil v 
41-letnega Slavka Š. iz Sloven-
ske Bistrice, ki je prečkal ces-
tišče zunaj prehoda za pešce. 
Roman C. je padel in se huje 
ranil. 

TRČILA Z 
NASPROTI 
VOZEČIM 
AVTOMOBILOM 

Po lokalni cesti od Svete 
Trojice proti Oseku je v petek, 
6. septembra, ob 21.30 vozila 
osebni avto 20-letna Brigita K. 
iz Gornje Radgone. Med 
vožnjo skozi desni ovinek je 
nenadoma zapeljala levo in 
trčila z nasproti vozečim oseb-
nim avtomobilom, ki gaje vozil 

R O D I L E SO - ČESTITA. 
MO: Daniela Weingartner, 
Zagorci 66, Juršinci - dekli-
co; Darinka Amon, Skorba 
37/a, Ptuj - Kajo; Klara Di 
Monte, Vinski Vrh 84, Mi-
klavž - Manjo; Sonja 
Tomažič, Mala vas Bl/a, 
Gorišnica - Vaneso; Anica 
Markoč, Cezanjevci 1 l/d, 
Ljutomer - dečka; Karla 
Domjan, Goričak 14, Zavrč -
deklici; Zdenka Pignar, 
Cvetkovci 103/a, Podgorci . 
dečka; Edita Meško, Sv. 
Tomaž 35/b, Sv. Tomaž - de-
klico; Ivanka Žnuderl, Gabr-
nik 16, Juršinci - deklico; 
Janja Kozoderc, Rošnja 32, 
Starše - Staša; Antonija Ko-
rent, Črmlja 12, Trnovska vas 
- deklico; Valerija Macuh, 
Bistriška 60, Poljčane -
Tima; Polonca Babic, Lo-
peršice 7, Ormož - Roka; Da-
rinka Kmetec, Placar 54, 
Destrnik - Kevina; Karmen 
Voda, Pergerjeva 1, Ptuj -
Davida. 

POROKE - PTUJ: Marjan 
Rajh, Apače 294, in Andreja 
Hentak, Lovrenc na Dr. pol-
ju 123/č. 
UMRLI SO: Franc Voglar, 
Dolane 17, 1911, t 31. av-
gusta 1996; Jožef Kropfl, Za-
družni trg 7, Ptuj, 1912, t 
29. avgusta 1996; Marjana 
Mahorič, roj. Zupanič, Brstje 
25, Ptuj, 1948, t 30. avgus-
ta 1996; Marija Krois, roj. 
Zupane, 1904, t 2. septem-
bra 1996. 

21-letni Danilo Š. iz Oseka 
Voznica se je v trčenju hudo ra-
nila, Danilo Š. pa je bil lažje 
ranjen. 

VLOMNE TATVINE 
SE KAR VRSTIJO 

Neznani storilec je v noči na 
sredo, 4. septembra, vlomil v 
kiosk v Kopališki ulici v Ki-
dričevem, last Karmen K. Od-
nesel je večjo količino cigaret 
in fotoaparat in tako lastnico 
oškodoval za okoli pol milijona 
tolarjev. 

V noči na ponedeljek, 2. sep-
tembra, je neznanec vlomil v 
skladišče in delavnico Marjana 
F. v Spodnji Voličini, občina 
Lenart. Odnesel je varilni apa-
rat v vrednosti okoli 250.000 to-
larjev. 

Konec prejšnjega tedna je 
bilo vlomljeno v žago Marjana 
S. v Brezju pri Oplotnici, 
občina Slovenska Bistrica. 
Neznanec je ukradel računalni-
ka, tiskalnika in telefaks. Po 
oceni je lastnika oškodoval za 
okoli milijon tolarjev. 

V času od 29. avgusta do 7. 
septembra so neznanci vlomili 
v pet počitniških hišic v naselju 
Bukovec, občina Slovenska Bi-
strica. Vlomilci so odnašali 
predvsem hrano in obleko. Po 
oceni so lastnike oškodovali za 
dobrih 130 tisočakov. 

FF 


